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ACTA DEL PLE ORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL,
CELEBRAT EL DIA VINT-I-NOU DE FEBRER DE DOS MIL

- - - o o o O O o o o - - -

A la ciutat de Sagunt, el dia vint-i-nou de febrer de dos mil, a les nou hores i cinc
minuts, es reuneixen a la Sala de Sessions d’aquest Excm. Ajuntament, sota la
Presidència de l’Il·lm. Sr. Alcalde, Silvestre Borràs i Azcona, els regidors següents:

Na M. Lluïsa Domínguez i Escudero.
En Joan Baptista Gómez i Peñalva.
N’Alfred Cesari Castelló i Saez.
N’Emili Manuel Adán i Castaño.
En Francesc Zarzoso i Usina.
N’Alfred Pérez i Cardo.
N’Antònia L. Murciano i Rodríguez.
En Francesc Crispín i Sanchis.
En Manuel Esparza i Ripoll.
Na M. Cèlia Paniagua i Zornoza.
En Miquel García i Benítez.
Na M. Àngels García i Rodríguez.
Na Núria Hernández i Pérez.
Na M. Isabel Martínez i Domingo.
En Dionís Martín i Valero.
En Marcel·lí Gil i Gandia.
En Francesc Ruiz i Villar.
En Miquel Àngel Cortés i Flor.
Na Maria Dolors Contreras i Matalí.
En Salvador Montesinos i Zamorano.
En Manuel Civera i Gómez.
Na Teresa Alegre i Peris.
N’Enric Lluís Ariño i Giménez.
NO HI ASSISTEIX:
En Jaume Vidal i Falomir.

Assistits del secretari general per substitució, Sr. Emili Olmos i Gimeno, i de
l’interventor, Sr. Josep Eugeni Garcerán i Rodríguez, a fi de celebrar sessió ordinària del
Ple de la corporació, en primera convocatòria, es fa constar que l’interventor s’incorpora
a la sessió en el punt 3, a les 9 hores i 10 minuts, i la Sra. Hernández i el Sr. Martín s’hi
incorporen en el punt 5, a les 9 hores i 16 minuts i a les 9 hores i 25 minuts,
respectivament.

La Presidència obri la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos en l’ordre
del dia.

1 APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ANTERIOR
El Sr. Alcalde observa una errada de redacció en la pàgina 11 de l’acta que se

sotmet a aprovació, en el sentit que on diu: “A les 18 hores i 24 minuts el Sr. Alcalde
suspèn momentàniament la sessió; es reprèn a les 18 hores i 25 minuts”, ha de dir:
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“En el transcurs de la intervenció del Sr. Gil, el Sr. Alcalde el commina a acabar
la intervenció per excedir del temps concedit per al primer torn; el Sr. Gil manifesta la
seua protesta al respecte. El Sr. Alcalde el crida a l’ordre i li diu que no té la paraula;
suspèn la sessió a les 18 hores i 24 minuts i es reprèn a les 18 hores i 25 minuts.”

Obert el torn d’intervencions, el portaveu del Grup Socialista-Progressistes, Sr.
CRIPÍN, diu: “Nosaltres senzillament fem una pregunta referent a les actes, ens agradaria
saber si hi ha cap raó per la qual no aprovem mai l’acta del Ple anterior en el Ple
corresponent. Pensem que una acta de les característiques que ací es redacten, que són
literals, caldria fer un esforç perquè estigueren d’un ple per al següent i no que
s’acumulen diverses actes com és habitual, o com a mínim les hem d’aprovar dos o tres
mesos després.”

El Sr. GIL, representant de Segregació del Port, assenyala: “En primer lloc un ple
ordinari estrany, fora de lloc, de data i d’hora, ara es fan al matí. Mireu, equip de govern,
jo crec que ens teniu una miqueta farts a l’oposició, el que no es pot fer és que de sis o
set plens duem ja la meitat trets fora del context del que marquen les normes, i açò s’ha
de corregir, alcalde, cal corregir aquesta situació. Perquè et vaig a recordar la comissió
de portaveus, que em vas cridar l’atenció perquè vaig entrar un moment com a oient
perquè el Reglament impedeix que jo estiga en eixa reunió en no ser portaveu, i em vas
preguntar: en qualitat de què véns? Si estava acabant la comissió, et vaig dir que en
qualitat d’oient, i tu vas dir: o ixes fora o la reunió es paralitza. Doncs jo vull que tu
faces el mateix, igual que m’aplicaves a mi que jo en eixe moment no havia d’estar en la
comissió de portaveus, a veure si tu també compleixes el que diu el Ple, els acords que hi
ha, fes els plens quan pertoca. Anem a cenyir-nos a l’acta, que és el que tu planteges i jo
voldria contestar-li al Sr. Castelló per l’escrit que esmenta en l’acta, parlant del camí de
la Unitat 4, dius que a mitjans gener tindríem solucionat el camí, continua estant igual
que estava.”

El Sr. ALCALDE contesta: “Al Sr. Crispín he de dir-li que comprendrà que una
acta d’aquesta envergadura, hi ha una funcionària dedicada pràcticament de ple a això,
coneix vostès molt bé com funciona la Secretaria General perquè sovint pot veure que
sempre està amb el magnetòfon i els auriculars posats transcrivint del so a l’escrit, i a
més posteriorment cal traduir-les i les actes no ixen si no estan traduïdes, eixe és el temps
mínim que es fa servir desgraciadament. Sr. Gil, li demane que s’ajuste, ja que vostè ens
exigeix a nosaltres que ens ajustem al que és vertaderament la intervenció en la
rectificació del punt 1 si s’aprova o no s’aprova l’acta si té cap correcció o alguna cosa
que no està d’acord amb això, com ara alguna cosa que he fet jo. Allà altre, el Ple estava
convocat per a l’altre dia, d’acord amb la proposta que s’aprovà pel Ple al juliol passat,
per tant conté tots els requisits i és legal. No hi ha debat en aquest punt, després en precs
i preguntes diga el que vulga.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del PSOE-Progressistes, pregunta al secretari si hi ha
cap raó perquè no hi haja debat en aquest punt. Hi ha cap raó reglamentària en aquest
punt perquè no hi haja debat?

Per tot això, el primer punt de l’ordre del dia se sotmet a votació i el Ple de
l’Ajuntament, per 14 vots a favor del PP, Bloc-EV, Grup Mixt i UV, i 8 vots en contra
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del PSOE i SP, ACORDA: Aprovar l’esborrany de l’acta corresponent a la sessió del dia
27 de desembre de 1999.

2 DONAR COMPTE RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA
D’acord amb el que disposa l’art. 42 del Reglament d’Organització,

Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial Decret de 28 de
novembre de 1986, s’informa el Ple de l’Ajuntament de totes les resolucions de
l’Alcaldia adoptades des de l’anterior sessió plenària ordinària, del dia 27 de gener
d’enguany, segons la relació següent:
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DE LES QUALS ES DÓNA COMPTE:
ANY 1999
MES DE SETEMBRE:
DIA 9:
- Adjudicar a la Sra. MPA el contracte per a impartició curs “Gestió de compres i
magatzems”. Expt. 4/99.
DIA 15:
- Autoritzar la Sra. MFES instal·lació màquina infantil al Mercat Sagunt.
DIA 28:
- Autoritzar el Sr. ZPG instal·lació d’expositor de fotografies a la pl. Cronista Chabret,
del 26.09.99 al 03.10.99.
MES D’OCTUBRE:
DIA 5:
- No autoritzar obertura de mercat municipal el dia 09.10.99. Expt. 52/99-Afic.
DIA 7:
- Determinar resultat adjudicació parades vacants al mercat exterior fix segons sorteig.
Expt. Adjudicació parades vacants mercat.
DIA 18:
- Autoritzar realització mercat extraordinari de les flors, del 29.10.99 a l’1.11.99.
DIA 27:
- Autoritzar transmissió de parades 532, 533, 534 i 535 de mercat exterior fix a Sagunt
ciutat.
MES DE NOVEMBRE:
DIA 8:
- Concessió d’un nínxol amb caràcter temporal (5 anys).
- Concessió de diversos nínxols per 50 anys.
DIA 15:
- Concessió de diversos nínxols per 99 anys.
- Concessió de diversos nínxols per 50 anys.
- Subscriure contracte instal·lació d’aplicació informàtica AFICOM i adquisició de
llicència ARCVIEW amb empresa Iver Sistemas Informació Geogràfica SL. Expt. 65/99-
Afic.
DIA 17:
- Fent pública relació de sol·licitants admesos per a parades vacants mercat extraordinari
fix Sagunt ciutat. Expt. 5/99-PM.
DIA 19:
- Autoritzar instal·lació de Proyecto Milenia els dies 25 i 26.11.99 i 17 i 18.12.99. Expt.
63/99.
DIA 23:
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- Procedir al pagament de beques o dietes per assistència a TFIL de confecció maquinista
industrial.
DIA 26:
- Denegar instal·lació parada de remolc-xurreria a la Sra. RCM. Expt. 7/99-PEC.
DIA 30:
- Autoritzar la Sra. MVRS permís per a instal·lació cartells promocionals. Expt. M-
11/99-IN.
- Autoritzar instal·lació de llums nadalenques en portes de mercats Sagunt i Port. Expt.
M-9/99-IN i M-10/99-IN.
MES DE DESEMBRE:
DIA 1:
- Concessió llicència d’activitat venda disfresses i complements. Expt. 51/99-I.
- Concessió llicència d’activitat comerç menor de llenceria i cotilleria. Expt. 62/99-I.
- Concessió llicència d’activitat venda d’ordinadors. Expt. 33/99-I.
DIA 2:
- Autorització obertura i venda de 8:00 a 20:00 hores de dilluns a dissabtes durant el mes
de desembre 1999. Expt. M-13/99-IN.
- Autorització AC Els Troters per utilitzar corredor de recinte de mercat, des de 16
hores del dia 15 fins a les 14 hores del dia 16.01.00. Expt. M-12/99-IN.
- Concedir llicència d’obertura activitat oficines en nau adossada sense ús. Expt. 48/99-I.
- Acceptar sol·licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de
fruiteria-botiga de verdures. Expt. 40/98-I.
DIA 3:
- Autoritzar instal·lació de Proyecto Milenia els dies 16 i 17.12.99. Expt. 63/99.
DIA 7:
- Acceptar sol·licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de garatge.
Expt. 3/99-CT.
- Acceptar sol·licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de venda
de productes dietètics. Expt. 32/99-I.
- Acceptar sol3licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de
pescateria. Expt. 16/98-CT.
DIA 10:
- No admissió de recurs de reposició interposat pel Sr. AGL contra previsions del PP del
SUP-2 Oest.
DIA 13:
- Acceptar sol·licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de venda a
l’engròs i al detall de subministraments industrials. Expt. 17/96-C.
- Expedir una ordre de pagament a justificar a favor del Sr. MSJ, adquisició guies o
manuals d’accions IOBE.
- Abonar a funcionaris Sr. JMPM i Sr. FRA en concepte d’endarreriments nocturnitat.
DIA 15:
- Delegar per la Secretaria General a favor de la direcció de Secció d’Activitat la
signatura de les notificacions dels actes i acords adoptats en aquesta Secció.
DIA 16:
- Efectuar el pagament, suspendre i extingir el pagament de la PER a diversos
beneficiaris.
DIA 17:
- Liquidacions alta noves construccions, IBI Urbana. Expts. 99/0126, 99/0113, 99/0114 i
99/0115.
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- Devolució ingressos indeguts, IBI Urbana. Expt. 95/0945.
DIA 20:
- Incoar expedient sancionador al Sr. MDLES. Expt. LSC-S99/018.
- Incoar expedient sancionador al Sr. DMSB. Expt. LSC-S99/019.
- Incoar expedient sancionador al Sr. JAGG. Expt. LSC-S99/009.
- Arxivar expedient sancionador incoat al Sr. JSAB. Expt. LSC-S99/004.
- Anul·lació i emissió de liquidacions IBI Urbana. Expt. 99/0320.
DIA 23:
- Autoritzar realització mercat extraordinari dies 26.12.99 i 2.01.00, zona entre antic
Sanatori i Triangle Umbral. Expt. 10/99-PEC.
DIA 27:
- Acceptar sol·licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de pub.
Expt. 119/91-C.
- Efectuar el pagament de la PER a diversos beneficiaris.
DIA 29:
- Abonar a funcionari Sr. VOF diferències retributives per substitució inspector del seu
grup.
- Atorgar gratificacions per serveis especials i extraordinaris, diversos departaments, mes
de novembre/99.
DIA 30:
- Nomenament funcionari interí Sr. JCGS amb categoria d’enginyer tècnic industrial.
- Nomenament funcionària interina Sra. CGM, amb categoria de tècnica mitjana en
normalització lingüística.
- Autoritzar, disposar, reconèixer l’obligació i ordenar el pagament de despeses relació
núm. 20.
ANY 2000:
MES DE GENER:
DIA 5:
- Desestimar sol·licitud del Sr. AAM i procedir al cobrament de rebuts amb recàrrecs i
interessos, taxa d’aigua, clavegueram i fem.
- Desestimar sol·licitud del Sr. VV i procediment al cobrament de rebuts amb recàrrecs i
interessos, taxa d’aigua, clavegueram i fem.
- Desestimar recurs de reposició interposat per CH SL, contra providència de
constrenyiment en concepte de mercats.
- Desestimar recurs de reposició interposat pel Sr. PEM contra liquidació en concepte de
quotes d’urbanització.
DIA 10:
- Ordenar realització d’informació reservada sobre fets esdevinguts en servei de
cementeris.
- Complir la Llei 54/99 de 29 de desembre i ordenar el pagament de les retribucions de
personal d’aquest Ajuntament, incrementant el 2%.
- Ordenar remissió de dues còpies d’expedient, recurs abreujat núm. 286/99.
- Contractar per un període de set dies la Sra. RMMS, amb categoria d’auxiliar de
turisme.
DIA 11:
- Nomenament funcionària interina Sra. ASA fins reincorporació de titular de parada Sra.
RPG.
DIA 12:
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- Concedir a Associació d’Industrials Firaires de València, llicència per a obertura i
funcionament d’atraccions firals, fins al 31 de gener de 2000. Expt. 8/99-E.
- Anul·lació i emissió de liquidacions IBI Urbana. Expt. 99/0485, 95/0408 bis.
- Reconèixer a CCA SL el dret a devolució a l’efecte d’IAE.
- Assignar a funcionari Sr. SPH import en concepte de complement específic C-4.
- Desestimar petició de funcionari Sr. LOG, no reconèixer serveis prestats.
DIA 13:
- Liquidació diferències nova construcció IBI Urbana. Expt. 99/0290, 99/0293.
- Anul·lació i emissió de liquidacions, IBI Rústica. Expt. 97/0021, 97/0060, 99//0028 i
99/0022.
- Anul·lació i emissió de liquidacions, IBI Urbana. Expt. 99/0271 i 99/0565.
- Anul·lació de liquidació per duplicitat, IBI Urbana. Expt. 99/0079.
- Anul·lació de liquidació per duplicitat, IBI Rústica. Expt. 99/0055 bis.
- Devolució ingressos indeguts i emissió de liquidacions, IBI Urbana. Expt. 99/0245.
- Canvis de titularitat, IBI Urbana. Expt. 99/0319.
- Anul·lació rebuts IBI Urbana. Expt. 99/0672.
- Emissió de liquidacions per diferències. IBI Rústica. Expt. 99/0548.
- Autoritzar permuta parades de mercat exterior. Expt. 26/99-M.
- Acceptar renúncies diverses baixa en parades venda mercat exterior fix. Expt. 25/99-M,
24/99-M, 22/99-M i 21/99-M.
- Cessar a funcionari Sr. ALG i proposta d’invalidesa.
DIA 14:
- Devolució d’ingressos indeguts, IBI Urbana. Expt. 97/0408 bis.
- Anul·lació de liquidacions, IBI Urbana. Expt. 99/0211 i 97/0443 bis2.
- Anul·lació i emissió de liquidacions, IBI Urbana. Expt. 99/0150, 98/0172 bis, 99/0227,
99/0350 i 99/0313.
- Liquidació diferències per nova construcció. IBI Urbana. Expt. 99/0292.
- Anul·lació liquidació i emissió diferències per alta nova construcció, IBI Urbana. Expt.
99/0197.
- Reconèixer dret a devolució a la Sra. STO, en concepte taxa per concurrència a proves
selectives. Expt. 178/1999.
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 990142.
- Rectificar Resolució d’Alcaldia del 13.12.99 i abonar a funcionària Sra. RMS
endarreriments per indemnització de transport.
DIA 17:
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200005.
- Autoritzar, disposar, reconèixer l’obligació i ordenar el pagament al Consell Local
Agrari, corresponent al primer trimestre de 2000.
- Concedir llicència d’activitat de despatx de pa. Expt. 67/99-I.
- Concedir llicència d’activitat d’oficina repartiment de correspondència. Expt. 54/99-I.
- Concedir llicència d’activitat de comerç detall peces de vestir. Expt. 71/96-I.
- Concedir llicència d’activitat de perruqueria de senyores. Expt. 43/99-I.
- Suspendre i efectuar el pagament de la PER a diversos beneficiaris.
- Rectificació liquidació definitiva IVTM. Expt. 216/99.
- Devolució de quotes IVTM. Expt. 594/98.
- Anul·lació i baixa rebuts IVTM. Expt. 13/99 i acumulats.
- Rectificació errada en DNI a l’efecte IVTM. Expt.556/99, 1025 i 1168/99.
- Anul·lació, baixa de rebuts, inclusió i liquidació d’IVTM. Expt. 455/99.
- Devolució quota d’IVTM. Expt. 956/99.
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DIA 18:
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200006.
- Autoritzar, disposar, reconèixer l’obligació i ordenar el pagament al Consell Local
Agrari, del 50% de la subvenció per a obres desocupació agrària estacional 1999.
- Sol·licitar a la Conselleria d’Ocupació, subvenció per al desenvolupament de programes
de formació professional ocupacional i TFIL. Expt. 3/2000-ADL.
- Sol·licitar subvenció a la Conselleria de Comerç per a realització de cursos de formació
comercial en el marc del Fons Social Europeu. Expt. 3/2000-Afic.
- Imposar multes per infraccions trànsit. Expts. 4134/99, 4133/99, 4129/99, 4132/99,
4131/99, 4130/99, 4128/99 i 2763/99.
- Elevar a definitiva llista d’admesos i exclosos per a provisió en propietat de dues places
de lector de comptadors, nomenar tribunal i fixar data examen.
- Elevar a definitiva llista d’admesos i exclosos per a provisió en propietat de dues places
de subaltern, nomenar tribunal i fixar data examen.
DIA 19:
- Aprovatòria de liquidacions núm. 200007, 20008 i 200009.
- Revocació Resolució d’Alcaldia de 28.10.99. Expt. 553/99.
- Anul·lació rebuts IVTM i baixa definitiva per desballestament. Expt. 206/99 i
acumulats.
- Anul·lació i liquidació d’IVTM per transferències dins del municipi. Expt. 412/99 i
acumulats.
- Anul·lació i liquidació a l’efecte d’IVTM. Expt. 783/99, 162/99.
- Anul·lació i baixa rebuts a l’efecte d’IVTM. Expt. 92/99 i acumulats.
- Revisió tarifa per errada a l’efecte d’IVTM. Expt. 503/99.
- Devolució quotes d’IVTM per rematriculació. Expt. 374 i 1158/99.
- Anul·lació liquidacions per canvi de titularitat, IBI Urbana. Expt. 99/0155.
- Anul·lació i emissió de liquidacions IBI Rústica. Expt. 97/0004, 93/0785, 96/0479.
- Anul·lació i emissió de liquidacions IBI Urbana. Expt. 96/0313, 97/0085 bis.
- Anul·lació rebuts IBI Urbana per duplicitat. Expt. 97/0013.
- Canvi de titularitat IBI Urbana. Expt. 99/0162.
- Anul·lació liquidacions i emissió per diferències alta nova construcció, IBI Urbana.
Expt. 99/146.
- Anul·lació liquidacions nova construcció. Expt. 99/0088.
DIA 20:
- Acceptar sol·licitud d’acabament de procediment obtenció llicència activitat de venda
d’accessoris i alimentació d’animals. Expt. 38/99-I.
- Anul·lació liquidacions per duplicitat fet, IBI Urbana. Expt. 99/0093.
- Anul·lació liquidacions i devolució d’ingressos indeguts, IBI Urbana. Expt. 99/0137,
99/0139.
- Anul·lació liquidacions i devolució d’ingressos indeguts, alta nova construcció, IBI
Urbana. Expt. 99/0215.
- Devolució ingressos indeguts, IBI Urbana. Expt. 99/0154.
- Devolució ingressos indeguts, IBI Rústica. Expt. 99/0040.
- Liquidacions alta nova construcció, IBI Urbana. Expt. 99/0291, 99/0102.
- Liquidacions diferència alta nova construcció, IBI Urbana. Expt. 99/0108, 99/0112.
- Anul·lació i emissió liquidacions, IBI Urbana. Expt. 97/0201.
- Anul·lació i emissió liquidacions, IBI Rústica. Expt. 99/0025 Rústica.
- Devolució i liquidació de quotes IVTM per transferència. Expt. 1030/99.
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- Devolució quotes per prorrateig, IVTM. Expt. 1253/99 i acumulats, 108/99 i
acumulats.
- Reconèixer dret a devolució a l’efecte de taxa per aprofitament especial per entrada de
vehicles. Expt. 289/99.
- Inclusió en cens i liquidació d’IVTM. Expt. 447/99 i acumulats.
- Anul·lació i liquidació d’IVTM per transferència dins del municipi. Expt. 187/99 i
acumulats.
- Procedir a nomenament de la Sra. PLM i Sr. FRP com a funcionaris de carrera, amb
categoria d’operaris de cementeris.
- Rectificar Resolució d’Alcaldia del 13.12.99, substituint import pel corresponent al
servei nocturn. Expt. 00/890.
- Assignar a funcionari Sr. JRR l’import que figura en l’art. 16.6 de normes reguladores.
Expt. 00/488.
DIA 21:
- Determinar el resultat d’adjudicació parades vacants en mercat exterior fix. Expt. 5/99-
M.
DIA 24:
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 990183, 990184 i 990185.
- Estimar parcialment recurs de reposició interposat per la Sra. RHS a l’efecte d’IVTM,
anul·lar rebuts i emetre liquidació. Expt. 242/1999.
- Anul·lació quotes per prorrateig a l’efecte IVTM. Expt. 194/99 i acumulats, 95/99 i
acumulats.
- Devolució de quotes per prorrateig a l’efecte d’IVTM. Expt. 114/99 i acumulats.
- Anul·lació rebuts d’IVTM i baixa definitiva per desballestament. Expt. 157/99 i
acumulats, 208/99 i acumulats, 240/99 i acumulats.
- Inclusió en cens d’IVTM i liquidació. Expt. 1304/99 i acumulats.
- Anul·lació rebut preu públic 2n semestre 1998 mercat interior per errada domicili. Expt.
222/99.
- Devolució i anul·lació de quotes IVTM per baixa. Expt. 82/99.
- Desestimació pretensions del Sr. JSP d’equiparació a grup C.
DIA 25:
- Aprovar una provisió de fons a favor de regidora Sra. MDS, pagament bitllets anada i
tornada, trobada a ciutat de Volterra.
- Expedir ordre de pagament a justificar a favor de funcionària Sra. YSM, substitució
anual a revista El consultor de los ayuntamientos y juzgados.
- Imposar multa a Sra. FMC per infracció de trànsit. Expt. OM-S 99/246.
- Sol·licitar ajudes a la Conselleria d’Ocupació, ordre del 16 desembre 1999, i aprovar
memòries valorades.
DIA 26:
- Imposar multa al Sr. JMEE per infracció de trànsit. Expt. 4152/99.
- Atorgar gratificacions per serveis especials i extraordinaris, desembre 1999. Expt.
99/h1199.
- Reconèixer serveis extraordinaris prestats per diversos funcionaris en eleccions de
juny/99 i concedir, en conseqüència, permís de tres dies.
- Aplicar en nòmina de gener a diversos funcionaris, conceptes de deducció o pagament.
- Ordenar el pagament de nòmina del mes de gener de dos mil.
DIA 28:
- Imposar multes per infraccions de trànsit. Expts. 4151/99, 3986/99, 3010/99 i 3893/99.
- Inexistència d’infracció i arxiu d’expedient. Expt. 4150/99.
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- Arxiu d’expedient sancionador. Expt. 4149/99.
- Ordre desballestament de vehicles diversos (dues resolucions).
- Procedir a inscriure unió de fet. Expt. 3/2000 i 2/2000.
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 990186.
- Autoritzar el gaudi de tres dies de permís retribuït, considerats de “lliure disposició”.
- Nomenar la Sra. PLM i el Sr. FRP funcionaris de carrera i reconèixer serveis prestats
des de l’1 de febrer de 1997.
- Contractar interines amb efectes de l’1 de febrer de 2000, la Sra. EMM i la Sra. ISM en
qualitat de treballadores socials.
- Nomenar tribunal qualificador per a borsa auxiliars d’administració general, fixant
terminis.
DIA 31:
- Incoar expedient sancionador al Sr. VGD per molèsties ocasionades per gos.
- Desestimar reclamació de la Sra. DCR sobre revisió de comptador.
- Concedir permís no retribuït de 5 dies a funcionària Sra. TCRB.
- Autoritzar reducció de jornada a funcionària Sra. CSP.
- Arxivar petició de funcionària interina Sra. COV.
MES DE FEBRER:
DIA 1:
- Concedir a propietaris afectats d’UDE núm. 2 del SUP-Oest un termini de 15 dies per
pronunciar-se sobre previsions de resultant 4. E 3/00.
- Acceptar el canvi de material en projecte obres d’urbanització de pol. B-II del Peri
núm. 1. Expt. 42/98.
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 990187.
- Imposar multa per infracció de trànsit. Expts. 3064, 2001, 3623, 2644 i 4354/99.
- Desestimar recurs de reposició per infracció de trànsit. Expt. 1952/99.
- Arxivar expedient sancionador. Expt. 4353 i 4355/99.
DIA 2:
- Trametre còpia d’expt. 115/98-C a Jutjat Contenciós Administratiu núm. 5 de València.
- Sotmetre a tràmit d’informació pública la proposta de programa que comprèn
homologació, pla parcial i alternativa tècnica de programa, a nivell d’avantprojecte
d’urbanització, del Sector 6 del SUNP-2. Expt. 67/98.
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200010.
- Abonar gratificació a diversos funcionaris per prestar serveis els dies 24 i/o 31 de
desembre de 1999.
- Arxivar petició formulada per funcionari Sr. ECT.
DIA 3:
- Aprovar padró de taxa per proveïment domiciliari d’aigua potable, clavegueram i fem,
3r trimestre de 1999.
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200011.
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200013.
- Concessió de nínxols per 50 anys.
- Formular oferta genèrica a INEM, per a contractació laboral temporal d’un ferrer
forjador.
DIA 4:
- Aprovar una provisió de fons a nom del Sr. AMH per a pagaments Policia Local.
DIA 7:
- Procedir a la inscripció de l’associació cultural Gelosia Zero.
- Concessió d’un nínxol per 50 anys.
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- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200014 i 200015.
- Acumular els expts. 31, 84, 138, 145, 168, 170, 184, 189, 193 i 207/99, a l’efecte
d’IAE.
- Devolució i anul·lació rebut d’IAE. Expt. 243/98.
- Estimar parcialment petició del Sr. JCPR i reconèixer dret a devolució de part de l’IAE.
Expt. 18/99.
- Estimar petició i reconèixer dret a devolució d’IAE. Expt. 165/99.
- Acumular expts. 61/97 i 554/96 a l’efecte d’IAE.
DIA 8: M
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200012.
- Procedir a inscripció unió de fet. Expt. 23/99 i 4/2000.
- Aprovar una provisió de fons a justificar, a favor de la Sra. MDE per a despeses viatge
a Volterra.
DIA 9:
- Convocar sessió extraordinària de Ple de la corporació, dia 14 de febrer de 2000 a les
10 hores.
- Autoritzar, disposar, reconèixer l’obligació i ordenar el pagament de l’autoliquidació
núm. 400934258320.
- Devolució de despeses ocasionades al Sr. CLD. Expt. 330/1999.
- Autoritzar exhumació, trasllat i inhumació restes mortals de la Sra. AHP.
- Autoritzar exhumació, trasllat i inhumació restes mortals de la Sra. MSA.
- Autoritzar exhumació, trasllat i inhumació restes mortals de la Sra. EGN.
- Acumular els expts. 27, 29, 32, 34, 35, 36, 37, 55, 56, 57, 58, 59, 60, 82, 85, 86, 109,
126, 177 i 178/99, i prorrateig de rebuts a l’efecte d’IAE.
- Desestimar petició de la Sra. JMJ a l’efecte d’IAE. Expt. 219/99.
- Acumular els expts. i anul·lar rebuts a l’efecte d’IAE, 129, 133, 135, 136, 137, 139,
140, 143, 146, 150, 151, 152, 154, 155, 160, 161, 163, 166, 167, 169, 172, 173, 176,
179, 188, 190, 191, 192, 206, 210 i 212/99.
- Acumular expts. 174, 185 i 186/99 a l’efecte d’IAE i desestimar peticions.
- Desestimar petició i confirmar rebuts d’IAE. Expt. 205/99, 23/99, 161/98 i 164/98.
- Estimar petició i anul·lar rebut d’IAE. Expt. A219/98.
DIA 10:
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200018, 200019 i 200020.
- Autoritzar, disposar, reconèixer l’obligació i ordenar el pagament de la factura núm.
9740900038441.
DIA 14:
- Aprovatòria de liquidacions per ingressos directes núm. 200022.
- Aprovar una provisió de fons a nom del Sr. AMH per a imprevistos de Volta Ciclista a
la Comunitat Valenciana.
DIA 15:
- Procedir a la inscripció unió de fet. Expt. 5/2000 i 6/2000.
- Procedir a la baixa en registre municipal d’associacions veïnals de Sagunt de La Tenda
de Tot el Món.
- Aprovar padró de taxa per aprofitament de domini públic per casetes de venda (mercat
exterior), primer trimestre de 2000.
DIA 17:
- Procedir a inscripció de l’associació Comerç Just i Solidari del Camp de Morverdre.
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3 TRÀMIT INFORMACIÓ PÚBLICA EXPEDIENT INCORPORACIÓ A
L’ÀREA METROPOLITANA DE TRANSPORTS DE VALÈNCIA

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

En el Diari Oficial de la Generalitat Valenciana del 9 de febrer se sotmet a
informació pública l’expedient d’incorporació a l’Àrea Metropolitana de Transports de
València, entre altres, de l’Ajuntament de Sagunt; se li concedeix un termini de 20 dies,
comptats a partir de l’endemà de l’esmentada publicació, per evacuar el tràmit indicat.

La incorporació de Sagunt a l’Àrea Metropolitana de Transports compleix en
essència allò preceptuat en l’apartat segons de l’acord del Ple de l’Ajuntament -acord
adoptat per unanimitat- amb data 29 d’abril de 1999, que literalment diu: “En
compliment amb les bases anteriors i amb la tramitació corresponent prèvia, es procedirà
a l’encomana de gestió del servei públic de transport urbà de viatgers a la Generalitat
Valenciana.”

Per part del secretari del Pla de Transport Metropolità s’ha comunicat a aquesta
Alcaldia l’interès que per a la culminació de l’expedient que tramita la Generalitat
Valenciana comporta l’acord favorable del Ple de l’Ajuntament de Sagunt.

En compliment de l’acord plenari abans esmentat, aquesta Alcaldia ha dut a
efecte les actuacions tendents a fer efectius els acords allí reflectits, havent sigut tramès
el corresponent esborrany de Conveni “per a l’establiment d’una coordinació operativa
de les xarxes de transport regular de viatgers per carretera a Sagunt i el seu entorn”, que
completa la necessària coordinació interadministrativa i farà possible connectar les
competències municipals en matèria de transport públic de viatgers amb les facultats que
la Llei 1/1991, de la Generalitat Valenciana atribueix a l’administració autonòmica.

La incorporació de Sagunt al Pla de Transport Metropolità de l’Àrea de València
comporta una indubtable millora en el servei municipal de transport públic de viatgers
per tal com permet la connexió amb una ampla zona de prestació conjunta del servei al
temps, amb els indubtables avantatges per als usuaris.

La Llei 1/1991, de 14 de febrer, d’Ordenació del Transport Metropolità de l’Àrea
de València, faculta, en l’art. 2.2 el Consell de la Generalitat Valenciana, a proposta de la
“Comissió del Pla del Transport Metropolità”, amb l’expedient previ en què es practicarà
el tràmit d’informació pública i l’audiència als municipis afectats, a modificar per Decret
del Consell de la Generalitat Valenciana, l’àmbit territorial d’aplicació de la Llei.

Fent ús de les competències que li atorga l’art. 4.2, del Decret 84/1996, de 29
d’abril, del Govern Valencià, pel qual es regula l’organització i funcionament de la
comissió del Pla de Transport Metropolità de l’Àrea de València -entre altres la
d’emissió d’informe i proposta al Govern Valencià de modificació de l’àmbit territorial
del Pla-, la comissió executiva del Pla de Transport Metropolità de l’Àrea de València
està tramitant l’expedient d’incorporació de Sagunt a aquest.

La incorporació de Sagunt al Pla de Transport Metropolità de l’Àrea de València
comporta incidir sobre les competències municipals que la Llei 7/1985, de 2 d’abril,
reguladora de les bases del règim local (en concret els arts. 25 i 26) atribueixen a aquest
municipi.

La incorporació de Sagunt al Pla de Transports Metropolità de l’Àrea de
València comporta, en alguna mesura, la participació en una organització supramunicipal
i optar per una forma de gestió d’un servei públic obligatori i, en virtut del que disposen
els arts. 22 i 47 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, a
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més de ser una competència del ple municipal, els acords que respecte a aquestes
qüestions s’adopten, ho han de ser per majoria absoluta del nombre legal de membres de
la corporació.

Aquesta proposició no ha sigut dictaminada per la comissió informativa
corresponent, per això, d’acord amb l’art. 97, en relació amb el 82.3, tots dos del Reial
Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament d’Organització,
Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per adoptar-se l’acord que es
proposa, se n’haurà de ratificar la inclusió en l’ordre del dia.

Obert el torn d’intervencions, el representant de Segregació del Port, Sr. GIL,
indica: “Queda clar que açò és el tràmit d’informació pública, no és més, el conveni no
ve a tractar ací, però ja que ha intervingut crec que seria interessant que es plantejara
l’equip de govern quan anem a signar el conveni tenir també per escrit els itineraris que
aquest conveni reculla. Per què dic açò? Perquè m’imagine que va a ser difícil arribar a
tots els punts on els ciutadans estiguen exigint i demanant que l’autobús vaja, però
almenys que tinguem una documentació escrita en què basar-nos el suport d’eixe
conveni, estem d’acord no sols en la urgència sinó que tramiten ràpidament.”

El portaveu del Grup Socialista Progressista, Sr. CRISPÍN, assenyala: “Sol·licite
que, una vegada més, es lliure el corresponent informe tècnic pels cossos nacionals, que
no hem vist en l’expedient. Volem saber quin és el nivell d’implicació econòmica de
l’Ajuntament de Sagunt a aquesta sol·licitud d’integració en l’Àrea de Transports.”

El Sr. ALCALDE explica: “El passat 9 de febrer es va publicar en el DOGV
l’anunci de submissió d’informació pública de l’ampliació entre altres municipis al de
Sagunt, de l’àmbit espacial del Pla de Transport Metropolità de València. En eixe sentit
es va trametre a aquest Ajuntament un escrit en què s’instava que el Ple municipal
acordara emetre informe favorable a aquesta informació donats els avantatges que per al
municipi comporta després de la petició realitzada al maig del 99 per aquest alcalde i
després del pronunciament del Ple municipi. Aquests avantatges es poden concretar
bàsicament a més dels previstos en els arts. 4 i 6 de la Llei 1/91 de la Generalitat
Valenciana de 14 de febrer d’Ordenació i Transport Metropolità de València. Tot són
avantatges, l’art. 4 per a la declaració de servei d’interès metropolità es tindran en
compte les necessitats d’explotació unitària i prestació coordinada dels serveis. En
l’expedient de declaració de servei d’interès metropolità es practicarà el tràmit
d’informació pública a la qual seran convocats expressament els ajuntaments afectats. I
en el punt quatre d’eixe art. 4 que és l’important en aquest cas, la declaració de servei
d’interès metropolità haurà de ser causa de les compensacions que si fa al cas
s’establisquen en el Pla de Transport Metropolità. I l’art. 6, que parla del Pla de
Transport Metropolità, els avantatges són la planificació general dels serveis, el marc
tarifari dels serveis, procediment de repartiment d’ingressos i compensacions, sistemes de
finançament d’instal·lacions i material, fórmules de control, ingressos i costos de les
empreses, assignació actuacions, previsions sobre estacions d’autobusos, aparcaments,
etc., previsions generals sobre prevenció de trànsit, mesures de racionalització i
previsions generals sobre prevenció de trànsit, mesures de racionalització i previsions
sobre contractes programa. I després el que és important per al ciutadà, l’accés al títol
d’integració tarifària abonament transport, vàlid per efectuar un nombre il·limitat de
viatges des de l’adquisició, en els serveis de metro bus, FGV i EMT, l’abonament de
transport comporta per a un usuari mitjà que viatge de Sagunt a València diari, i efectue
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un transbord en EMT o FGV un estalvi aproximat d’un 50%, si la utilització és més
intensiva: viatges en caps de setmana, major nombre de transbords, l’estalvi és encara
major. L’accés en un futur a altres títols de transport que s’implanten com el B10 vàlid
per a un nombre limitat de viatges però amb dret a transbord i el c) la imatge
corporativa, que és beneficiosa per a nosaltres i abanderament únic de les empreses
prestatàries de metro bus, superior nivell de qualitat, l’oferta de transport, freqüència,
material mòbil com és aquest cas i en la infrastructura: marquesines, etc. En un futur amb
la integració de Renfe el mateix bitllet servirà per a tot açò amb els beneficie que
comporta. En la carta de la Generalitat que crec que figura en l’expedient també, el
finançament d’aquest sistema va a càrrec de la Generalitat Valenciana. Per tant crec que
és beneficiós i avantatjós per a tots nosaltres.”

El portaveu del Grup Socialista Progressista, Sr. CRISPÍN, indica: “Nosaltres ja
hem llegit també això, però el que continuem repetint és que volem un informe del
secretari general de l’Ajuntament en què s’indique que no hi ha cap vinculació econòmica
d’aquest Ajuntament en adherir-se a eixe conveni. Per tant nosaltres anem a donar suport
a la sol·licitud perquè estem convençuts que comporta una elevació de la qualitat del
transport de la nostra ciutadania però supeditat al fet que no hi haja vinculació
econòmica ni de cap altre tipus que es poguera derivar en tema econòmica, sempre que
no hi haja vinculació votarem a favor.”

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:
Manifestar la conformitat de l’Excm. Ajuntament de Sagunt en la incorporació

d’aquest municipi a l’Àrea Metropolitana de Transports de València.

4 AUTORITZACIÓ COMPATIBILITAT SEGONA ACTIVITAT
FUNCIONÀRIA. EXPT. 632/00

Vista la instància subscrita per la funcionària de carrera d’aquesta corporació,
N’Empar Minguet i Tomàs, auxiliar d’administració general, per la qual sol·licita la
compatibilitat per impartir classes com a professora associada en el Departament de
Filologia Catalana, docència “Llenguatges d’especialitat” que pertany a la Facultat de
Filologia.

Emès informe per part de la Universitat, es comunica que l’horari com a
professor universitari associat en règim de dedicació, ho serà amb durada determinada,
impartint tres hores lectives setmanals, deduint-se per part que no afecta l’horari ordinari
del lloc de treball per ella exercit en aquesta corporació. Així mateix, de l’informe es
dedueix que la remuneració a percebre per aquesta funcionària com a professora
associada és inferior al límit retributiu establert per l’art. 7.1 de la Llei 53/84, de 26 de
desembre, sobre incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques
(dedicació ordinària del lloc principal incrementada en un 45%, per funcionaris del grup
D).

La normativa a tenir en compte en aquest supòsit és la que conté la Llei 53/84, de
26 de desembre, sobre incompatibilitas del personal al servei de les administracions
púbiques, concretament, arts. 1, 2.c), 3, 4.1, 7 i 9, com també el RD 598/85, de 30
d’abril, Reglament d’Incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de
l’Estat, en els arts. 3, 4, 5, 6 i 14, com també l’art. 20 del RD 898/85 de 30 d’abril, del
Règim del Professorat Universitari, modificat pel RD 1200/86, de 13 de juny.
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L’òrgan competent per autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la funcionària
és el Ple de la corporació, segons el que disposa l’art. 9 de la Llei 53/84, de 26 de
desembre.

En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió Informativa de Règim
Interior i Personal, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Aprovar l’autorització de compatibilitat a la funcionària d’aquesta
corporació, N’Empar Minguet i Tomàs, per impartir classes com a professora associada
al Departament de Filologia Catalana de la Facultat de Filologia.

SEGON: Els serveis prestats en el segon lloc no es computaran a efectes de
triennis ni de drets passius. Les pagues extraordinàries només podran percebre’s per una
dels llocs.

TERCER: S’inscriurà l’autorització compatibilitat en la relació de llocs de treball
d’aquest Ajuntament.

5 SOL·LICITUD A CONFEDERACIÓ HIDROGRÀFICA XÚQUER I
CONSELLERIA AGRICULTURA, EXECUCIÓ ESTUDI RECURSOS
HIDRÀULICS

Com a conseqüència de les escasses pluges caigudes en aquests darrers anys, hi
ha un descens significatiu d’aigua, que ha arribat a una baixada d’entre 100-150 l/m2 de
reducció en relació a la mesura pluviomètrica.

S’està duent a terme una sobreexplotació dels aqüífers existents a la zona i que a
més hi ha més de 100 pous dels quals s’extrau aigua sense la corresponent autorització
de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer.

Donades les circumstàncies geogràfiques, s’està produint una intrusió marina als
pous d’aigua, cosa que du a una salinització de les zones de regadiu, amb el consegüent
perjudici per a l’agricultura de la comarca.

Aquestes circumstàncies, unides al creixement desordenat, des del punt de vista
hídric, de les necessitats d’aigua per part dels sectors turístic, industrial i agrari, i en
especial les grans transformacions agràries finançades amb recursos econòmics que
provenen d’altres activitats, que a més d’alterar el paisatge contribueixen a incrementar
la producció agrària, cosa que comporta minvar cada vegada més els recursos hídrics
existents.

Aquest Consell Local Agrari, com a organisme autònom de caràcter administratiu
per gestionar els serveis agrícoles de l’Ajuntament de Sagunt, té encomanades, d’acord
amb l’art. 3 apartats c) i e) dels seus estatuts, aprovats per acord de Ple de 29 de gener
de 1991, entre altres funcions la promoció i el desenvolupament de l’agricultura en
aquest terme municipal de Sagunt i la iniciativa per a l’augment de la productivitat
agrària, desenvolupament dels recursos productius i mitjans de producció.

Obert el torn d’intervencions, el representant del Bloc-Els Verds, Sr. ARIÑO,
assenyala: “En aquest punt el que volem des del Consell Agrari és simplement posar en
alerta la societat, la proposta la veiem com és obvi des del punt de vista només agrari,
però açò sobrepassa per la dimensió que té l’ús de l’aigua al tema agrari i afecta tota la
població en general. Una de les coses que fem en el Consell Agrari és un seguiment de
les pluges anuals, dia a dia, i duem tres anys consecutius on les pluges són sensiblement
inferiors a la mitjana anual a Sagunt, una mitjana que oscil·la entre 100 i 150 litres menys
per metre quadrat a l’any. De fet en aquesta sintonia l’altre dia eixia en la premsa que
aquest febrer que avui acaba és segurament, en els darrers quaranta anys, el primer o
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segon any més sec que hi ha hagut. Per tant açò l’únic que fa és agreujar el problema, un
problema que ara comencem a detectar però que veurem amb tota la seua dimensió
aquest estiu. Ací l’únic que fem en l’exposició de motius és tocar les coses que des del
punt de vista agrari veiem que estan incidint en els recursos hídrics; els recursos hídrics
són limitats, és una cosa que no tenim tota l’aigua que volem sinó la que plou, i hi ha un
seguit de factors que estan accentuant la crisi de l’aigua, la conseqüència més evident de
tot eixe procés és la salinització dels aqüífers en la intrusió marina que comporta, de fet
jo m’he molestat a preguntar als serveis tècnics i ací tenen vostès la zona del terme de
Sagunt en la qual hi ha un índex de salinitat superior al que és mínimament, això ja seria
perillós per a la citricultura, fins i tot hi ha dues zones que batem rècords clausurats; no
se’ns ha d’oblidar que un d’eixos dos punts està motivat perquè el poble de Canet té un
pou del qual se subministra l’aigua al municipi i a les platges de Canet, i això està fent
que tots els pobles del voltant l’índex de salinitat perquè es facen una idea hi ha dues
mesures o dues unitats, una és amb mil·limox, que és la conductivitat de l’aigua, i una
altra són els graus de sal per litre, els índexs varien de 0 a més de 3, de 0 a 0,75 l’aigua
és bona, de 0,75 a 1,50 és bona, de 1,50 a 3 és salina, i més de 3 és aigua que no és bona,
això el que fa és que a la llarga mata els arbres. Tota aquesta zona ratllada sobrepassa els
3 mil·limox, per tant, i en alguns, eixos que estan especialment ratllats en roig
sobrepassen els 5 mil·limox, hi ha pous clausulats.

El que demanem és que la Confederació Hidrogràfica, hi ha explotacions a la
comarca que nosaltres tenim detectades, sobrepassen ja el centenar d’explotacions
il·legals, per poder traure aigua del subsòl el que es fa és que es demana un permís a la
Confederació Hidrogràfica, doncs hi ha gent que pel seu compte fa una perforació i no
demana permís. Amb tot açò el que diem és bàsicament un escrit adreçat a la
Confederació Hidrogràfica que és qui té la competència plena en recursos hídrics, que
faça un estudi dels recursos que hi ha, que planifique què és el que cal fer, i tots ens hem
d’implicar quan donem permisos per incrementar tanta explotació agrària, els tres sectors
bàsics que fan servir aigua, grans explotacions agràries que moltes vegades són
intrusismes d’altres sectors en el sector agrari, gent que mai no ha tingut res a veure amb
els llauradors, sinó que inverteix. L’altre problema que agreuja és el tema d’un
desenvolupament del sector turístic sense tenir en compte quins són els recursos hídrics.
I finalment també un tipus d’indústria que necessita molta aigua. L’únic que li diem és
que faça un pla d’usos, que acabe les obres d’infrastructura de reg per goteig, i
simplement per últim dir-vos que el reg de Sagunt es nodreix també de l’aigua de la
nostra depuradora, i actualment ja estem passant el 1,5 graus per litre de sal, ja entrem en
la zona perillosa i estem en el mes de febrer, quan aquesta aigua comence a sobrereciclar-
se, ja veurem aquest estiu si no plou què va a passar.”

El portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS, diu: “Des d’Unió
Valenciana volem entendre que l’executiva del Consell Agrari com a conseqüència de les
escasses pluges en aquests darrers anys com molt bé ha dit el regidor ha patit un
significatiu descens d’aigua que ha dut a una baixada entre 100 i 150 litres metre quadrat
de reducció en relació amb la mitjana pluviomètrica. S’adreça a aquest Ajuntament
perquè a la vista d’aquest problema que ens afecta a tots ens adrecem a la Confederació
Hidrogràfica del Xúquer i la Conselleria d’Agricultura per efectuar-li un seguit de
sol·licituds. Mire, des d’Unió Valenciana donàrem suport aleshores quan teníem la
possibilitat de gestionar la Conselleria d’Agricultura, i com vostè ha de conèixer, si s’ha
llegit les ordres de la Conselleria d’Agricultura, Pesca i Alimentació del 7 de maig del 96,
21 de maig del 97, 28 de novembre del 97, haurà observat que s’aprovaren plans d’obra



16

que afecten distints municipis del Camp de Morvedre, entre els quals es troba la nostra
ciutat, tots ells van ser subvencionats per la Conselleria d’Agricultura, uns al 50% i uns
altres al 100% durant aquest període. Durant aquest període la Conselleria d’Agricultura
estava gerenciada per Unió Valenciana fins al mes de juny del 99, en el qual des
d’aleshores prengué el relleu el Partit Popular. No obstant això, abans d’acabar el
mandat, Unió Valenciana tenia intenció d’ampliar les actuacions de modernització del
regadiu i millores de les infrastructures agràries, i donà ordre d’estudiar en aquesta zona i
elaborà un pla en què es preveuen les obres necessàries per a la regulació de cabdals,
d’aigües superficials, subterrànies i depurades, millora de la gestió dels recursos hídrics
disponibles, millora de les condicions de reg, la transformació del sistema de reg
tradicional a localitzat, i la dignificació d’aquest, inclou també actuacions en al xarxa
viària de la zona per a la seua adequació als requeriments actuals del trànsit agrícola,
ordre del 10 de maig del 99 de la Conselleria d’Agricultura, Pesca i Alimentació, per la
qual s’aprova el Pla d’obres d’interès general per a la modernització del regadiu del
Camp de Morvedre tercera part.

En el meu grup ens consta que el regidor delegat del Consell Agrari coneix
aquesta ordre i aquest pla, entre altres coses perquè ja ha efectuat una visita a la
Conselleria tot i que no ha tingut notícies positives. Sembla que la Conselleria avui
gerenciada pel Partit Popular entre els seus objectius no està el compliment de l’ordre de
l’anterior conseller. Malgrat això, Sr. Ariño, hem de continuar reivindicant els acors que
ja estan aprovats i que existeix un marc legal per posar-los en marxa. I demanar a més
que es doten econòmicament, en aquest cas està la seua sol·licitud, i si vostè m’ho
permet amb l’ànim de donar major agressivitat i ser més ambiciosos en les nostres
peticions a la sol·licitud que ens planteja el nostre grup proposa al Ple la substitució o
ampliació de la seua sol·licitud per la següent proposta d’acord: Que el Ple municipal,
conscient de la problemàtica existent per la manca de pluges i la situació de sequera a la
nostra agricultura, s’adrece a la Conselleria d’Agricultura, Pesca i Alimentació, per
sol·licitar el compliment de l’ordre del 10 de maig del 99 per la qual s’aprova el Pla
d’Obres d’Interès General per a la modernització del regadiu del Camp de Morvedre
tercera part, i es dote econòmicament aquest Pla d’obres amb un pressupost estimat en
infrastructures hidràuliques en 797 milions i en viària 1.472 milions, amb el qual
aconseguiríem els següents beneficis, possibilitat de canvi del sistema de reg tradicional
per localitzat amb el qual s’obtindria un estalvi d’aigua importantíssim, millora dels
recursos hídrics de la zona, disminució del cost energètic per bombeig de l’aigua en hora
vall, disminució del cost del transport per millora de la xarxa viària, cosa que sotmetem a
la consideració del Ple als efectes corresponents.”

El Sr. ARIÑO, representant del Bloc-Els Verds, Assenyala: “Jo entenc que la
seua proposta, Sr. Montesinos, és bona, però he d’entendre que el manament del Consell
Agrari en aquell moment era el que hi havia, jo crec que part del que està dient vostè es
recull, sobretot en el punt tercer crec recordar que es fa una incidència perquè s’accelere
al màxim el tema de l’aigua, i referent a l’ordre el que passa és que és més ambiciosa,
també hem de dir que no duia la dotació pressupostària adherent, amb la qual cosa és
molt fàcil demanar i demanar. Nosaltres quan hi anàrem, com vostè diu però seria un
altre debat, a veure eixos punts de l’ordre per què no es complien, vam dir simplement
que això no duia l’aportació econòmica reglamentària, per tant era poc més que una
carta als Reis Mags, el que en aquell dia es va fer. Estic d’acord amb el seu esperit, sap
que volem millorar les infrastructures de circulació, camins, també en maquinària, i l’altre
tercer punt, que és això de l’aigua, sí que va recollit en la moció, per tant entenc que açò
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seria objecte de l’altra moció que podríem debatre en el Consell Agrari, i si allí s’estima
oportú ho duríem al Ple.”

El Sr. MONTESINOS, portaveu d’Unió Valenciana, indica: “Torne a reiterar la
meua intenció de dur endavant la nostra proposta perquè pensem que és molt més
ambiciosa i molt més pràctica. Molt més pràctica, li recorde, Sr. Ariño, que vostès
presenten una moció al final del Ple, que jo li donaré suport, ja explicaré el perquè del
meu suport, això sí que són vespres d’eleccions, teoria, etc., però ací en aquest pla, ací
ens concretem que ens podem acollir a un pla d’obres, a un marc legal en el qual ja té
consistència i en què comprèn i dóna cobertura a totes eixes necessitats. El que es
presenta per part del Consell Agrari, en l’executiva, que és una necessitat urgent, és una
mica, aquelles peticions que es fan des del Ple i es queden en l’aire. El pla d’obres amb
marc legal, açò és pràctica, és on ens podem acollir realment a posar en marxa totes
eixes necessitats que fem esment tots. Per tant no crec o no veig cap dificultat que eixa
proposta no vaja endavant, perquè, repetisc, allò altre és teoria, que es queda en l’aire, es
queda en el camí; açò és pràctica i té possibilitats d’executar-se. Jo crec que el tema està
molt clar i que si volem ser pràctics i dur a efecte totes aquestes necessitats amb urgència
aquest Pla ens ho preveu i ens hi podem acollir. Per tant no entenc les objeccions, o el
perquè no dur a terme, perquè a tots se’ns pot acudir propostes millors, en aquest cas hi
ha una proposta d’Unió Valenciana, que pense que és respectable i molt bona i que es
pot acollir amb tota l’honestedat del món i no passaria res. És bona per al camp agrícola i
per a la necessitat d’aigua que hi ha. Per tant nosaltres continuem amb la nostra
proposta.”

El Sr. CASTELLÓ, portaveu del Partit Popular, assenyala: “Crec que Enric ja ha
recollit l’essència de la proposta del Consell Agrari. Per part nostra pensem que si eixa
proposta ve del Consell Agrari cal mantenir-la en el Ple perquè a més creiem que sí que
compren tot el que està comentant el Sr. Montesinos. Ara bé, el que no té és un tint
partidista perquè per exemple l’època en què diu que Unió Valenciana va fer tres
mesures legislatives sobre l’aigua, és l’època en què estava la mateixa Conselleria que hi
ha ara, que efectivament és M. Àngels Ramon Llin, que en aquell moment estava en Unió
Valenciana i ara està en el PP. Però eixes tres mesures legislatives van ser preses quan
era consellera M. Àngels Ramon Llin, i no el seu successor. En segon lloc cal dir que es
tenia per part del conseller del que el Sr. Montesinos va ser assessor, es tenia intenció de
millorar, és una qüestió molt lloable, però per descomptat en política no estem per a
intencions sinó per a fets concrets. I en tercer lloc, fer gala d’eixe Pla d’obres, sense cap
duro, és a dir, continuem tenint bona voluntat, anem a canviar les coses, anem a fer
aquest Pla d’obres, i sense tenir cap dotació pressupostària no deixa de ser un brindis al
sol, sobretot quan la data és de 10.5.99, és a dir, un mes abans de les eleccions
autonòmiques; per això deixa clar quina era la voluntat del conseller d’Unió Valenciana
en aquell moment, que no era més que prometre plans d’obres sense consignació
pressupotària.

En qualsevol cas el que cal dir és que la mateixa consellera s’ha compromès
públicament a tractar el tema del regadiu a la zona del Camp de Morvedre i les obres al
Camp de Morvedre, i no sols hi ha compromís sinó que hi ha fets concrets i els tenim en
aquesta pròpia comarca, i que la millora del sistema de reg a la nostra comarca, gràcies a
Déu i mentre continuem tenint la consellera que tenim, està garantit.”
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Acaba el debat el Sr. ARIÑO com a ponent: “Simplement reiterar-me, jo entenc
que la seua proposta va amb molt bona intenció, no entre en les gresques polítiques que
mantenen darrere, simplement ha de comprendre que l’esperit de la moció no va en
infrastructures sinó que va exclusivament en el tema de l’aigua. L’únic que li propose i
crec que seria una cosa al seu favor, és que duga la seua proposta al Consell, es debata i
si es presenta com a forma es durà ací. No és una cosa d’una imminència tal que no es
puga esperar deu dies, per tant entenc que faria bé a retirar-la, aprovar açò i en la
pròxima executiva dur la seua proposta al Consell, i ja veuríem allí què passa.”

En el debat, el Sr. Montesinos proposa la següent esmena d’addició a la part
dispositiva de la proposta, que diu:

“Que el Ple municipal, conscient de la problemàtica existent per la manca de
pluges i la situació de sequera en la nostra agricultura, s’adrece a la Conselleria
d’Agricultura i Pesca i Alimentació per sol·licitar el compliment de l’Ordre de 10 de maig
de 1999 per la qual aprovava el Pla d’Obres d’Interès General per a la Modernització del
Regadiu del Camp de Morvedre III-Part (València) i es dote econòmicament aquest Pla
General d’Obres amb un pressupost estimat en infrastructures hidràuliques de 797
milions i infrastructura viària 1.472 milions, amb el qual aconseguiríem els beneficis
següents:

- Possibilitat de canvi del sistema de reg tradicional per localitzat, amb el qual
s’obtindria un estalvi d’aigua importantíssim.

- Millora dels recursos hídrics de la zona.
- Disminució del cost energètic per bombeig de l’aigua en hora-vall.
- Disminució del cost del transport per la millora de la xarxa viària.”
Esmena que se sotmet a votació i és rebutjada per 11 vots a favor del PSOE, SP i

UV i 13 vots en contra del PP, Bloc-EV i Grup Mixt.

Per tot això, de conformitat amb l’acord de la junta executiva del Consell Local
Agrari, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Sol·licitar a la Confederació Hidrogràfica del Xúquer i a la Conselleria
d’Agricultura que es realitze un estudi sobre els recursos hídrics de la zona.

SEGON: Sol·licitar d’aquestes que es controle i limite l’ús de les explotacions del
subsòl en aquelles zones que estiguen sobreexplotades.

TERCER: Que s’acabe el més ràpidament possible el pla d’obres d’interès
general de reg per goteig.

QUART: Que s’elabore un pla d’usos de l’aigua per a la zona.

6 CREACIÓ CONSELL SECTORIAL DE COMERÇ I APROVACIÓ
ESTATUTS CORRESPONENTS. EXPT. 4/00-AFIC

El regidor delegat de Comerç considera convenient la creació d’un consell
sectorial de Comerç amb les funcions següents:

a) Formular propostes a fi de millorar el sector comercial del municipi.
b) Canalitzar totes les possibles inquietuds, problemàtica o necessitat en material

comercial.
c) Ser sentit en els projectes d’iniciativa local referits a l’activitat comercial que

siguen desenvolupats per l’Ajuntament.
d) Assessorar en tots aquells temes d’interès relacionats amb el comerç.
e) Qualsevol altra funció relacionada amb l’activitat comercial que li fóra

encomanada.
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A l’efecte, la tècnica de Comerç ha elaborat uns estatuts que contenen la
composició, l’organització i l’àmbit d’actuació del consell sectorial de Comerç, que
hauran de ser sotmesos a l’aprovació del Ple de l’Ajuntament en virtut del que estableix
en l’art. 131 del ROF.

L’art. 130 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les
Entitats Locals (ROF), aprovat per RD 2568/86 permet l’establiment, pel Ple de la
corporació, de consells sectorials a fi de canalitzar la participació dels ciutadans i de les
seues associacions en els assumptes municipals i la funció dels quals serà la d’informe i
proposta en relació amb les iniciatives municipals relatives al sector d’activitat al qual
pertoque (en aquest cas aquest sector seria el comercial).

El procediment d’aprovació se subjectarà al que estableix l’art. 49 de la Llei 7/85
de Bases de Règim Local per a les Ordenances Locals.

A les 9 hores i 45 minuts el Sr. Alcalde s’absenta momentàniament de la sessió,
és substituït en la presidència pel quart tinent d’alcalde, Sr. Adán, fins a les 9 hores i 50
minuts, moment en què assumeix la presidència el primer tinent d’alcalde, Sr. Castelló,
qui hi està fins a les 9 hores i 55 minuts, en què el Sr. Alcalde es reintegra a la sessió.

Obert el torn d’intervencions, el portaveu del Grup Mixt, Sr. CORTÉS, diu: “Jo
crec que per a mi, com a regidor de Comerç, i pense que per a tots ha de ser una
satisfacció poder per fi tenir, si és que així ho decideix el Ple, consell assessor de
Comerç. Jo crec que si vostès s’han llegit una mica els fins i les funcions, crec que estan
clares que els fins són canalitzar la participació de les associacions de comerciants,
coordinar les relacions entre els comerciants i l’Ajuntament, contribuir a crear una
infrastructura comercial competitiva, recuperar i fomentar l’atractiu comercial de la
ciutat, promoure i fomentar acords d’integració i associació comercial dels comerciants.
Entre les seues funcions, les més importants serien formular propostes a fi de millorar el
sector, canalitzar totes les possibles inquietuds problemàtiques o necessitat en matèria
comercial, ser escoltat, tema molt important, en els projectes d’iniciatives locals referits a
l’activitat comercial que siguen desenvolupades per l’Ajuntament, assessorar en tots
aquells temes d’interès relacionat amb el comerç, i qualsevol altra funció relacionada amb
l’activitat comercial. I simplement dir que aquest és un òrgan de consulta, en cap cas és
un òrgan que decidisca quant als temes que allí es poden estudiar o analitzar. Per tant jo
demanaria a tots els consells de l’Ajuntament que atesos els fins i les funcions d’aquest
consell assessor, que en cap cas estan polititzades, sinó que estan molt clares i definides
sobre quines són, demanaria el vot afirmatiu de tots vostès perquè al fi el comerç, que
crec que és un sector importantíssim de la nostra ciutat i un motor de l’economia
important tinga el que altres sectors tenen, que és un consell assessor.”

El portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS, diu: “El nostre grup entén
que hem d’estar representats en aquest consell igual que en qualsevol altre, com així
passa, tots els grups municipals, no a fi d’entrebancar o paralitzar la gestió, sinó amb la
voluntat de dinamitzar aquest sector tan important per a la vida d’aquesta ciutat. No
obstant a fi de racionalitzar més el temps sense ànim de no llevar-li cap importància a
aquest consell, el nostre grup entén que hauria de crear-se un consell més ampli que
comprenguera la indústria i els serveis, i que a més de l’elecció dels dies festius, les
campanyes de rebaixes, les actuacions de l’àrea de comerç, estiguera a més la revisió del
Pla General d’Ordenació Urbana, les taxes, els preus públics, les inversions, el
desenvolupament urbà, les senyalitzacions, el trànsit, el Ple Estratègic, etc. Per tot això el



20

nostre grup dóna suport a la creació d’un consell que comprenga a més la indústria i els
serveis i que hi estem representats tots els representants dels grups polítics del consistori
municipal.”

El Sr. CIVERA, portaveu del Bloc-Els Verds, assenyala: “El Bloc ix en principi
per felicitar la iniciativa, perquè creiem que els consells assessors, en aquest aspecte, com
en altres tantíssims, són molt importants per cohesionar la nostra societat. Per tant
creiem que és un gran avantatge que puguem comptar amb consells assessors, no
polititzats, no amb representació política, sinó representant la funció que fan en la
societat, de manera que una vegada haurem rebut els polítics el vot de la ciutadania,
tornem a reemprendre la iniciativa cívica per tal de respondre més si es pot als seus
interessos. Per tant per part nostra felicitar la iniciativa i per descomptat anem a votar
afirmativament. A més al respecte de l’ampliació a altres sectors, nosaltres ho deixaríem
una mica a voluntat del ponent perquè entenem que el més important és fer els passos
ben fets, i millor que ningú pot fer-ho la persona que té la responsabilitat d’organitzar-
ho.”

La portaveu de SP, Sra. MARTÍNEZ, indica: “L’esmena presentada va en relació
amb la presentada pel portaveu d’Unió Valenciana. Nosaltres entenem que hi ha prou
òrgans, hi ha consells com el consell social i d’ocupació que no funciona i en eixe sentit
vaig a llegir l’esmena i demanar que es modifique l’objecte de la votació: “Se sotmet a la
consideració del Ple municipal la constitució d’un consell de comerç la finalitat última del
qual s’adreça a la potenciació i la millora d’aquest en l’àmbit municipal. Un examen dels
fins que es recullen en l’art. 3 dels estatuts, permet diferenciar tres nivells d’actuació. Un
primer nivell determinat per aquells aspectes adreçats a fomentar acords d’integració i
associacionisme comercial l’apartat e), que correspon al mateix sector sense cap
necessitat de tutela municipal ja que l’existència de foment i iniciativa comercials
garanteix l’assessorament en aquesta matèria igual que la informació respecte a
subvencions que es publiquen, tramitació d’aquestes, etc. Un segon nivell adreçat a la
incidència que pot tenir l’activitat municipal en la presa de decisions que afecten el
sector, matèria tributària, incentius, subvencions locals, planejaments i normes
urbanístiques, així el disseny urbà, les àrees dotacionals i de serveis, infrastructures
annexes i necessàries, zones d’oci, pàrquings, fins i tot ací es podria parlar de la
tramitació de llicències donada la dificultat de la seua obtenció que quant a activitats
qualificades algunes de les activitats de serveis, i entre elles les comercials tenen. I un
tercer nivell definit per la conveniència d’interrelacionar l’activitat típica d’aquesta part
del sector serveis amb altres que així mateix l’integren, activitats d’oci, hoteleres,
turístiques, de serveis diferencials i enquadrats en el sector terciari: assegurances,
agències immobiliàries. I el seu enquadrament amb el sector industrial que és prototípic
del nostre desenvolupament econòmic com a municipi. La necessitat d’entendre el sector
comerç dins del sector serveis i terciaris, i la necessitat inqüestionable del sector
industrial com a sectors econòmics que incideixen en el desenvolupament del municipi,
determinen necessàriament una altra configuració i regulació del consell més àmplia i
ambiciosa en els seus objectius. Per això, més que un consell exclusiu de Comerç, un
altre consell de Turisme, un altre d’Inversions, de la Indústria, etc., es fa necessària la
creació d’un consell industrial i del sector serveis en què partint de la base comuna que
tots ells integren l’activitat econòmica del municipi assumisca a partir d’eixe nexe comú
el repte de dissenyar la ciutat, d’incentivar, regular i potenciar cadascuna d’aquestes
activitats o sectors econòmics dins del creixement d’aquella. Per tot això se sotmet al Ple
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la consideració de la següent esmena: procedir a la creació d’un consell industrial i de
serveis amb la finalitat d’integrar, regular i potenciar el desenvolupament d’aquests
sectors econòmics dins de l’àmbit municipal i la seua integració ordenada en el
creixement de la ciutat i en la qualitat de vida dels ciutadana. Constituir una comissió
especial de treball integrada per l’alcalde com a president o amb el regidor en qui delegue
aquest, i per un regidor de cadascun dels grups municipals a fi de dur a terme en
coordinació amb els sectors econòmics del municipi la formulació dels fins, regulació i
competències del futur consell industrial i de serveis per a la seua aprovació pel Ple
municipal.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Socialista-Progressista, diu: “Em sembla que
ací estant d’acord com estem, des del Grup Socialista a millorar la gestió en tots els
ordres, no ens sembla malament que es dote les delegacions en què s’estime oportú dels
òrgans d’assessorament, de decisió o mixtos, com podria ser aquest de la participació
ciutadana, i en concret de la participació lògicament dels col·lectius que van a estar
beneficiats o perjudicats més directament per la gestió del delegat de l’Ajuntament de
Sagunt. A nosaltres el que ens preocupa són alguns dels arguments que es barallen ací
per justificar consells assessors, executius, etc., monocolors. No es pot sacrificar al
vedell de l’eficàcia la necessària composició plural que ens hem donat al nostre sistema
polític. Per tant a nosaltres ens sembla que frega allò vergonyós determinades
intervencions que es fan ací, i ja dic, em sembla des d’un punt de vista que intenta portar
l’aigua al seu molí. Em referisc en concret al Sr. Civera, quan amb la seua intervenció
sembla més estar preparant la liquidació de la Fundació de Cultura tal com la coneixem
ara amb els mateixos arguments que donant suport a una proposta del Grup Mixt.
Nosaltres, el Grup Socialista, ens preguntem quina ha sigut l’evolució de la democràcia
ací en aquest Ajuntament, quin concepte tenen l’actual hemicicle, els actuals components
del Ple quan en lloc de desenvolupar encara més la participació d’aquest òrgan que es vol
crear així com altres que ja estan creats i que es crearen a principis dels anys 80, en
concret en la legislació socialista per altra part, 83-87 en què es crearen la Fundació de
Cultura, la Fundació de Menjadors, el Patronat d’Esports i altres òrgans que es crearen
naturalment plurals i que s’han caracteritzat en general per la seua eficàcia. Nosaltres no
anem a canviar la nostra posició ara després d’aquests quinze anys. Anem a donar suport
a la participació també en el consell del Comerç de la representació política d’aquest
Ajuntament. És veritat que un consell assessor ha de ser un consell d’experts i que
naturalment els polítics, possiblement els regidors d’aquest Ajuntament no siguen les
persones més indicades o no tenen perquè ser les persones més indicades per formar part
d’aquest consell, però si com en altres tants òrgans col·legiats sí que podríem parlar o
hauríem de demanar que hi haguera almenys un expert nomenat per cadascun dels grups
polítics que formen part del Ple. I aquesta va a ser la nostra proposta.”

El portaveu del Grup Mixt, Sr. CORTÉS, diu: “Ací s’aprovà el consell assessor
de la tercera edat i va ser recolzat per vostès i es va debatre també en eixe tema la
participació dels grups polítics o no en el consell assessor. En aquell moment nosaltres
defensàvem exactament el mateix que estem defensant ara i el que continuarem defensant
i és que els consells assessors són consells assessors i que les decisions polítiques es
prenen ací, per tant no s’entén, tret que algunes persones vegen que en un determinat
moment el regidor de torn, ara jo demà en serà un altre, doncs puguen veure un maneig
del regidor o del partit cap a un sector tan important com el comerç, la tercera edat, o
com qualsevol altre col·lectiu. Jo crec, centrant-nos en el tema que estem, que és el
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sector del comerç, crec que som prou grans i saben el que es juguen perquè s’estan
jugant el mitjà de vida, el menjar de tots els dies perquè una persona o un partit els puga
d’alguna manera dirigir o controlar. El que tinc molt clar, primer que el que Unió
Valenciana i Segregació del Port presenten en l’argot polític seria embolicar la troca, és
complicat tot perquè al final no funcione res. Per altra part jo crec que han confós el que
hauria de ser el consell econòmic i social amb el que és un consell assessor del comerç,
que l’únic que té és assessorar el regidor i ser escoltat per l’Ajuntament en aquells temes
que afecten el comerç. Per tant jo no entenc tot el que s’ha parlat sobre el tema, tret que
el que es pretenga, que és un sector comercial amb problemes però que de moment està
unit, cohesionat, el que es pretén és que eixe grup comercial, eixa part important del
nostre poble, que a hores d’ara està cohesionat i unit, tal vegada el que s’està pretenent
amb aquests plantejaments és que deixe d’estar cohesionat per complicar també o
introduir els plantejaments o problemes polítics que tenim en aquest Ajuntament en
aquest sector. Si entenguera que la participació política en eixe consell assessor fóra
necessària, fonamental o important per millorar els planejaments d’assessorament cap al
regidor, no tinguen cap dubte que l’acceptaria sense protestar, però també plantejar que,
bo, no siguen polítics i entren comerciants que tinguen un significat, o experts que
tinguen un significat polític d’esquerres, de dretes, de centre, del PP, del PSOE, però per
a què això? O és que els interessos dels comerciants no té un objectiu molt clar que és
viure del seu treball? Per tant jo mantinc el plantejament perquè és el mateix que vaig fer
quan s’aprovà el consell de la tercera edat, i serà el mateix que farem en tots aquells
planejaments que siguen consells assessors, i que les decisions polítiques es debaten ací,
perquè per a això està el Ple, el consell assessor no serveix més que per assessor el
regidor de torn, i per ser escoltat per l’Ajuntament o per nosaltres en aquells temes que
siguen importants.

Per tant, la proposta que es du des de l’AFIC, el Grup Mixt la va a mantenir.”

El portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS, diu: “Jo crec que ací, des
dels grups de Segregació, del PSOE, com d’Unió Valenciana, crec que no pretenem res
estrany ni res de l’altre món. No intentem veure fantasmes o estar acomplexats per
temes, no senyor, tot el contrari, jo crec que a més d’açò, que com molt bé ha plantejat
el regidor que la planteja, és importantíssim, no passaria res perquè a més, i crec que
entra dins d’allò normal, entrara el sector serveis i el sector industrial, no passaria res de
l’altre món. No solament comerç. Ací, Sr. Civera, no podem consentir aquest tipus de
capritxos, no podem, ací cal ser molt més ambiciosos. A més amb el mateix criteri que
solament tindria representació el regidor delegat i la resta de grups polítics no, els distints
patronats, consells, els polítics ens podríem quedar a casa i no assistir per a res. Amb el
mateix criteri ens carreguem tots els consells i tots els patronats, i que hi vaja només el
regidor i els col·lectius que corresponen a eixa delegació. És el mateix, el que no entenc
és el perquè no poden tenir representació els grups polítics o les persones que
encarreguen especialitzades en aquests temes, i a més com molt bé es planteja en aquesta
esmena i que nosaltres també defensem que comprenga el sector industrial i el sector
serveis. No passaria res, té cabuda, cal rendibilitzar el temps en política i les necessitats a
tots els nivells. Per tant no entenc el perquè solament açò, la resta no, encara no ho
entenc.”

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de Segregació del Port, indica: “Ací ningú no està
embolicant la troca, ni està volent fotre el comerç. En l’exposició de l’esmena hi ha tres
temes molt clars, hi ha una oficina tècnica d’assessorament del comerç que en matèria de
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subvencions que ixen convocades per la Conselleria o altres administracions públiques,
en matèria d’associacionisme i de foment d’associacionisme, nosaltres entenem que és el
mateix sector. Anem a veure, vostè què està plantejant en definitiva, un sector del
comerç, un consell sectorial de comerç, un consell sectorial de turisme, un consell
sectorial d’inversions, un consell sectorial industrial, o un consell sectorial terciari o de
serveis, quants consells ha de plantejar-se l’administració municipal? Mire, crec que allò
sensat és entendre que el sector comerç està dins del sector serveis, i jo sóc la primera
per això he posat que en eixa comissió de treball l’alcalde pot delegar-li, que si vol vostè,
Sr. Cortés, tenir la presidència la té, però anem a veure, no fragmentem, no nuclearitzem
tantíssim els sectors. Un consell sectorial és un consell d’assessorament, en això estem
tots d’acord, què passa amb el planejament urbanístic, què passa amb el creixement urbà
a la ciutat, què passa amb els incentius fiscals, què passa amb la lentitud en la tramitació
de les llicències? Només la pateix el comerç? No la pateix el sector industrial, el sector
terciari.

Si vostè es fixa al nucli del Port veurà com tota la trama urbana és un desgavell
d’usos de sòl, terciaris i industrials, i estan convivint. Jo entenc eixe consell des d’una
perspectiva molt més ambiciosa, i és que a un primer nivell associatiu que siguen els
comerciants els qui prenguen la iniciativa i s’associen assessorats per l’AFIC. A un nivell
de subvencions municipals, que vostè els dóna com a regidor de Comerç, ací s’aproven
ics milions de pessetes per a campanyes, no hi tinc res a objectar, ara bé, a nivell d’un
consell assessor o anem assumint que el sector comerç junt amb el sector serveis és un
sector econòmic a potenciar al municipi o estarem sempre fragmentant, potenciant uns
aspectes i deixant-ne de banda altres. Té vostè algun inconvenient que siga un consell
industrial i de serveis, Sr. Cortés? On es pot veure la problemàtica del comerç en la
ubicació d’usos del sòl, en les zones dotacionals i d’oci, en les matèries tributàries i en els
incentius fiscals, i això és extensiu no sols al comerç, o un hotel no va a tenir eixa
problemàtica? Una activitat industrial xicoteta no la va a tenir? O la implantació d’una
indústria no va a afectar on estiga o deixar d’estar el comerç? Crec que hem de ser
sensats, no llancem qualificatius que no toquen a l’oposició, i vostè sap perfectament que
el consell industrial i de serveis és una proposta dels segregacionistes com una manera
d’admetre i coordinar l’activitat municipal i la incidència que té l’Ajuntament en diverses
matèries de planificació amb l’activitat econòmica. I açò no m’ho estic inventant jo, açò
ja ve en el Pla Estratègic a l’hora de la necessitat de coordinar; per tant, el plantejament
d’un consell sectorial de comerç, nosaltres el veiem totalment minúscul, ningunejar el
sector comerç com un sector econòmic, i mantenim l’esmena del consell industrial i de
serveis amb representació.

Mire, si volguérem embolicar i no volguérem treballar no hauríem proposat una
comissió especial de treball perquè això suposa treball, això suposa mullar-se, això
suposa tenir iniciatives i això suposa recopilar un munt de dades.”

El portaveu del Grup Socialista Progressista, Sr. CRISPÍN, indica: “Jo crec que
ací sembla que per a alguns regidors, sembla que sobren les ideologies, Sr. Cortés, jo no
sé si a vostè li sobren les ideologies, a mi no, per descomptat que no. Jo no sé si vostè en
els darrers temps potser pel pastís mental que té sembla que ha arribat a la conclusió que
la ideologia sobra, doncs a nosaltres no, al Grup Socialista sembla que no, i a algun altre
grup afortunadament pensa com nosaltres. Jo crec que en el fons el que subjau en el seu
plantejament és com si vostè tinguera la necessitat d’abrigar, capitajenar, apadrinar algun
sector concret de l’economia del nostre poble, més o menys reduït, o més o menys afí, i
sembla que vulga, com dic, monopolitzar la relació amb els comerciants o amb el sector
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o món del comerç local. Jo crec que això als altres partits polítics, o almenys al Partit
Socialista, ens sembla que és furtar el nostre dret i el nostre deure a assessorar en la
matèria del comerç i a ser assessorats en matèria de comerç; aportar el nostre gra de
sorra en aquest tan important sector econòmic local. Perquè no tinga cap dubte, com que
crec que tampoc no tenen cap dubte els comerciants, és que el Partit Socialista farà el
possible i una mica més perquè aquest sector isca de la crisi o pseudocrisi en què està
immers en els darrers temps, eixa ha sigut la nostra trajectòria del passat, va a ser la del
present i naturalment que va a continuar sent la del futur. No és vostè qui té l’exclusivitat
de la defensa, ni d’aquest sector econòmic tan vital per al nostre poble ni de cap altre, Sr.
Cortés.

Jo no vull polemitzar més i vaig a concloure aclarint si és possible el que seria la
moció alternativa, que més que una moció alternativa és una moció d’addició al que ací
es planteja per part del Sr. Cortés, recollint la moció d’Unió Valenciana i també la de
Segregació del Port, seria: ampliar al sector serveis i industrial el consell, i naturalment
amb la incorporació d’un assessor tècnic per cadascun dels grups polítics d’aquest
hemicicle. Tècnic vull dir que no necessàriament ha de ser regidor, si resulta que en
aquest hemicicle hi ha algun expert del comerç i el grup corresponent té a bé nomenar-lo
a més, doncs encara millor, però que fóra naturalment un assessor tècnic del món del
comerç per aportar, com dic, des d’una altra perspectiva política, Sr. Cortés, també
solucions als múltiples problemes que avui té el comerç plantejats a Sagunt.”

El portaveu del Partit Popular, Sr. CASTELLÓ, indica: “Com ja s’ha dit en
aquest punt en el consell de la tercera edat posteriorment anomenat “dels grans”, es va
seguir la pauta que ara proposa el delegat de Comerç, que per part nostra ens sembla
absolutament encertada. La qüestió crec que no és que els partits polítics ens fiquem per
totes bandes perquè si açò és un òrgan assessor de l’Ajuntament format exclusivament
per partits polítics, crec que serien unes ganes de figurar en totes bandes, de traslladar el
debat polític que hi ha en el Ple, del que tant se’ns queixen els ciutadans, a un altre
consell sectorial més; amb la qual cosa crec que no se’n duria cap benefici. Pel que s’ha
dit per part del Partit Socialista en el sentit que nosaltres sempre hem estat on hem estat,
per part del Partit Socialista, dir-los que no és cert, perquè fins i tot a l’any 94 quan es
proposà (estic segur que si per part dels regidors de l’equip de govern s’hagueren fet la
desena part d’interrupcions que s’està fent per l’oposició, segurament hagueren posat el
crit en el cel, segurament ens hagueren dit que no som demòcrates, que no tenim cap
tipus d’educació, que som prepotents, que apliquem el rodillo, i demà tindríem un parell
de pàgines en els diaris que ens criticarien per això, els demana almenys que tinguen la
senzilla educació d’escoltar a qui parla en el Pla tal com s’ha fet amb vostès, no se’ls
demana res més, després cadascú que vote el que vulga), els dic que des de l’any 94, que
és el primer moment que jo tinc coneixement, el Partit Socialista ha defensat que en
consells sectorials no existira representació de grups polítics, això ha defensat el Partit
Socialista, han defensat les forces sindicals, etc., si ara ací volem duplicar i fer un ple bis
en els consells sectorials és problema dels grups polítics. Però ací crec que la diferència
fonamental en la postura d’uns i altres rau en una qüestió molt clara, en el fet que ací
resulta que aquest Ajuntament té un delegat de Comerç que és qui marca quina és la
política en eixa àrea a l’Ajuntament, i em sembla que el que està fent l’oposició va més
enllà de la seua tasca d’oposició. Per exemple, se’ns diu: és que açò que propose és una
proposta dels segregacionistes, açò i allò, doncs mire, jo li recorde que els
segregacionistes no estan en l’equip de govern i que independentment de les seues
opinions per enriquir en la mesura del possible les propostes de l’equip de govern, els
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segregacionistes no estan governant sinó que estan en l’oposició i en tot cas haurien de
fer propostes sobre el que hi ha, però no voler dur a terme les seues pròpies propostes
com si estigueren governant, perquè ara es pot dir perquè és recent, dins d’un any segur
que ens diuen: ara vostès no hagueren guanyat, no tenen representativitat, de segur que
dins d’un any començar a sentir-se açò, ara, com que encara no fa un any la
representativitat i els vots que han donat els ciutadans de Sagunt a cada partit polític a
cada organització estan clars i això de moment no es discuteix, segur que dins d’un any
comença a discutir-se. Però allò cert és que ara per ara, aquest Ajuntament té un delegat
de comerç que és el Sr. Cortés i que marca la política de comerç, i sota eixe punt de vista
nosaltres a més de creure en el que està fent, anem a recolzar-ho. D’altra banda dir-li a la
senyora que ha fet la proposta que en la comissió especial es diu que hi haja un membre
de cada grup polític, cosa que li recorde de pas, que això no és en absolut proporcional
en base a la proporcionalitat que sempre s’ha sol·licitat per tots els grups polítics que hi
haja comissions informatives, però que quan ho proposen ells en fan cas omís i diuen que
un membre per cada grup municipal, cosa que no és en absolut proporcional i és contrari
a l’esperit del ROF.

En tercer lloc, cal dir per part d’alguns regidors que ací el que es vol és apadrinar
als comerciants i conduir al sector on es vulga, que no s’hi té l’exclusivitat ni la defensa
dels comerciants, perdone, ací això no ho té ningú, però, insistisc, hi ha un delegat de
comerç i és el delegat de comerç que marca les polítiques, i des de l’oposició ho sent
molt però no es marquen polítiques de govern, i no es poden dur ací, pense jo sota el
meu punt de vista, un refregit d’esmenes del PSOE, d’Unió Valenciana i de Segregació
del Port, cadascú amb la seua moguda particular que el que volen és marcar la línia
política de l’acció de govern, ho sent molt, qui està en el govern està en el govern i qui
està en l’oposició està en l’oposició. Nosaltres, li ho dic de veritat, quan hem estat en
l’oposició hem intentat col·laborar en el possible per millorar les polítiques de govern
(faça el favor de no fer-me gestos d’eixe estil si no li importa, Sr. Martínez, perquè em
sembla ja excessiu aquest tema). Em sembla que per part nostra anem a seguir les
polítiques marcades pel regidor delegat de comerç, que no entenem que des de l’oposició
es vulga marcar la línia política de l’equip de govern, no ho entenem; que es puga marcar
en el sentit de controlar sí, però que es vulga marcar la iniciativa de l’equip de govern, no
és tasca de l’oposició, i per tant em sembla que s’estan extralimitant en les seues funcions
d’oposició sense entrar a valorar en l’extralimitació quant a gestualitat, xerrameca, etc.,
que s’ha fet durant la meua intervenció.”

El Sr. CORTÉS, portaveu del Grup Mixt, diu: “Jo crec, i a més ho dic amb tota
honestedat, crec sincerament que a vostès el que menys els interessa, i el que menys els
importa és el comerç, ara i abans, perquè algú hauria d’explicar-me, m’hauria d’explicar
vostè que és membre del Partit Socialista, per què quan s’aprovà el consell de la tercera
edat no va dir que la Sra. Marisa anava a apadrinar, anava a capitalitzar, anava a no sé
quantes coses més, un sector que se suposa el de la tercera edat molt més nombrós i a
més és molt més vulnerable, i tanmateix vostès eixe consell assessor aprovaren el que
fóra només per associacions de la tercera edat, i tanmateix ara que apareix el consell
assessor del comerç és quan comencen a ficar, que no siga de comerç, que siga
d’indústria, que siga social, que siga no sé quant, el que deia al principi, és embolicar la
troca, crear comissions perquè al final si funciona alguna cosa mitjanament bé acabe
funcionant malament. Jo creia que els programes quan un els fa i quan es presenta és per
complir-los, i que jo recorde en el programa d’Unió Valenciana pel qual ens presentàrem,
un dels punts concrets era la creació del consell assessor del comerç, i per tant nosaltres



26

l’únic que estem fent és intentar complir el programa pel qual ens presentàrem, ara altres
senyors que es presentaren també per Unió Valenciana i que sembla que són els que el
representen ara ja no és el consell assessor del comerç, sinó que ha de ser un combinat de
no sé quantes coses, quan jo crec que eixes coses estaria molt bé en el que algun dia es
posarà en funcionament, que és el consell econòmic i social. Jo crec que el Sr. Crispín ha
posat el dit en la nafra, perquè, repetisc, allò important no és el comerç, allò important
no són els comerciants, allò important no és que el comerç funcione bé, perquè si
funciona bé el que fa és que el nostre poble funcione millor, que siga el motor de riquesa,
allò important és que no siga Miquel Àngel Cortés qui apadrine eixe sector que sembla
que es pot apadrinar, es pot dirigir o es pot manejar en funció dels interessos d’una
persona o d’un grup polític. Quan deia el Sr. Crispín, jo he de dir-ho, que vostès han fet
tant pel comerç, jo li diria a vostè que no feren pràcticament res pel comerç, ni vostès ni
altres, i que en tot cas el que pogueren fer pel comerç en el seu moment va ser tancar
Alts Forns, que considere que no beneficiaria en res el sector comercial, per tant jo crec
que hauríem de deixar-nos d’embolicar la troca, de complicar les coses i centrar-nos en
els temes que són importants per als ciutadans, i en aquest cas crear el consell assessor
del comerç és important per als comerciants, molt important.”

El Sr. ALCALDE diu: “La Sra. Martínez acaba de dir-me caradura i vull que
conste en acta. És increïble, Sra. Martínez. Li recorde el ROF, l’art. 95.1, crides a
l’ordre, o es comporta com cal o la faig desallotjar del Ple immediatament, pareix
mentida que fins en l’educació falten vostès.”

En el debat, el Sr. Crispín presenta una esmena d’addició que consisteix que en
els estatuts s’incloguen els aspectes següents:

1. Que l’objecte del consell assessor siga ampliat a fi que comprenga, a més del
comerç, els sectors econòmics de serveis i industrial.

2. Que en la composició del consell assessor s’incloga un assessor tècnic designat
per cadascun dels grups polítics de l’Ajuntament.”

Esmena que se sotmet a votació i és rebutjada per 11 vots a favor del PSOE, SP i
UV i 13 vots en contra del PP, Bloc-EV i Grup Mixt.

Per tot això, d’acord amb el dictamen de la Comissió Informativa d’Activitats
Industrials i Comercials, el Ple de l’Ajuntament, per 13 vots a favor del PP, Bloc-EV i
Grup Mixt, 6 vots en contra del PSOE i 5 abstencions de SP i UV, ACORDA:

PRIMER: Aprovar inicialment la creació d’un consell sectorial relatiu al sector de
l’activitat comercial amb àmbit al municipi de Sagunt amb la denominació de “Consell
Assessor de Comerç”.

SEGON: Aprovar inicialment els estatuts que regulen la composició,
l’organització i el funcionament d’aquest consell, que estan en l’expedient i ací es tenen
per reproduïdes a tots els efectes.

TERCER: Sotmetre a un tràmit d’informació pública i audiència als interessats
pel termini de 30 dies per a presentació de reclamacions i suggeriments, mitjançant
publicació en el Butlletí Oficial de la Província de València i notificació a les
associacions de comerciants i altres sectors que puguen resultar interessats.

QUART: Transcorregut el període d’informació pública i audiència als
interessats, s’entendrà aprovada la creació del consell i dels seus estatuts de forma
definitiva si no s’hagueren presentat reclamacions ni suggeriments. Si aquestes es
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presentaren durant l’esmentat termini, s’elevaran al Ple per a la seua resolució i
aprovació definitiva.

7 MODIFICACIÓ DESIGNACIÓ REPRESENTANTS AJUNTAMENT ALS
CONSELLS ESCOLARS CENTRES DOCENTS ENSENYAMENT PÚBLIC DEL
MUNICIPI. EXPT. 378/99

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

El 8 de novembre de 1999, per acord plenari es designaren els regidors, regidores
i representants de l’Ajuntament en els distints consells escolars dels centres docents
d’ensenyament públic del municipi.

A proposta del Grup Municipal de Segregació del Port, es designaren:
Representants Centres educatius
Sr. Marcel·lí Gil i Gandia. IES EDUARDO MERELLO
Sr. Francesc Ruiz i Villar CP MEDITERRANI
Sra. M. Isabel Martínez i Domingo CP V. i J. RODRIGO

La Sra. Isabel Martínez i Domingo, en nom del grup de Segregació del Port,
sol·licita que es substituïsquen aquests representants.

Obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. ARIÑO, diu. “En tot cas hauria de
fer-ho Segregació del Port. Explicar que els representants que té cada grup polític
assignat als col·legis, en el Consell Escolar Municipal, el grup de Segregació del Port ha
canviat uns per altres. No té major transcendència.”

Per tot això, i d’acord amb la proposta del Departament d’Ensenyament, el Ple de
l’Ajuntament, per 19 vots a favor del PSOE, SP, Grup Mixt, Bloc-Els Verds i UV, i el
Sr. Pérez, Sr. Gómez i Sra. Murciano, i 5 abstencions del PP, ACORDA:

PRIMER: Deixar sense efecte la designació següent:
Representants Centres educatius
Sr. Marcel·lí Gil i Gandia. IES EDUARDO MERELLO
Sr. Francesc Ruiz i Villar CP MEDITERRANI
Sra. M. Isabel Martínez i Domingo CP V. i J. RODRIGO

SEGON: Nomenar els següents representants als centres educatius que es
detallen:
Representants Centres educatius
Sr. Joaquín Piqueras Aparicio IES EDUARDO MERELLO
Sra. Mª Pilar Fernández Chirivella C.P. MEDITERRANI
Sr. Francisco Gómez Caja C.P. V. i J. RODRIGO

8 APROVACIÓ I ADJUDICACIÓ DEL PROGRAMA D’ACTUACIÓ
INTEGRADA DE LA UE NÚM. E-3 DEL PLA PARCIAL DE PLATGES
D’ALMARDÀ I APROVACIÓ DEL PROJECTE D’URBANITZACIÓ. EXPT.
68/98
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1. Mitjançant acord de la Comissió de Govern del 9 de gener de 1991 es procedia
a adjudicar al Sr. Fernando Juan Samper i Sr. Celso Varela Galán l’encàrrec de redacció
del projecte d’urbanització del polígon E-3 del Pla Parcial de Platges d’Almardà.

2. El 23 de desembre de 1998, registre d’entrada número 14635, es presenta
projecte d’urbanització del polígon abans esmentat redactat pels arquitectes Sr. Fernando
Juan Samper i Sr. Celso Varela Galán, amb un pressupost general de 147.720.004
pessetes (cent quaranta-set milions set-centes vint mil quatre pessetes), i els projectes
elèctrics redactats pel Sr. Arcadio Andrés Llopis Juesas i Sr. Francisco Ramón Civera
Navarre a l’agost de 1999, que tingueren entrada en aquest Ajuntament amb data 17
d’agost de 1999, amb els pressupostos de 32.689.773 pessetes el projecte d’enllumenat
públic, 8.722.180 pessetes el projecte de línia subterrània en mitja tensió tipus SSMT,
15.541.918 pessetes el projecte de xarxa subterrània de baixa tensió i 7.599.492 pessetes
el projecte de centre de transformació; i que mitjançant escrit d’Iberdrola que té entrada
en aquest Ajuntament el 18 d’agost de 1999, el projecte de línia subterrània en mitja
tensió tipus SSMT haurà de patir una modificació; aquest annex ha tingut entrada en
aquest Ajuntament el 18 de febrer de 2000, i el pressupost ascendeix a 13.789.519
pessetes.

3. L’esmentat projecte ha sigut informat pels serveis tècnics municipals del
Departament de Projectes i Obres el 31 de març de 1999, i en relació amb els vials que es
projecten, s’informa:

3.1. Haurà d’aportar descripció detallada de les unitats d’obra, com també dels
materials que conformen els vials (rastells, rigoles, escossells, zones d’aparcaments,
solars, etc.).

3.2. Haurà d’aportar secció transversal dels vials en què s’ubiquen i dimensionen
les unitats d’obra que els componen.

3.3. Abans de l’inici dels treballs s’haurà d’incorporar a l’expedient exemplar
visat del projecte que ara es presenta. Les obres que cal executar s’inclouen en l’àmbit
d’aplicació del RD 1627/97, de 24 d’octubre, per això s’estableixen disposicions mínimes
de seguretat i salut en les obres de construcció, per tant s’haurà d’incorporar, com a
document que formarà part del projecte, estudi de seguretat i salut ajustat al contingut
d’aquest Reial Decret.

4. El 22 de març de 1999 l’enginyer industrial de l’oficina tècnica d’obres informa
l’esmentat projecte, amb les deficiències que s’han observat en les obres de proveïment
d’aigua i clavegueram.

a. S’haurà d’indicar el diàmetre de les conduccions existents en els punts on es
preveu l’alimentació a la xarxa de proveïment d’aigua projectada, justificant que va a ser
possible realitzar aquestes connexions.

b. A fi d’unificar criteris respecte a altres actuacions prèvies, s’haurà de projectar
una canonada de proveïment d’aigua de diàmetre 200 mm per la vorera que recau al vial
VDL.

c. Caldrà evitar els ramals cecs a la xarxa de proveïment d’aigua, com també els
encreuaments de calçada de les connexions, havent de discórrer en general les canonades
pels dos costats dels carrers. També s’hauran d’afegir vàlvules de tall, de forma que una
avaria en una canonada no implique el tancament de les canonades a les quals connecta,
com també perquè es puguen aïllar les derivacions per a reg.

d. Les derivacions per als hidrants seran independents de les derivacions per a la
xarxa de reg, mantenint una separació entre hidrants inferior a 200 m.

e. La canonada de proveïment d’aigua ha de quedar en calçada amb un
recobriment d’1 metre, i en cas de no ser possible això s’haurà de protegir
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convenientment, per tant s’haurà de corregir el plànol número 9, “Bulbs d’instal·lacions”,
com també les partides corresponents del pressupost.

f. S’han pressupostat sis unitats de fornícula i comptador d’aigua, si bé en el
plànol de xarxa de proveïment d’aigua figuren set unitats.

g. Les connexions de proveïment d’aigua hauran de disposar la vàlvula de
comporta amb tancament elàstic, del mateix tipus que les de la xarxa de distribució.

h. La justificació dels diàmetres de la xarxa de proveïment s’haurà de
complementar calculant les pèrdues de càrrega en els diferents ramals, i la pressió
resultant en els punts de consum. Així mateix, s’haurà de calcular el consum de les
instal·lacions per a reg en funció dels elements instal·lats, determinant el calibre el
comptador necessari en cada derivació per a reg.

i. El diàmetre mínim de la xarxa de clavegueram haurà de ser en general 400 mm,
comprovant mitjançant càlculs que amb els pendents previstos, s’obtenen en tots els
ramals velocitats compreses entre 0,6 i 3 m/s. Per realitzar els càlculs justificatius de les
xarxes de proveïment d’aigua i clavegueram, s’haurien d’indicar els habitatges que
connecten a cada ramal.

j. En principi s’haurà de preveure una connexió de proveïment d’aigua i una de
clavegueram per cada edifici. Quan hi haja xarxa d’aigües pluvials a peu de parcel·la,
s’hauran de projectar connexions independents d’aigües pluvials i aigües residuals. El
diàmetre de les connexions d’aigua haurà d’estar d’acord amb les Normes Bàsiques per a
les Instal·lacions de Subministrament d’Aigua, del Ministeri d’Indústria i Energia, i les de
clavegueram, amb les “Recomanacions sobre connexions de sanejament”, de l’Associació
Espanyola de Proveïment d’Aigua i Sanejament.

k. Amb les rasants dels carrers previstos, i la xarxa d’aigües pluvials projectada,
només és possible l’evacuació d’aigües pluvials d’una part del polígon, cal donar una
solució a l’evacuació d’aigües de tot el polígon. A més, a causa que el col·lector general
de la platja d’Almardà està dimensionat per a l’evacuació exclusiva d’aigües negres, les
aigües pluvials recollides al polígon no hauran de connectar a la xarxa d’aigües negres,
s’ha d’estudiar la possibilitat de connectar a la sèquia del Rei.

l. S’hauria de comprovar la situació i la profunditat del pou de registre del
col·lector general al qual pretén connectar-se la xarxa d’aigües residuals, a fi de veure si
és possible realitzar la connexió a major profunditat, de manera que la xarxa projectada
quede situada a major profunditat.

m. Falten les cotes de la xarxa d’aigües pluvials projectada.
n. Cal evitar l’encreuament de les canonades d’aigües pluvials i aigües residuals.
o. En el plànol de seccions longitudinals falta indicar les distàncies entre pous de

registre, com també les cotes de rasant de la major part de pous de registre. També falta
per presentar alguns trams i pous de registre. D’altra banda, s’hauran de revisar els
pendents dels trams 20-21 i 7.20, a fi que els pendents dels diferents ramals siguen
uniformes.

p. El plec de condicions s’haurà d’adaptar a les unitats d’obra que es van a
executar, indicant qualitats dels materials, forma d’execució de les obres, controls de
qualitat, etc. Respecte als controls de qualitat, caldrà indicar-ne el cost en l’apartat
corresponent.

Per últim, cal indicar que d’acord amb la normativa vigent s’haurà d’acompanyar
al projecte un estudi de seguretat i salut.

5. El 22 d’abril de 1999 el Departament de Manteniment, Protecció Civil informa
l’esmentat projecte de la manera següent:

Jardineria:
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El tipus de plantació i les varietats propostes s’adapten als criteris establerts.
Reg localitzat:
La instal·lació proposada es considera adequada i el seu automatisme és

compatible per l’utilitzat per aquest Departament.
Mobiliari urbà.
La dotació i tipus de mobiliari és l’adequada.
Per això s’emet informe favorable.
6. El 27 d’agost de 1999 el cap de l’Àrea d’Activitats informa el projecte elèctric

en el sentit següent:
Revisat el projecte tècnic per a la dotació d’enllumenat públic al polígon E-3 de la

platja d’Almardà, redactat pels enginyers tècnics industrials, Arcadio Andrés i Llopis i
Francisco Ramón Civera, de data d’entrada 17 d’agost de 1999, s’informa que en
principi es consideren acceptables les condicions proposades en l’esmentat projecte
tècnic.

Per tot això s’emet informe favorable per a la continuació de la tramitació
administrativa corresponent, indicant únicament que l’equip de mesura estarà compost de
comptador d’energia elèctrica d’activa per a simple tarifa, de forma que es puga
contractar amb l’empresa subministradora d’energia elèctrica, la tarifa 4.0 amb la
discriminació horària que li pertoque en ser l’habitual de l’Ajuntament de Sagunt.

7. En l’informe del tècnic de Planejament del 5.10.99 es conclou: “… la cèdula
d’aquesta programa no és necessària per no modificar-se l’ordenació prevista i complir-
se les determinacions relatives a les unitats d’execució, establertes en l’art. 22 i
concordants del Reglament de Planejament.

No obstant això es fa constar la confrontació amb el domini públic litoral a
l’efecte de competències concurrents amb altres administracions”.

Sobre això cal dir: “Que amb data de 22 de novembre de 1999, es va remetre al
domini públic litoral per al seu informe; formulant-se aclariments en relació amb aquesta.
Aquests aclariments es compleixen per mitjà de l’escrit del 10 de febrer de 2000.

En el tràmit d’informació pública del programa es deia: “L’aspirant a
urbanitzador es comprometrà en la seua oferta, a més de l’assumpció de les altres
qüestions de caràcter general, recollides en la plica que es presente i siga seleccionada, a
perfeccionar el projecte d’urbanització de referència amb la introducció i la concreció de
les distintes particularitats recollides en els diferents informes tècnics anteriorment
transcrits, com també a recollir les determinacions que es formulen per Iberdrola en
relació amb el projecte d’electrificació de la unitat, el qual obra en poder d’aquesta
companyia i que està pendent d’emetre’s”; sobre aquest aspecte s’ha de dir que l’informe
d’Iberdrola ha sigut evacuat, figurant en l’expedient administratiu, amb data d’entrada en
aquest Ajuntament 18 d’octubre de 1999, i al qual s’adjunten les distintes previsions que
s’han de tenir en compte en l’execució de les instal·lacions elèctriques del projecte en
qüestió, i que s’entenen com a part integrant d’aquest; i l’annex del qual, ajustat a
aquestes previsions, ha tingut entrada en aquest Ajuntament amb data 18 de febrer de
2000.

8. Seguint el procediment previst en aquest text legal i en compliment de l’art. 46,
amb data 6 d’octubre de 1999, s’exposa al públic el programa d’actuació integrada que
comprèn del projecte d’urbanització, havent-se tramès avís als titulars cadastrals i
registrals, i publicat en el diari Las Provincias del 4 de novembre de 1999, i en el Diari
Oficial de la Generalitat Valenciana número 3626, de data 16 de novembre de 1999.

9. Durant el període d’informació pública s’ha presentat una al·legació, la
presentada el 3 de desembre de 1999, número de registre d’entrada 14400, subscrita pel
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Sr. Antonio López Vicente, propietari de la parcel·la E-56; en relació amb la previsió de
la demolició d’un tancat existent, per trobar-se fora d’ordenació i la posterior
construcció. Al respecte cal dir que el projecte de reparcel·lació, en els fulls del 14 al 16,
es recull la valoració de la demolició del tancat de liquidació provisional d’aquest
projecte, per aquest motiu no correspon incloure’l en aquest projecte d’urbanització.

10. S’han presentat dues pliques:
a) La primera d’elles subscrita en 17 de desembre de 1999, número de registre

d’entrada 15021, presentada pel Sr. José Luis Marco Feced, en nom i representació de la
mercantil Geocivil SA.

b) La segona subscrita el 17 de desembre de 1999, número de registre d’entrada
15020 presentada el 17 de desembre de 1999, pel Sr. Julian Castelblanque Pérez, en nom
i representació, com a administrador de l’entitat Alser SL, agent urbanitzador.

11. El 3 de gener de 2000, número de registre d’entrada 34, el Sr. Julian
Castelblanque Pérez, en nom i representació d’Alser SL, i el Sr. José Luis Marco Feced,
en nom i representació de Geocivil SA, presenten escrit en què manifesten que les dues
empreses, en virtut del que preveu l’apartat 5 de l’art. 46 de la Llei 6/1999, de 15 de
novembre, Reguladora de l’Activitat Urbanística presentaren proposició
juridicoeconòmica per a l’execució de l’alternativa tècnica de programa que comprèn el
projecte d’urbanització i projectes elèctrics del polígon E-3 del Pla Parcial de la Platja
d’Almardà, i que d’acord amb l’art. 46, apartat 5, de la LRAU, han decidit associar-se
unint les seues proposicions per a major garantia i solvència i presenten proposició
juridicoeconòmica conjunta i solidàriament que contindrà un conveni urbanístic i una
proposició econòmica financera.

12. El 17 de gener de 2000, l’arquitecte municipal cap dels serveis tècnics de
Planejament informa sobre les ofertes al PAI del polígon E-3 del Pla Parcial de Platges
d’Almardà:

OFERTES GEOCIVIL ALSER ALSER-
GEOCIVIL
UTE

OBSERVA-
CIONS

ÀMBIT No el condiciona No el
condiciona

No el
condiciona

TERMINIS DE
LLIURAMENT DE
DOCUMENTS

Modifi. projecte urbanització i
elèctrics reformats per informes
SSTT Mpals: 3 mesos des de
notificació acord d’adjudicació

OBRES → Urbanització completa polígon →
Urbanització
completa
Polígon
→ Obres
connexió
necessàries

 →
Urbanització
completa
polígon
→ Obres
connexió
necessàries

ACTA DE
REPLANTEIG

No consta No consta No consta VEURE
CONCLUSIÓ

GARANTIES 7 % Ppt. contracta sense IVA,
cancel·lada progressivament en
funció obra executada

7% PPT.
TOTAL

7 % PPT.
TOTAL

INICI DE LES
OBRES

No consta 15 dies
des de
publicació,
aprovació i

15 dies
des de
publicació,
aprovació i
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adjudicació
BOP

adjudicació
BOP

TERMINIS
D’EXECUCIÓ DE
LES OBRES

9 mesos des d’aprovació projectes
urbanització i elèctrics reformats
per informes SSTT Mpals

12 mesos des
d’acta
replanteig

12 mesos
des d’acta
replanteig

PENALITZACIONS A partir d’1 mes del final del
termini d’execució, l’1% mensual
de la unitat d’obra no executada,
fins a 6 mesos

1 % del cost
total a partir
de fi del
termini
d’execució,
fins 5 mesos

1% del cost
total a partir
de fi del
termini
d’execució
fins a 6
mesos

LLIURAMENT DE
LES OBRES

Aprovació provisional no consta
Aprovació definitiva en
transcórrer 1 any des d’aprov.
provisional

MANTENIMENT
ENTRE LES DUES
APROVACIONS,
PROVISIONAL I
DEFINITIVA

Assumeix el manteniment

RELACIONS AMB
ELS PROPIETARIS

Pagament directe de quotes. Pagament
directe de
quotes

Pagament
directe de
quotes

PPT TOTAL
D’EXECUCIÓ
(en ptes.)

398.880.000
Subjecte a modificació per causes
“objectives”

393.437.313 393.437.313

L’oferta presentada per Alser-Geocivil UTE no és més avantatjosa que les
presentades pels dos urbanitzadors per separat, igualant en tot les condicions oferides per
Alser. Com a apreciació pròpia s’haurà d’incorporar en el conveni o acord d’adjudicació
la clàusula següent:

“S’haurà d’incorporar l’obligació de replantejar les obres per part de
l’urbanitzador en un termini màxim d’1 mes des de la notificació de l’acord
d’adjudicació, o bé de 10 dies des de la seua publicació, amb la consegüent ratificació i
signatura de l’acta per part dels serveis tècnics de planejament. Sense l’existència d’eixa
acta no es procedirà a atorgar alineacions i rasants a l’efecte de concessió de llicències
d’obra.”

En el tràmit d’aquest expedient s’ha seguit les pautes recollides en els arts. 46 i
47 i següents de la Llei Reguladora de l’Activitat Urbanística de la Generalitat
Valenciana.

En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió d’Urbanisme, el Ple
de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Pronunciar-se sobre l’al·legació presentada en els termes recollits en
l’apartat 9 d’aquest acord.

SEGON: Declarar la no necessitat de cèdula d’urbanització partint de l’informe
que ha emès el tècnic municipal; no obstant això s’estarà al que preveu la Demarcació de
Costes de l’Estat a València.

TERCER: Aprovar que aquest programa d’actuació integrada s’execute de
manera indirecta.

QUART: Aprovar i adjudicar el programa d’actuació integrada de la Unitat
d’Execució E-3 del Pla Parcial de Platges d’Almardà, a favor de proposició presentada
per la unió temporal d’empreses Alser SL-Geocivil SA, per un import global de
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393.437.313 pessetes IVA inclòs, preu total i tancat; ja que a iguals condicions,
l’execució de les obres, mitjançant una UTE de les dues empreses que han presentat
plica, es considera una major garantia.

CINQUÈ: Aprovar definitivament el projecte d’urbantizació amb les
especificacions recollides pels tècnics municipals, i els projectes elèctrics, amb
l’especificació introduïda pel tècnic municipal i annex de data 18 de febrer de 2000, el
refós del qual haurà de ser presentat abans de l’inici de les obres i supervisat i conformat
pels Serveis Tècnics Municipals.

SISÈ: Designar als Serveis Tècnics Municipals de l’Oficina Tècnica d’Obres i de
Manteniment per dur a terme la supervisió de les obres.

SETÈ: Facultar l’alcalde president tan àmpliament com pertoque en dret per
subscriure el conveni en qüestió.

VUITÈ: Publicar l’aprovació definitiva del programa en el Butlletí Oficial de la
Província, amb la presentació prèvia d’aquest en el registre de programes, segons el que
recull l’art. 49.2 de la LRAU; el qual entrarà en vigor, en no constar de normes
urbanístiques, amb la publicació de l’acte aprovatori.

NOVÈ: Aprovar el conveni a subscriure entre l’Ajuntament de Sagunt i la Unió
Temporal d’Empreses Alser SL-Geocivil SA, el qual forma part d’aquest acord, com a
annex un i únic.

DESÈ: Que en el termini de deu dies, comptats a partir de l’endemà de la
notificació d’aquest acord, haurà de prestar la conformitat o no a l’acceptació de
l’adjudicació del programa en els termes en què es defineix.

ONZÈ: Fixar en 27.540.612 pessetes l’aval, a constituir partint del que disposa
l’art. 29.B.9), de la LRAU, el qual s’haurà de formalitzar dins del termini de 10 dies,
comptats a partir de l’endemà de l’acceptació de l’adjudicació del programa; com també
que dins d’aquest mateix termini s’haurà de procedir a la signatura del conveni en
qüestió.

ANNEX U I ÚNIC.
CONVENI URBANÍSTIC ENTRE L’EXCM. AJUNTAMENT DE SAGUNT I

ALSER SL GEOCIVIL SA (UTE),
PER A L’EXECUCIÓ DE MANERA INDIRECTA DEL PROGRAMA

D’ACTUACIÓ INTEGRADA DE LA UNITAT D’EXECUCIÓ E-3 DEL PLA
PARCIAL DE PLATGES D’ALMARDÀ DE SAGUNT.

A la ciutat de Sagunt, d de dos mil.

REUNITS:
D’una part, l’Il·lm. Sr. Alcalde President de l’Excm. Ajuntament de Sagunt, Sr.

Silvestre Borràs i Azcona, assistit del secretari de la corporació Sr. Emili Olmos i
Gimeno.

I de l’altra part el Sr. Julián Castelblanque Pérez, major d’edat, amb DNI
73.356.828, veí de Sagunt, que actua com a representant d’Alser SL-Geocivil SA
(UTE), amb representació que té en virtut de l’escriptura ------, que assegura que està
vigent.

La primera de les parts actua en virtut de les facultats que de forma expressa li ha
atorgat el Ple de la corporació en la sessió de data --- de ---- de dos mil.

Les dues parts es reconeixen amb la personalitat en què respectivament
intervenen, plena capacitat legal per a l’atorgament d’aquest document de conveni
urbanístic i a l’efecte
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EXPOSEN
1. Que la Llei 6/94, Reguladora de l’Activitat Urbanística, estableix en l’art. 32.C

que si l’administració local opta per la gestió indirecta del programa, es formalitzarà en el
seu document un CONVENI URBANÍSTIC a subscriure, d’una part, per l’adjudicatari, i
de l’altra per l’administració actuant, a fi que aquest regule els compromisos i terminis
per a l’execució de la urbanització, com també les garanties a prestar per
l’URBANITZADOR i les penalitzacions a què se sotmet per al cas d’incompliment.

2. En la sessió del Ple de la corporació que tingué lloc el dia --- de --- d’enguany,
s’aprovà el programa d’actuació integrada del polígon E-3, Pla Parcial de Platges
d’Almardà, d’aquest terme municipal, decidint-se la gestió indirecta d’aquest, i la seua
adjudicació com a URBANITZADOR A ALSER SL-GEOCIVIL SA (UTE), la qual
accepta ser l’adjudicatària.

Partint d’això, les dues parts de comú acord duen a terme aquest conveni d’acord
amb les següents:

ESTIPULACIONS:
PRIMERA: OBJECTE DEL CONVENI URBANÍSTIC.
L’Excm. Ajuntament de Sagunt i Alser SL-Geocivil SA (UTE) convenen a regular
mitjançant aquest CONVENI l’actuació integrada a desenvolupar al POLÍGON E-3,
PLA PARCIAL DE PLATGES D’ALMARDÀ, del terme municipal, mitjançant el
programa aprovat i adjudicat.
SEGONA: COMPROMISOS.
Les parts s’ajustaran al que dispose el capítol tercer, títol III de la Llei 6/94, respecte a
l’execució dels programes per al desenvolupament d’actuacions integrades, remetent-se a
aquesta Llei en allò no regulat en aquest conveni.
Alser SL-Geocivil SA (UTE) s’encarregarà de la gestió del programa, de realitzar les
obres d’urbanització completes i obres de connexions necessàries, del POLÍGON E-3,
PLA PARCIAL DE PLATGES D’ALMARDÀ.
TERCERA: PROPOSTA ECONÒMICA.
S’incorpora a aquest conveni en tot allò que no contradiga aquest acord les condicions
econòmics reflectides en la proposició economicojurídica, basada en el projecte
d’urbanització i correccions a aquest aprovat i que haurà de tenir en compte el que
disposa l’art. 67 en tota l’extensió.
QUARTA: TERMINIS.
Les obres d’urbanització s’iniciaran en el termini màxim de QUINZE dies a partir de la
publicació en el Butlletí Oficial de la Província de València de l’acord plenari aprovatori
i adjudicatari del programa, ha d’estar completament executades en un termini no
superior a nou mesos, comptats a partir de la data de l’acta de replanteig.

El pagament de l’obra a l’urbanitzador per part dels propietaris afectats es durà a
terme en metàl·lic per mitjà de quotes d’urbanització, per tal com aquest programa
d’actuació integrada actua sobre una Unitat d’Execució en la qual es té el projecte de
reparcel·lació aprovat definitivament i inscrit registralment, per aquest motiu s’han
determinat les càrregues i beneficis dins de l’àmbit de la unitat.
CINQUENA: GARANTIES I PENALITZACIONS.
Alser SL-Geocivil SA (UTE) lliurarà un aval bancari del 7% del cost d’urbanització, a
favor de l’Excm. Ajuntament de Sagunt, i en garantia de la total i correcta execució;
aquest queda unit a aquest conveni com a annex.
L’aval serà indefinit fins la recepció definitiva per l’Excm. Ajuntament de Sagunt de les
obres d’urbanització.
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Si transcorregut el termini de les obres d’urbanització, aquestes no estigueren acabades,
es penalitzarà l’agent urbanitzador amb la quantitat de l’1% mensual, durant un termini
màxim de sis mesos, transcorreguts els quals, tret de pròrroga justificada per causa
d’interès públic, es determinarà la caducitat de l’adjudicació.
Totes les exigències recollides en l’acord plenari abans referit són assumides per
l’urbanitzador, la certificació del qual s’adjunta a aquest conveni, com a part integrant
d’aquest.

El replanteig de les obres per part de l’urbanitzador en un termini màxim d’1 mes
des de la notificació de l’acord d’adjudicació, o bé de 10 dies des de la seua publicació,
amb la consegüent ratificació i signatura de l’acta per part dels Serveis Tècnics de
Planejament. Sense l’existència d’eixa acta no es procedirà a atorgar alineacions i rasants
a l’efecte de concessió de llicències d’obra.

Llegit aquest conveni, els compareixents amb la personalitat que respectivament
intervenen, hi donen el ple consentiment, a aquest i a tot el que hi conté, signen per
duplicat i a un sol efecte en el lloc i la data indicats.

9 AUTORITZACIÓ MUNICIPAL IMPLANTACIÓ ÚS GASOLINERA AL
VIAL INTERNUCLIS. EXPT. 58/98-IU

Vistos els informes del cap de la Secció d’Urbanisme, que diu:
Amb data 20.1.00 es formulà proposta de conveni per part de la Sra. MARÍA

CRESPO LLORENS.
En relació amb l’esmentada proposta es va emetre el corresponent informe

jurídic, el 21.1.00, que es va sotmetre a dictamen, favorable, de la CIU de data 24.1.00.
Abans de proposar a l’òrgan competent, el Ple, l’adopció del corresponent acord,

s’ha procedit a l’aportació d’un seguit de punts, que no canvien la qüestió de fons però
perfila i defineix l’objecte del conveni.

En concret, l’interessat procedeix el 15.2.00 a presentar documentació en el sentit
següent:

Rectificació del diàmetre de la rotonda. La proposta de 20.1.00 atenia les
indicacions de l’informe del tècnic municipal de maig del 99. L’actual proposta que
redueix l’esmentat diàmetre, és informada favorablement per l’arquitecte municipal
(informe de 15.2.00).

Augment de les cessions gratuïtes a favor de l’Ajuntament de terrenys,
comprenent addicionalment una parcel·la de 95 m2 dins dels terrenys qualificats com a
SSGG.

Nou traçat del carril bici, rodejant l’activitat tal com s’aprecià en el dictamen del
24.1.00 de la CIU, cosa que el dotarà de major seguretat, procedint a la cessió gratuïta
dels nous terrenys ocupats per aquest.

Afirmació de la plena disponibilitat dels terrenys de cessió gratuïta i dels implicats
per l’obra pública, cosa que exclou la necessitat de precisar res sobre la via del
procediment expropiatori per a l’adquisició de terrenys per a la implantació de l’obra
pública.

L’objecte continua sent, per les seues característiques, una àrea de servei, amb les
implicacions que això comporta.

Tots aquests punts obliguen a canviar la redacció de l’informe emès el 21.1.00,
que quedaria redactat de la manera següent:

1. Es parteix de la classificació de sòl sobre la qual es pretén establir l’Àrea de
Serveis. Es tracta de sòl no urbanitzable ordinari. El règim jurídic urbanístic aplicable a
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eixa classe d’activitat en aquesta classe de sòl està definit essencialment en l’art. 14 de la
LSNU 4/92, que assenyala el següent:

Art. 14. Activitat de serveis, vinculades funcionalment a les carreteres,
autoritzades per l’ordenació específica d’aquestes.

Les construccions i instal·lacions vinculades funcionalment al servei de les
carreteres es poden dur a terme en les àrees de servei definides a l’efecte per l’ordenació
concreta de la via o mitjançant pla especial que la complemente. Compliran les
condicions de la legislació de carreteres com també les que s’establisquen
reglamentàriament relatives a altura màxima de la construcció, ocupació de la parcel·la,
distància a límits i altres anàlogues.

Els serveis que no estiguen expressament previstos pel planejament o l’ordenació
de la via requeriran la prèvia declaració del seu interès comunitari que atribuïsca i
definisca l’ús o aprofitament corresponent. Les estacions de subministrament de
carburants requeriran informe favorable de l’administració titular de la via prèviament a
la llicència municipal.

En tot cas les construccions seran adequades al paisatge en què s’ubiquen i no
obstaculitzaran la seua contemplació.

L’abast d’aquest article i les seues conseqüències han sigut precisats per la
COPUT. En eixe sentit, s’estableix una dualitat de règims segons l’objecte del que es
pretenga: o bé una estació de servei per a subministrament de carburant o bé una àrea de
servei. S’assenyalen en concret les consideracions fetes en informe emès amb data
26.2.96 per la COPUT, amb els quals es concorda totalment i que indica el següent:

1. La primera qüestió que s’ha de plantejar és si ens trobem realment davant la
mera estació de servei per a subministrament de carburant o al contrari es tracta d’una
àrea de servei. Atès que el règim aplicable per a cada un d’aquests supòsits és diferent.

2. Per al primer supòsit, és a dir, estació de servei, efectivament, en aplicació del
que disposen els arts. 81 i 14 de la Llei 4/92, de 5 de juny, de la Generalitat Valenciana
sobre el sòl no urbanitzable, als municipis de població major a 50.000 habitants, seran
aquests els que atorguen per si mateixos l’autorització prèvia, que podran subsumir en la
llicència d’obres.

3. En el segon supòsit, és a dir, àrees de servei, caldrà distingir al seu ton dues
possibilitats, que aquesta àrea de servei estiga prevista en el planejament o l’ordenació de
la via, en aquest cas es regiran pel mateix tràmit que en el supòsit anterior. I l’altra, que
no estiga expressament prevista per aquesta ordenació o pla, que requeriran declaració
d’interès comunitari per l’òrgan competent de la Generalitat Valenciana, segons el que
preceptuen els arts. 16 i 19 de l’esmentada Llei 4/92.

Per tant, té major rigor procedimental la implantació d’una àrea de servei, que
exigeix l’obtenció de la corresponent declaració d’interès comunitari, que una estació de
servei de subministrament de carburants, que només exigeix llicència d’obres municipal
(l’autorització prèvia es pot subsumir dins del mateix procediment) per legitimar
urbanísticament l’execució de l’obra.

El particular planteja la implantació d’una àrea de servei, per això hauria de
subjectar-se al primer procediment, de competència autonòmica, amb necessitat
d’obtenir posteriorment les llicències municipals. Aquest punt es veu confirmar per la
dada que les àrees de servei no estan tolerades o previstes en el PGOU de Sagunt, punt
que tanmateix sí que passa amb les estacions de serveis, art. 11 del PGOU.

Es jutja que cal deixar oberta la possibilitat al particular que puga replantejar
temporalment el seu objecte i el puga reduir a una estació de servei (que comportaria la
xicoteta botiga annexa i els elements de neteja de vehicles; no cabrien els serveis
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d’hosteleria ni altres que comporten edificació), sense perjudici que posteriorment,
després de l’oportuna tramitació davant la Conselleria, i l’obtenció de la DIC, puga
implantar l’àrea de servei. En eixe sentit, la CIU de 24.1.00 ja dictaminà favorablement
l’àrea de servei.

2. Enfront d’eixa precisió de conceptes, cal precisar els termes del conveni.
Es pareix de la idea que la implantació d’una activitat d’aquest tipus, bé siga àrea

de servei, bé siga estació de servei, requereix informe municipal favorable, en els termes
de l’art. 16.2 en un cas i del 14 en l’altre, de la LSNU, 4/92.

Tant en un com en l’altre cas, aquest informe és de caràcter discrecional (que no
arbitrari) ponderant, en la seua condició de titular del vial, la conveniència i necessitat
d’implantació d’un subministrament de carburants que complemente i possibilite la
prestació del servei públic que es presta per mitjà d’infrastructura pública de la qual és
titular.

L’objecte d’aquesta proposta és sotmetre a l’òrgan competent municipal els
antecedents perquè puga emetre aquest informe, favorable o desfavorable.

3. Els compromisos de l’interessat són formulats en els següents termes ampliats
amb la proposta de 15.2.00:

- Cessió gratuïta de la propietat de parcel·la grafiada en els plànols, d’uns 4.000
m2, com també altres d’uns 95 m2, qualificades com a ús dotacional esportiu.

- En relació amb les condicions de connexió amb el vial de l’estació, per mitjà de
la corresponent rotonda i carril d’incorporació, compromís de cessió gratuïta i execució
material d’aquests.

Es parteix de la premissa que l’ofertant té disponibilitat dels terrenys la cessió
dels quals fa de forma gratuïta a favor de l’Ajuntament, i així s’ha manifestat. Els
terrenys s’hauran de cedir lliures de càrregues de cap tipus.

Aquest, al seu torn, haurà d’assumir l’execució de les obres d’infrastructura viària
que està generant en les condicions i amb la qualitat que se li indiquen en els
corresponents informes tècnics i en tot cas els indicats en l’informe de maig del 99, amb
l’excepció indicada amunt, referent al diàmetre de la rotonda, de 30 metres i no 40 com
estava previst inicialment.

Al seu torn el compromís inclou la redacció dels instruments urbanístics (de
planejament i gestió) necessaris per a la implantació dels viaris corresponents.

Per tot això, es conclou el següent:
- Si el que s’implantara fóra una estació de servei, existiria una compatibilitat amb

les previsions del pla. Si fóra una àrea de servei, l’habilitació singular l’obtindria per mitjà
de la declaració d’interès comunitari, de competència autonòmica.

- En els dos casos, necessita informe municipal favorable de l’Ajuntament com a
titular del vial, de caràcter no reglat sinó discrecional. L’emissió d’informe favorable per
a l’àrea de servei (el més) es jutja que empararia la implantació de la estació de servei (el
menys).

Per a l’emissió d’aquest informe favorable, l’òrgan competent haurà de ponderar
els avantatges que per a l’interès general pot comportar aquesta implantació:

- Un vial de la seua titularitat gaudirà d’un subministrament de carburant.
- S’obté de forma gratuïta els terrenys i l’execució del punt de connexió i eixida

al vial internuclis de centres que generen gran intensitat de trànsit com ara la superfície
comercial i les instal·lacions esportives municipals, descongestionant la carretera Sagunt-
Port.
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- S’obté de forma gratuïta una parcel·la de més de 4000 m2 i una altra de 95, que
el planejament qualifica com a dotacional esportiu i que si no caldria procedir a expropiar
el seu propietari per procedir a la materialització de l’ús previst.

Tot això, si conduïra a l’emissió d’un dictamen favorable per l’òrgan competent,
comportaria que en tot cas l’interessat estaria subjecte als següents aspectes, sense
perjudici dels altres que es desprenguen d’aquest informe:

- A la necessitat d’obtenir les corresponents llicències d’obres i d’activitat, una
vegada que aquestes siguen legalment possible sol·licitar-les.

- A la presentació dels corresponents projecte tècnics d’execució (i si fa al cas de
planejament) necessaris per a l’execució de les obres d’infrastructura viària.

- A la cessió gratuïta d’aquells terrenys necessaris per a la implantació d’aquestes
infrastructures viàries.

- A executar a costa seua les obres d’aquestes infrastructures, en els termes que
s’especifiquen en el corresponent projecte tècnic a aprovar per l’Ajuntament.

- A assumir que aquesta estació no podrà ser posada en funcionament fins que
s’hagen executat per ell i recepcionat per l’Ajuntament les corresponents infrastructures
viàries que formen part d’aquest conveni.

A l’efecte de viabilitzar tot això, l’Ajuntament, a més d’haver emès el dictamen
favorable, es comprometria a la més prompta tramitació dels instruments de gestió (i de
planejament si fa al cas) que siguen de competència seua, a l’efecte d’agilitar el resultat
final del conveni.

4. Òrgan competent: es jutja que aquest informe és de competència plenària,
atenent a més de possibles incidències en l’ordenació urbanística que s’aprecien en cas
que es tramite via DIC, pel fet que suposa, de forma indirecta, l’atribució d’ús sobre un
bé municipal demanial, per temps indefinit, cosa que determina aquesta competència.

Obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. CASTELLÓ, assenyala: “Estem
davant d’un assumpte que prové d’un any aproximadament, en el qual la Comissió
Informativa d’Urbanisme me manà que realitzara les gestions oportunes amb els
proponents de la instal·lació d’una gasolinera al vial internuclis per veure fins a quin punt
podríem traure infrastructures o que les connexions foren el més adients possibles i un
altre tipus d’intercanvis com ara la cessió d’una parcel·la de 4.000 metres quadrats al
terreny dotacional esportiu del Poliesportiu Municipal. En aquest sentit cal dir que la
comissió informativa dictaminà favorablement la instal·lació d’aquesta estació de servei,
d’aquesta àrea de servei en la qual es proposa a més de la mateixa instal·lació al nord del
vial internuclis que es connecte el vial internuclis amb la zona comercial de Continente
amb l’institut i la zona esportiva, per mitjà d’una carretera que es comunica amb
l’internuclis amb una rotonda de nova creació, precisament a eixa altura que és la que
donarà eixida al vial internuclis a les zones que he estat dient. D’altra banda el propietari
ens cedeix un camí de 95 metres quadrats que també està en la mateixa zona dotacional
esportiva, ens cedeix una parcel·la de 4.000 metres que està a la zona dotacional
esportiva, realitzarà l’arbrat i enjardinament de tots els terrenys expropiats del vial
internuclis que quedaran afectats per la realització d’aquesta obra, i finalment realitzarà
el tram del carril bici que discorre pel tram que és el que es va a urbanitzar. Crec que en
bona mesura s’han seguit en tot cas les indicacions que per la Comissió d’Urbanisme
s’han estat fent al delegat en aquest assumpte, i que en principi crec que s’ha aconseguit
el que des del mes de març o abril de l’any passat se m’encarregà i espere haver-ho
complert a satisfacció dels grups polítics.”
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El Sr. GIL, representant de Segregació del Port, diu: “Vaja per davant, Sr.
Castelló, com vostè ha dit, que en la Comissió d’Urbanisme aquest punt s’aprovà per
tots. Jo així mantinc el vot del meu grup, però si hi ha res a comentar sobre aquest
expedient, almenys perquè es conega la forma de què estem tramitant certs expedients.
Aquest expedient comença amb data de juny del 98 demanant una informació urbanística
de dues parcel·les junt al vial internuclis, sense més, simplement es demana la qualificació
de sòl, se li dóna, se li adjunten uns plànols amb una diligència, es marquen els plànols i
se li diu que d’acord amb el Pla General la informació urbanística d’eixe terreny és així.
Posteriorment passem a l’any 99 i sense haver, almenys l’expedient jo no l’he vist, no sé
si estarà en una altra carpeta, apareix una autorització d’una gasolinera sense que
aparega, almenys jo no l’he trobat, un document per part del peticionari que vol
col·locar-hi una gasolinera, només hi ha una informació urbanística de la qualificació d’un
terreny, i ja li dic apareix un informe nostre sense que hi haja una petició expressa per
part de l’amo del terreny. D’ací passem a tenir uns informes tècnics sempre els nostres
tècnics sense tenir una proposta -almenys repetisc que jo no l’he trobat- que es vol ubicar
una gasolinera. I de l’any 98-99 hem passat a gener del 2000, fa quatre dies, 18-1-2000
en què es demana un canvi radical en la ubicació de la repetida gasolinera. Cal tenir en
compte que tot l’expedient té un número de registre que és el 57/98 en el qual parla d’un
lloc concret i mantenint-se el número de l’expedient apareixen noves peticions amb un
nou emplaçament, i què xoca del nou emplaçament? Perquè no hi ha ni una sola indicació
de quina parcel·la sóc jo el propietari que demane eixe canvi, ha sigut un canvi, estic
demanant informació com a 500 metres, i després apareix la ubicació, on ha de ser, on
més li interessa a l’Ajuntament, mantenint el número d’expedient correspon a un altre
lloc. Sr. Castelló, jo crec que el nostre departament d’Urbanisme, caldrà plantejar-se
d’una vegada que les informacions que fem siguen una mica més clares. El document
entra el dia 18 de gener de 2000 i el dia 21 de gener de 2000 el tècnic municipal té dos
informes de la mateixa data però amb continguts distints. Total, que ens hem trobat ara
amb una proposta d’ubicació d’una gasolinera on tot el tràmit administratiu no el
comprenia. Què passa? Que en les gestions que ens fan i ens indiquen no apareixen les
parcel·les indicades, ara ens diu el paper, em vull situar en aquest lloc, perquè
l’Ajuntament vol aconseguir unes parcel·les que tinc jo; no hi ha números ni res, amb açò
no vol dir que estem en contra, estem a favor que hi haja un servei més per als ciutadans,
però la tramitació és una complicació seguir el procés. Mantenim el nostre suport, però
jo crec que açò s’ha de corregir, i no aparèixer documents avui i demà tenir els informes
d’una cosa que no t’han demanat, perquè ho estan demanant en altres llocs. Els mostre el
nostre vot a favor, però facen que aquests projectes i la documentació tinga almenys una
coherència, demanen parcel·les en un lloc i després la ubiquem en un altre, i això no és
correcte, allò correcte és que se’ns demanen parcel·les on em vull ubicar en el nou
emplaçament i no com està apareixent. Eixa és la meua crida d’atenció, que ha sigut la
més veloç també de nou en aquest cas. I què voldria matisar en aquest projecte? Doncs
que aparega recollit, Sr. Castelló, amb tota claredat aquells equipaments que se li ha
d’exigir al promotor i no estan determinats en cap document. No sabem l’amplària del
vial que va a connectar la rotonda amb la gasolinera, no sabem quin tipus d’enllumenat
va a dur, no sabem l’execució com va a ser, eixe projecte està indefinit, i està ara que la
bona voluntat de l’Ajuntament trague amb tot el que aquests senyors ens han presentat.
Li cride l’atenció en una cosa, Sr. Castelló, es parla que faran els projectes de les
instal·lacions, pitjor no tenim cap matisació, ara que tenim en el Ple aquest assumpte, no
hi ha cap detall, és al que em referisc, en què ens podem acollir, és a dir, aprovem i
veurem després si el contractista o l’adjudicador de la gasolinera fa les obres a gust dels
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requeriments dels nostres tècnics. Li demane que es recollira, que quede clar abans
d’aprovar el projecte d’aquesta gent que estiga molt claret el tipus d’edificació,
d’amplària de vials, d’enllumenats, en fi, d’una cosa que a hores d’ara no es troba en el
projecte.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Socialista Progressistes, assenyala: “Molt
ràpidament per dir i justificar una mica el que deia en el punt anterior, en el sentit que
quasi sempre o sempre un òrgan col·legiat dóna com a resultat si es va al que ha d’anar,
millora per a l’expedient que un delegat presenta. Jo recorde que de l’expedient que
presentà el Sr. Castelló el primer dia en la Comissió d’Urbanisme, a això que ha eixit al
final, es pareix ben poc, jo crec que es pareix només en la ubicació, pràcticament on va i
no en la mateixa morfologia del plantejament del projecte. I ho dic en positiu, felicitant el
Sr. Castelló per haver fet seua i en la proposta supose que de tot l’Ajuntament, una
proposta de modificació al mateix projecte presentat del traçat del carril bici, el carril bici
en el traçat inicial discorria per davant de la rotonda de manera que enteníem des del
Grup Socialista que almenys era un factor de risc que al llarg dels anys podia comportar
que algun ciclista, ja sabem que això és prou més freqüent del que volem darrerament per
desgràcia solen ser víctimes del trànsit pesat, que algun ciclista poguera veure’s afectat
per alguna maniobra d’algun vehicle. El carril bici proposàrem que anara per darrere de
les instal·lacions de l’estació de servei salvant naturalment aquest encreuament amb la
rotonda i creiem que l’expedient està infinitament millor, tal com es va a aprovar en
aquest Ple, que com s’haguera aprovat si el Grup Socialista no haguera estat en eixa
Comissió d’Urbanisme. Ho dic per rebatre sense acritud i sense adoptar rols de
carronyer, com algun altre, sense acritud, estic convençut que els òrgans col·legiats són
beneficiosos també per a la gestió sempre que naturalment quan un estiga en eixe òrgan
el duga l’afany de millorar la qualitat de vida dels veïns de Sagunt i no un altre tipus
d’intencions.”

El ponent, Sr. CASTELLÓ, diu: “Ja és una qüestió tradicional en punts d’aquest
estil que la comissió informativa mire els temes, aquest assumpte igual ha passat quatre o
cinc vegades, i en les comissions es miren els temes, es fan preguntes, si el carril bici va
per ací o per allà, etc., i després es vinga al Ple a sembrar dubtes que realment manquen
de contingut real. En qualsevol cas manifestar que el propietari diu que ho és el dia
15.2.2000 sobre els terrenys. Cal dir que aquest expedient ha sigut veloç quan el primer
document que entra a l’Ajuntament és de juny de l’any 98, doncs a mi realment
m’agradaria que l’expedient anara més ràpid, el que és cert és que dins dels continguts de
l’acord de la comissió informativa es trobava el fet de negociar amb la propietat, i
lògicament la propietat vol deixar-se com menys plomes en l’assumpte, i lògicament
l’Ajuntament vol que es deixe com més plomes millor de manera que la infrastructura i
les connexions siguen de la millor qualitat possible.

Quan es diu que açò no guarda cap paregut del 98 a ara, he de dir que està
determinat precisament pel que estic dient, i és que a més de tot açò s’ha informat en la
comissió informativa en el sentit que s’estigué parlant dels terrenys, que en un primer
moment la ubicació idònia, la ubicació ideal seria just a esquena de Continente, en el
costat dret del vial internuclis, però per qüestions de titularitat de terrenys no es pogué
executar, cosa que és sabuda, perquè es va repetir en diverses ocasions en la comissió
informativa. Quan em diuen que ací no es diu res, que ací no se sap res d’amplària dels
carrers, ni d’execució, que açò no és un projecte i això i allò, doncs efectivament açò no
és un projecte, però és que ho estem dient en el mateix dictamen, i la veritat, venir ací a
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descobrir coses que estan posades pel tècnic no ho entenc. I diu textualment: tot això si
conduïra a l’emissió d’un dictamen favorable per l’òrgan competent (que no som
nosaltres) comportaria que en tot cas l’interessat estaria subjecte als aspectes següents,
sense perjudici dels altres que es desprenguen d’aquest informe. A la necessitat d’obtenir
les corresponents llicències d’obres i d’activitat, una vegada que aquestes siguen
legalment possible sol·licitar-les, que ara no ho són, a la presentació dels corresponents
projectes tècnics d’execució, a execució al seu càrrec de les obres d’aquestes
infrastructures en els termes que s’especifique en el corresponent projecte tècnic aprovat
per l’Ajuntament (ací estem aprovant el marc en què es dóna eixa autorització), assumir
que aquesta estació no podrà ser posada en funcionament fins que s’hagen executat per
ell i recepcionat per l’Ajuntament les corresponents infrastructures viàries, etc.

Per tant, sincerament els dic que si la qüestió és eixir i fer alguna xicoteta crítica,
ho entendria, però crec que açò no va molt més enllà, crec que més transparència que hi
ha hagut en aquest assumpte no en pot haver, i entendran que en tot cas, quan per
exemple es comenta en la comissió informativa algun aspecte que cal fer incidència en la
negociació com ara el que ha comentat Paco Crispín del carril bici, per descomptat que
no hi ha una petició per escrit adreçat al propietari que vol fer la instal·lació, se’l crida
per telèfon i se li diu que vinga per ací un dia a una hora i se li diu: escolte, el carril bici
ha de ser així i així perquè ho ha dit la comissió i aquesta eixida que posa vostè per ací
no la pose així, la pose per allà. Eixes coses, com és lògic, no consten en l’expedient,
potser ni eixes ni altres anteriors que s’han anat tractant, el que sí que consta en
l’expedient són els xicotets passos que s’han anat donant, però per descomptat que tots
no consten perquè hi ha un procés negociador pel mig.”

El Sr. GIL, representant de SP, diu: “Sr. Regidor d’Urbanisme, ha dit moltes
coses però no ha posat en dubte cap de les que jo he dit com a principals. Tot aquest
expedient apareix a l’any 98 amb una ubicació determinada, amb una tramitació
determinada i del 98 a l’any 2000 han passat dos anys, el dia 18 de gener ens presenten
un document que diu així: tinc unes parcel·les en aquest lloc i hi demana muntar l’àrea de
servei, tot el document que hi ha fins i tot el número de l’expedient s’està referint a una
altra ubicació, i de sobte de la nit al matí, li estic dient del 18 de gener de l’any 2000 a
avui estem solucionant-ho, i li he tornat a dir en la comissió i li ho dic ara, estem a favor,
és un servei més que anem a tenir a la població. Però els informes que estan fent haurien
de ser més clars, vostè creu que no és clar, igual que diem que la rotonda ha de tenir uns
metres determinats, que el vial d’accés a Continente hauria de tenir marcada l’amplària.
No em diga la composició que té de les capes de replè, però marquem allò principal, i
cabran cada tants metres un punt de llum, i no que anem a autoritzar açò, i no tinc cap
dubte que al final en la comissió ja procurarem que no s’escape res. Aquests documents
en les comissions diga com els estem veient, es va fer una comissió un dilluns per a
dimecres fer-ne un altra, completar uns punts d’urbanisme i eixe dimecres a la vesprada
anar a un ple, anem a tota brida en alguns expedients. A mi no em val que em diga des de
l’any 98 ara l’aprovem, no, vostè aprova açò des del dia 18 de gener d’enguany, és el
que passa, però tot l’expedient va a un lloc i ara ens hem canviat a un altre, i li estic
dient: és que no posa ni número de les parcel·les. Quan jo et dic açò, Alfred, t’ho dic
amb l’actuació en urbanisme com ha de ser, et demanen en principi unes parcel·les i et
diuen on estan, i després es passa a un altre lloc sense dir on estan, i després es passa a
un altre lloc sense dir-te quines parcel·les són, si no davant de Continente tinc unes
parcel·les.
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Nosaltres no estem per embolicar. Jo crec que en aquests casos damunt que tens
el suport, el que has de fer és prendre’t la crítica que es diu una mica millor; ací faltes
dades i jo tinc tot el dret del món com a regidor de demanar que estiga més claret del que
estan, independentment que l’informe dels tècnics diguen què exigirem i posarem. Mire,
li vaig a dir un informe d’un tècnic nostre, en principi el projecte ix amb una rotonda de
40 metres, després passa a 30 i hi ha un informe d’un tècnic nostre que diu: sobre, la
rotonda d’entrada a la IV Planta en té 26, doncs eixe que en té 30 millor. Anem a
amarrar bé les dades i que quan tramitem els expedients estiguen millor elaborades.”

En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió d’Urbanisme, el Ple
de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: L’emissió de dictamen favorable a la proposta d’implantació d’àrea, de
servei (o estació de servei de subministrament de carburants si fa al cas) al vial
internuclis, de titularitat municipal, sempre que el particular accepte totes i cadascuna de
les condicions indicades en la part expositiva d’aquest document. L’acceptació d’aquests
haurà de ser realitzada de forma expressa per l’interessat en el termini d’un mes des que
se li notifique aquest escrit.

SEGON: Respecte al carril bici, vistos els plànols presentats pel particular, haurà
de completar el traçat d’aquest rodejant tot l’àmbit de l’actuació proposada i
connexionant-lo al previst per l’Ajuntament.

A més el traçat d’aquest haurà de discórrer per límit interior de la zona
enjardinada proposada, vorejant les instal·lacions i no per l’exterior d’aquest
enjardinament.

TERCER: Haurà de preveure les zones enjardinades preveient-se també per a les
parcel·les afectades per la rotonda, en la part exterior.

10 RECTIFICACIÓ ERRADA MATERIAL FIXACIÓ IMPORT TOTAL
ADJUDICACIÓ PROGRAMA ACTUACIÓ INTEGRADA UNITAT EXECUCIÓ
D-2 PLA PARCIAL PLATGES ALMARDÀ. EXPT. 30/98

Mitjançant acord plenari del 27 de gener de 2000, s’aprovà i adjudicà
provisionalment el programa d’actuació integrada de la Unitat d’Actuació D-2 del Pla
Parcial de Platges d’Almardà de Sagunt, a l’entitat mercantil Alser SL, per un import
global de 211.132.644 pessetes, IVA inclòs, preu total i tancat.

Segons la plica presentada per Alser les obres d’urbanització connexes ascendien
a 18.473.696 pessetes, i segons el  punt CINQUÈ de l’acord d’adjudicació del programa
les obres d’urbanització repercutibles als propietaris del polígon D-1 es xifren pels
iniciadors del programa en la quantitat de 9.583.073 pessetes, aquesta minoració es
justifica en el fet que hi ha partides d’obres que no s’executen, per trobar-se realitzades,
com també que altres són aplicables a la Unitat d’Execució D-2, d’acord amb els
justificants aportats pels iniciadors del polígon, quantitat que només es pot considerar
com a cost estimat a l’efecte de constituir aval per aquest import pel que inicien el
programa.

Segons el que recull el punt 2 de l’art. 105 de la 30/92 de 26 de novembre de
Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu Comú,
les administracions públiques podran, així mateix, rectificar en qualsevol moment, d’ofici
o a instàncies dels interessats, les errades materials, de fet o aritmètiques existents en els
seus actes.
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En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió d’Urbanisme, el Ple
de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Procedir a la rectificació de l’errada material que consisteix a minorar
l’import global d’adjudicació del programa d’actuació integrada de la Unitat d’Execució
D-2 del Pla Parcial de Platges d’Almardà a l’entitat mercantil Alser SL, el qual queda
establert en l’import de 202.242.021 pessetes, IVA inclòs, preu total i tancat, d’acord
amb el detall següent:

Obres d’urbanització polígon D-2 192.658.948
Obres d’urbanització polígon D-1     9.583.073

--------------
TOTAL 202.242.021

SEGON: En relació amb el punt anterior fixar en 14.156.941 pessetes l’aval, a
constituir en base al que disposa l’art. 29.B.9) de la LRAU.

11 SOL·LICITUD DECLARACIÓ INTERÈS COMUNITARI CENTRE
MANIPULACIÓ HORTOFRUTÍCOLA. INFORME MUNICIPAL. EXPT. 4/00-
IU

Vist l’informe emès pel cap de Secció d’Urbanisme, que diu:
Per part de l’interessat se sol·licita informe municipal favorable i fixació de

quantia de cànon i vigència per procedir a tramitar davant la COPUT l’oportuna
declaració d’interès comunitari.

Aquesta declaració pretén legitimar urbanísticament l’ampliació de les
instal·lacions actualment existents, destinades a la manipulació de productes
hortofrutícoles i que gaudisca de llicència municipal concedida en el seu moment.

El fet que es tracte d’una ampliació d’una activitat que està funcionant durant
molts anys, dins d’una situació de legalitat, es jutja que determina el principal argument
per a l’emissió d’informe favorable atès que no comporta la introducció d’una activitat
nova, cosa que podria estar menys justificada en eixe ubicació per l’impacte ex novo que
podria comportar, si no l’ampliació de l’existent.

Davant la sol·licitud d’emissió d’aquest informe municipal, s’havia assenyalat a
l’interessat que es procederia a la seua emissió quan fóra sol·licitat per l’administració
instructora de l’expedient, la COPUT, a la vista de l’art. 16 LSNU.

No obstant això, és pràctica habitual de la Conselleria admetre les sol·licituds amb
aquest informe favorable, en estar dins del marge de redacció de l’art. 18.

Per això, es jutja procedent l’emissió de dictamen favorable a l’ampliació
propostada, amb caràcter previ a la iniciació de la tramitació autonòmica.

D’acord amb l’informe de l’arquitecta municipal de data 21 de gener de 2000, la
quantia anual del cànon és de 258.090 ptes.

Quant a la vigència d’aquesta, i a l’efecte que es puguen amortitzar les inversiosn
realitzades, es proposa la durada de 30 anys, en els termes de l’art. 16.3 LSNU 4/92.

Indicar com a consideracions addicionals que una vegada que s’haja obtingut la
declaració d’interès comunitari davant la COPUT, seran preceptives les corresponents
llicències municipals d’obres i d’activitat.

Indicar al seu torn que les consideracions fetes en aquest informe ho són caràcter
previ i a expenses del que resulte legitimat en l’expedient que es tramita davant la
COPUT.

Òrgan competent per a l’emissió de l’informe favorable. Atès el paper que juga la
DIC com un mecanisme d’ordenació singular, que habilita, a nivell d’ordenació, la
implantació d’un ús concret en sòl no urbanitzable, no emparat pel planejament urbanístic
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vigent, es jutja que la competència municipal és del Ple, tot i que siga per a l’emissió
d’un mer informe.

Obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. CASTELLÓ, assenyala: “Recordareu
que aquest assumpte igual que el de la gasolinera que hem parlat, venia en el Ple ordinari
del mes passat, el que passa és que els tècnics donaren compte que tot açò no podria
tirar-se cap endavant sense l’existència de la llicència d’obres. Posteriorment s’ha buscat
el tema en arxius, de la llicència d’obres, s’ha trobat amb data 31 de desembre del 97 i
per tant ja procedeix aprovar-lo en la forma en què comentem en la comissió informativa,
s’ha fixat per l’arquitecta el cànon ascendent a 258.090 ptes. anuals i la vigència pel
termini de 30 anys, amb la qual cosa l’expedient ja és susceptible d’aprovació, no com en
el seu moment, per aquesta raó s’hagué de retirar del Ple.”

En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió d’Urbanisme, el Ple
de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

L’emissió de dictamen favorable per l’Ajuntament a l’efecte de procediment de
declaració d’interès comunitari per a ampliació de l’activitat de manipulació de productes
hortofrutícoles, al pol. 22 parc. 69 i altres, informant de la conveniència d’un cànon de
258.090 ptes. anuals i una vigència de 30 anys, en els termes de l’art. 16.3 LSNU 4/92.

12 APROVACIÓ PROJECTE TÈCNIC RESTAURACIÓ ESGLÉSIA DE
BEGONYA

Vist l’expedient i obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. CASTELLÓ, diu:
“Com sabeu també passà per la Comissió Informativa d’Urbanisme, el projecte de
restauració de la façana de l’església de Begonya, després de les polèmiques que hi hagué
respecte si el que hi havia era un projecte d’execució o no, finalment s’encarregà perquè
es fera el projecte d’execució a la Politècnica que era qui havia redactat el projecte bàsic
tenint en consideració totes les qüestions que per part de la ciutadania i per part de
l’alcalde també s’encarregaren als projectistes perquè es tinguera en compte de cara al fet
que la façana de l’església de Begonya conservara en la mesura del possible la imatge que
recordara en la major mesura el temple des dels seus principis. Sabeu que hi ha un
informe del tècnic municipal en què es fa una mena de referència a la qualitat dels
formigons, al tema d’ajust al 13% de despeses generals i no al 15% com deia, també a la
classificació del contractista perquè estiga especialitzat en qüestió de restauració de béns
immobles hitoricoartístics, i per part de la Comissió de Govern s’encarregarà el tema de
l’estudi de seguretat i salut, als mateixos projectistes. Açò ens permet tirar cap endavant
aquest projecte l’import del qual és de 85.964.000 ptes., dividit en tres fases, la primera
coincident amb la consignació procedent dels Fons Resider existeix per part de
l’Autoritat Portuària de València per a la realització d’una obra en l’entorn del port
comercial i que pel Ple s’aprovà que es destinara precisament a aquest projecte que per fi
ja té tots els tràmits acabats i que esperem que amb brevetat isca a licitació.”

El representant de SP, Sr. GIL, assenyala: “Per fi ja ho tenim ací, tot i que avui és
aprovar el projecte, sí que hem de tenir en compte a la vista d’aquest que el componen
tres fases i la primera fase ja suposa que són 67 milions de pessetes, en els Fons Resider
en tenim 60 i a part segons aquest conveni es paga el projecte a la Politècnica que no
compta ací; aleshores sí que caldrà tenir en compte si les fases II i III s’escometen una
darrere de l’altra en aquest mateix any i es feren les pliques per a l’adjudicació, i habilitar
fons que caldrà tenir clar, perquè m’imagine quan li demanem un informe a l’interventor
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que ens dirà on arriben els duros, i si està fet ens dirà que no tenim fons suficients, i per
tant caldrà habilitar les partides que pertoque.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Socialista Progressistes, indica: “Només per
dir que ja era hora que aquest tema es desblocara i que en això m’afegisc a un discurs
que és monocorde de Marcel·lí, en què hi ha expedients d’urbanisme que pareix, almenys
a juduci dels pobres mortals que no tenim el nivell tècnic del regidor d’Urbanisme, no ens
pareixen tan urgents i corren molt, i hi ha temes que ens semblen políticament molt
urgents i que van molt a espai. L’anem a recolzar perquè ja era hora, com dic. I de
passada, i també per allò de donar-se més pressa tot i que siga qüestió d’unes hores,
demanar-li que el punt corresponent al Col·legi Públic de Begonya en atenció al públic, el
tractarem tot seguit, perquè si no el Ple durarà fins a les tres de la vesprada com a
mínim.”

El Sr. ALCALDE contesta: “Sr. Crispín, respondre-li que en cap moment aquest
assumpte des que el prenem ha estat blocat, s’ha estat pendent del projecte, un avanç del
projecte que donaren es va requerir a la comissió cívica i a l’església perquè opinaren,
ens reafirmem tots en el fet que el projecte el volíem amb les nostres redaccions i el
balconet, es va reprendre i s’ha rebut en les dates que consta en l’expedient, per tant de
bloqueig res. D’allò altre, prenc en compte el que ha sol·licitat.”

D’acord amb el dictamen de la Comissió d’Urbanisme, el Ple de l’Ajuntament,
per unanimitat, ACORDA:

Aprovar el projecte tècnic de restauració de la façana de l’església de Begonya.

13 APROVACIÓ PROJECTES TÈCNICS OBRES INCLOSES EN
PPOS’2000

Vist l’expedient i obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. CASTELLÓ,
indica: “Simplement per complir amb el tràmit de comentar en el Ple el que ja es comentà
en la comissió informativa, no obstant això és cert que no acudiren els companys del
PSOE i Unió Valenciana, però espere que hagen tingut el temps suficient per veure els
projectes. Em sembla que són tres projectes molt importants per a la ciutat, i que en bona
mesura van a comportar les tres grans inversions que puguen marcar, a part de les ja
previstes o en execució o adjudicades, que van a marcar el període d’aquesta legislatura.
Es tracta en totes elles no simplement de fer les coses, sinó de fer-les amb una qualitat
suficient perquè complisquen les expectatives dels ciutadans, es tracta de fer-les tenint en
compte qüestions que posteriorment en anteriors projectes possiblement per potser la
manca d’experiència hi ha hagut algun error i posteriorment a l’hora de l’ús i
manteniment hi ha hagut problemes, com és lògic de l’experiència s’aprèn i crec que en
les previsions que hi ha en aquests tres projectes, tant el de la piscina Almudàfer al Port
que ascendeix a 350 milions de pessetes com al Pavelló Esportiu del Nord del Palància
amb una suma total de 250 milions, i la sala de bombeig de 3 d’Abril o de Gerència que
ascendeix a 120 milions, es respon en bona mesura a quines són les necessitats del
municipi, esportives d’una banda i d’altra banda quant a l’evacuació d’aigües pluvials
que tants desastres sol provocar especialment a la zona del Port, no oblidem que aquesta
sala de bombeig triplica l’actual capacitat de bombeig que hi ha a l’av. del Mediterrani i
que per tant en la mesura del possible aquesta sala de bombeig que agafa des de l’av. de
la Hispanitat fins a la Gerència, tot eixe àmbit estarà resolt i no seran aigües que aniran
baixant per gravetat cap a la zona de la platja i que per tant es resol, per dir-ho així, cal
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seguir fent xarxa secundària, cal seguir fent l’esforç econòmic en el Pressupost perquè si
hi ha cap qüestió prioritària és no sols l’evacuació de pluvials pel que això comporta sinó
la qüestió de salubritat pública en el sentit que la connexió entre les aigües fecals i les
aigües pluvials en molts casos genera que hi haja restes orgàniques flotant pels carrers,
amb més habilitat de la qual tots voldríem. Estem en el camí de resoldre eixe problema i
pense que en un termini adient i racionalment adient, insistisc, tot açò tinga una solució
definitiva.”

El portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS, diu: “En primer lloc per
aclarir, com ha dit el regidor d’Urbanisme, la nostra no assistència el passat dimecres a la
Comissió d’Urbanisme, deixar clar que dilluns hi hagué una Comissió d’Urbanisme,
dimecres es posposaren altre seguit de punts més, i la nostra no assistència que quede
ben clara a tots, igual que m’imagine el grup del PSOE, ens presentem en la comissió
però ratifiquem la nostra no assistència, igual que ho vam fer en petició a la no celebració
del Ple a la vesprada, que quede ben clar, la nostra no assistència pels actes pels
assassinats per atemptat terrorista esdevinguts al País Basc. Per tant la nostra no
assistència a la Comissió d’Urbanisme en aquest moment, i la nostra petició d’ajornar el
Ple a la vesprada va ser per eixos motius no perquè estiguérem de passeig.

Pel que fa a la proposta en si mateixa, nosaltres ja ens l’hem estudiat, vostès
abans ja ho havien dut a la Comissió d’Urbanisme i ens va semblar una proposta
ambiciosa, important, beneficiosa, i que hem d’intentar traure el màxim suc a totes eixes
subvencions de Diputació o d’on vinguen. Per part nostra, des d’Unió Valenciana, cal dir
que ja vam estar a favor en anteriors comissions.”

El Sr. GIL, representant de SP, diu: “Regidor d’Urbanisme, has deixat al marge
l’informe de l’interventor, que la importància que té fa quasi inviable les obres, has llegit
l’informe de l’interventor? Com tots estàvem d’acord en el tipus d’obres que es van a
executar, el problema està en aquest informe, com el solucionem? No es poden fer
pagaments plurianuals, i, segon, fen el punt cinquè de l’informe de l’interventor amb molt
de coneixement diu: pel que es refereix a fiscalització de les despeses plurianuals,
independentment que els projectes actuals comporten un increment substancial amb els
inicials caldria estudiar de forma detallada la capacitat econòmica per afrontar-los.
D’altra banda ja que no és possible els pagaments plurianuals seria més adient al que
preveu la Llei d’Hisendes Locals i la Llei de Contractes la planificació d’execució
seqüencial. Açò és un darrere de l’altre, és a dir, no poder començar les tres obres
alhora, perquè açò no va a poder ser per la capacitat econòmica del nostre Ajuntament.
Aquesta és la part important que té avui aquest assumpte. Si diem que sí als projectes, a
mi em sembla molt bé que la piscina ens coste 350 en lloc de 210 perquè l’augmentem de
profunditat i això du un cost major; no entenc com el pavelló es va pressupostar per 210
i val 250 ara, perquè el pavelló continua sent el mateix, això no està gens clar, es
pressuposta per 210 i ara es fan els plànols i en val 250, 40 milions de pessetes, però el
mateix. Aleshores el punt important està en la part econòmica, si no podem pagar
plurianual, no tenim els fons adequats, proposen que siguen obres seqüencials, quina
haurà tocat primer? O sumem regidors d’un lloc i de l’altre per veure com ho fem? Jo
voldria que aclarira aquest punt, que sí que és important, com fem les obres? Perquè tal
com està en l’informe la veritat és que no tenim la possibilitat de fer un pagament
plurianual.”
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Tanca el debat el ponent, Sr. CASTELLÓ: “Estem parlant com ja ha passat en el
punt anterior de l’església de Begonya estrictament dels projectes i dir-li que en el Ple
anterior acordàrem sense cap informe en contra que hi haguera un finançament
plurianual, per tant sincerament li dic que per part meua em mantindria en eixe fet, tot i
que en aquest cas no és qüestió de manifestar-se perquè estem simplement aprovant
projecte, jo em mantindria en el fet de fer un finançament plurianual, efectivament, i en
tres anys traure’l a licitació i realitzar les obres totes a l’uníson, sense perjudici de
consignacions pressupostàries, etc., que hem de tenir en compte per descomptat en el
proper Pressupost, si no hi ha res a fer, i independentment que puguem aconseguir algun
tipus de subvenció d’altres institucions públiques, que per a això estem també, per
intentar buscar en la mesura del possible que ens coste com menys millor. Però com dic,
el tema d’avui és l’aprovació dels projectes concrets, que com vostè sap d’una memòria
valorada a un projecte d’execució sempre passa el mateix, que quan es comencen a
sumar les partides ixen molts més que quan es parla de partides globals, i en qualsevol
cas jo com vostè estic segur que em conformaria a quedar-nos, que el cost és el que
figura en els esmentats projectes.”

D’acord amb el dictamen de la Comissió d’Urbanisme, i no obstant l’informe de
l’interventor, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

Aprovar els projectes tècnics de les obres incloses en PPOS’2000, referents a les
obres següents:

Nucli del Port: sala de bombeig i piscina Amudàfer.
Nucli de Sagunt: pavelló esportiu.

A proposta de tots els grups polítics, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat,
ACORDA: Alterar l’ordre del dia per tractar tot seguit el punt número 19.

19 PROPOSICIÓ REMODELACIÓ COL·LEGI PÚBLIC BEGONYA
D’acord amb la Carta de Participació Ciutadana, el Sr. ALCALDE concedeix la

paraula al públic assistent a la sessió plenària. El Sr. Olmedo, membre de l’APA del
col·legi Begonya, diu: “Com tots vosaltres heu pogut llegir ja se us ha lliurat un manifest
en el qual estem demanant la remodelació del nostre col·legi. No vaig a entrar en la seua
història, perquè més d’un hi heu passat, igual com jo. Des del millor col·legi que ha sigut
del Port de Sagunt, avui en dia és el pitjor col·legi en conservació, desgraciadament eixe
col·legi té, o afortunadament, 52 anys i l’estructura desgraciadament no cau, eixe col·legi
és un punt històric molt important del Port i de Sagunt, té la seua història. Eixe col·legi
ha de remodelar-se i acoblar-se a la LOGSE, ha d’intentar complir el que són les mesures
des de la LOGSE i des que eixe col·legi d’Alts Forns passà a la Conselleria des de fa 15
anys, està sense remodelar. Per mitjà de tots els col·legis que hi ha a la Comunitat,
col·legis amb menys temps, 25, 20 anys de construcció ja s’ha sofert alguna remodelació,
el nostre té 52 anys i sense remodelar. Les coses es fan velles i cal reformar-les. Hi ha
voluntat totalment per part de  nosaltres, dels pares, de l’alumne, i del professor que eixe
col·legi es remodele. De fet els professors, cal denunciar-ho i dir-ho, és el primer col·legi
al Port de Sagunt que té la llengua valenciana, van fer un esforç físic d’anar a fer els
reciclatges oportuns perquè eixe col·legi sobrevisquera. Eixe col·legi ha de funcionar i
per poder funcionar necessitem la remodelació.

Dins d’aquest manifest, sí que vull rectificar un punt, en el qual nosaltres diem
que davant la manca de passivitat de l’administració autonòmica i local (Comissió de
Govern), amb l’alcalde com a màxima autoritat representant d’aquesta, després de tantes
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promeses incomplertes una i una altre vegada per part de la directora de Centres
Escolars (Concha Gómez Ocaña) i la Conselleria de Cultura, ens trobem en el més
complet i absolut dels abandons: alumnes, claustre de professors i APA. Sí que és veritat
que hem de manifestar que l’administració local està intentant complir, almenys en la
nostra part donant-nos suport i ajudant-nos amb tots els tipus de mitjans per poder parlar
amb la directora. De fet precisament avui, aquest matí ens han lliurat un compromís que
potser siga la primera vegada que tenim aquest document, en el qual signat per la
directora general de centres hi ha un punt que diu: “tenint en compte que la remodelació
de l’esmentat col·legi no es pot demorar a través del temps, proposem que si en el
termini de cinc mesos davant l’acabament d’aquest curs escolar no ha sigut factible
tancar la negociació amb l’Arquebisbat -que pel que sembla és el major problema que
n’hi ha-, procedir a la redacció de l’ajornament existent”, senyors, nosaltres fins ara no
hem vist absolutament res, per això estem demanant el suport dels nostres representants,
que sou vosaltres, perquè tinguem el suport concret per poder arribar a eixa
remodelació. És el nostre objectiu, no volem una altra cosa, volem que el col·legi
funcione i tinga els mitjans escaients.”

Una altra ciutadana, Sra. Sevilla, diu: “Estic d’acord amb tot el que ha dit el Sr.
Olmedo, però jo volia fer tres preguntes perquè ja al 95 vam estar fent prou gestions i al
final no vam aconseguir res, ens cansàrem, però una de les raons per la qual es deixà tot
en l’aire va ser perquè en aquest Ajuntament isqué una comissió dels grups polítics que
farien un seguiment de la reforma, nosaltres vam anar a la Conselleria, el Sr. Adán ens
acompanyà en alguna ocasió, i havíem estat fent un seguiment fins que un dia en el Ple,
en aquest Ajuntament, es comprometeren un seguit de senyors no sé si estarà per ací en
els arxius, a fer un seguiment del col·legi. En eixe moment els pares, que ja estàvem molt
cansats, ho deixàrem en les seues mans, aquest és el dia en què no sabem res del que ha
passat amb el col·legi. Aleshores jo voldria saber les vertaderes raons per les quals no
s’ha remodelat el col·legi, a mi no em val això de l’església perquè sabem que hi ha uns
plànols perquè aleshores parlàrem amb arquitectes, amb la Conselleria i amb molta gent, i
fins i tot per sotamà, i sabem que en els calaixos hi ha uns plànols que sense comptar amb
l’església, hi ha gimnàs, biblioteca, hi ha moltes coses, sabem que potser hi faltarien uns
pocs metres, però també al col·legi de Sant Pere, les monges, i altres que són privats, i
que precisament pertanyen a l’Arquebisbat, per això no s’arriba a cap acord, quina
casualitat en el nostre cas, i allí sí que s’arriba a acords per donar-los un muntó de
milions quan els diners ixen de les arques públiques, i nosaltres, senyors, paguem
impostos, i els nostres fills tenen dret a un col·legi digne, i tenen dret ja, i estem molt
cansats. Això de les comissions a mi em sembla molt bé, però, clar, que es complisca i
per descomptat volem estar els pares perquè aleshores ja no se’ns va fer cap cas i no
se’ns donà cap informació. Aleshores sí que ens donaren suport des del PP, que estava
en l’oposició, clar, és més fàcil donar suport des de l’oposició, jo ho sé, però ara també
necessitem eixe suport que en certs moments sí que potser ara sembla que se’ns vol
donar, aleshores no veiem resultats.

Em fa la sensació que a cap polític d’aquest poble li preocupa realment la
seguretat i el benestar dels nostres fills, a cap, eixa és la sensació que tinc, a veure si ens
demostren una altra cosa.”

Represa la sessió plenària, el Sr. ALCALDE diu: “Miren, independentment del
que creguen, que és agradable agradar, s’han de comportar. Entenc que a vostès se’ls fa
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una deferència perquè parlen en el Ple, que atenguem i variem l’ordre del dia, i el
comportament és de tots com s’ha d’estar ací en aquest Ple.”

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

Vista la proposició presentada i rectificada en el debat, que diu:
“Davant la passivitat i manca d’iniciatives de l’administració autonòmica i després

de tantes promeses incomplides una i altre vegada per part de la directora de Centres
Escolars (Concha Gómez Ocaña) i la Conselleria de Cultura, ens trobem en el més
complet i absolut dels abandons: alumnes, claustre de professors i APA.

Per tot això ens veiem en l’obligació d’haver-nos de constituir en comissió “Pro
Col·legi Públic de Begonya. Remodelació Ja!”.

El col·legi públic de la Nostra Senyora de Begonya del Port de Sagunt s’inaugurà
el 2 d’octubre de 1947 (fa 52 anys), després de més de mig segle de funcionament per ell
han passat milers d’alumnes i diverses generacions de ciutadans d’aquest poble.

En tot aquest temps no s’ha remodelat, amb la qual cosa a hores d’ara es troba en
un estat lamentable que podríem qualificar com a mínim d’obsolet.

Té importants i significatives mancances entre les quals podríem esmentar entre
altres:

- Calefacció, gimnàs, biblioteca, aula d’informàtica, aula de música, deficiències
instal·lacions elèctriques i hídriques, lavabos en precàries condicions, finestrals clausurats
per evitar-ne el despreniment per intentar evitar d’aquesta manera possibles desgràcies de
l’alumnat.

I un llarg etcètera que podríem continuar enumerant, que fa que en el que altres
temps fóra un col·legi amb mitjans dignes d’enveja, passa a ser un col·legi de vergonya
ciutadana que no compleix amb les mínimes normatives que la Logse marca per a la
correcta educació dels nostres fills i futurs ciutadans del municipi de Sagunt.

Partint d’això, i entenent que ens assisteix la més absoluta de les raons tant
morals com ètiques i per garantir una educació digna per als nostres fills, proposem al
Ple de l’Ajuntament de Sagunt i pretenent que siga aprovada per unanimitat, la moció
següent:

PRIMER: Manifestar-se a favor de la rehabilitació integral del col·legi públic de
la Nostra Senyora de Begonya del Port de Sagunt.

SEGON: Que la rehabilitació contemple la conversió de centre escolar Logse, tal
com contempla la llei a hores d’ara.

TERCER: Que les obres d’execució comencen a tot tardar després de
l’acabament de l’any escolar actual.

QUART: De manera immediata, analitzar i concretar conjuntament entre APA i
amb els portaveus polítics de l’Ajuntament de Sagunt converses amb els responsables de
la Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana per donar una solució definitiva a
aquest tema.

CINQUÈ: Que se’ns done d’una vegada per totes garanties documentals de tot
això, per no rebre una vegada més falses promeses.

Obert el torn d’intervencions, el portaveu d’Unió Valenciana, Sr.
MONTESINOS, diu: “En aquest tema ho vaig a demanar per favor, a tots els grups
polítics, i vaig a començar a practicar-ho jo, demanaria a tots, torne a insistir, per favor,



50

no fer cap tipus de demagògia ni electoralisme polític per part de ningú, ho demane per
favor i ho reitere i vaig a començar a practicar-ho jo mateix; m’agradaria per part de tots,
sé que estem en vespres d’eleccions, però anem a llevar-nos el xip d’eleccions i anem a
tractar aquest tema com si estiguérem a l’agost, que no estem en eleccions, ho demane
per favor. Anem a intentar ajuntar esforços i dir que ningú no pretenga dir que es va
contra algú, no es va contra ningú, es va a favor d’una necessitat, que quede ben clar
això, no es va contra ningú, es fa a favor d’una gran necessitat. Per tant, es podria dir
igual que s’inaugura una pedra en vespres d’eleccions, açò que és igual, jo crec que no és
igual, açò és una necessitat i anem a tractar-ho així. Simplement dir que hem de posar-
nos a treballar tots amb urgència i rotunditat en aquest tema, i que cadascú des del lloc
que li pertoque que exercisca a favor d’aquesta petició d’aquest col·lectiu.”

El Sr. CORTÉS, portaveu del Grup Mixt, assenyala: “És cert que jo crec que en
aquest tema com en tants altres, crec que els polítics no hem estat a l’altura de les
circumstàncies, perquè és un projecte que du molts anys i la veritat és que no hem sabut,
no hem pogut o no hem volgut, tant se val, el tema és que després de com comentaven
de l’any 95 estem pràcticament en el mateix lloc. Jo crec que per a molts dels regidors
que som ací, el col·legi de Begonya és una part entranyable de la nostra vida, de la nostra
història perquè alguns hi passàrem els nostres millors anys. Per tant lamentant i
reconeixent públicament, almenys pel que fa a mi, no haver sabut encarrilar o no haver
posat tota la carn a la graella perquè aquest tema avui fóra una realitat, el que sí que
m’agradaria és que, Sr. Alcalde, a veure si és possible d’una vegada per totes ser capaços
d’agafar el bou per les banyes, i siguem capaços, amb la voluntat que deia el regidor que
em precedia, d’ajuntar esforços perquè a vegades fa la impressió, i jo supose que a molta
gent que hi ha ací i que ens veu per la televisió, a vegades fa la impressió que el que
menys interessa a molts polítics és solucions els problemes, que el que més interessa són
les gresques, deixar en ridícul el contrario, que el contrari no es pose la medalla, jo crec
que eixa és la imatge que estem donant, em fa la impressió que eixa és la imatge, i per
tant jo sí que demanaria, Sr. Alcalde, i als membres de l’equip de govern i als membres
de l’oposició i a nosaltres mateixos, que d’una vegada en aquest tema siguem seriosos i
fem tot el que calga perquè aquest tema isca endavant el més prompte possible.

Indiscutiblement per part nostra, reconeixent en el que ens pertoca la nostra
negligència o no haver actuat amb la diligència necessària, el que sí que assumisc és eixa
responsabilitat i em compromet al que faça falta perquè eixe projecte isca endavant.”

El representant del Bloc, Sr. ARIÑO, indica: “Açò és una mica responsabilitat de
la delegació d’Ensenyament, dic una mica perquè com bé saben els pares i mares del
col·legi Begonya, exactament qui fa les remodelacions a aquesta escala sempre és la
Conselleria, cert és que hi ha un compromís de la Conselleria, verbal, des de l’any 97,
que s’estaria fent, i açò jo he d’entendre que no hi ha hagut mala fe sinó que no hi ha
hagut la suficient celeritat o interès perquè açò es fera en temps i forma, però allò cert és
que eixe tema no ha estat mai abandonat, sí que és cert que els fets demostren que no ha
anat a la velocitat que hauria d’haver anat. L’únic que puc dir i explicar-me és que des
del moment en què jo em vaig fer càrrec de la delegació d’ensenyament, la primera
entrevista que vaig tenir amb la directora general de Centres si no era el primer punt era
el segon punt que jo li plantegí, què passava amb l’església de Begonya? Efectivament
ella va reconèixer que tenia un compromís i va sorgir on estava la pedra angular que
dificulta que el carro rode, la pedra està en què es fa amb l’església del Carme, si
s’incorpora o no a l’edifici com a espai educatiu, en eixe sentit es tingué una altra
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entrevista amb el Sr. Serna, la directora general de Centres tingué una reunió a
l’Arquebisbat amb un representant d’aquest per donar solució al problema. Ella el du
personalment el tema i, ho he dit i em reitere, sembla que no ha avançat al ritme perquè
el representant que l’Arquebisbat ha nomenat sobre aquest punt per desblocar el tema de
l’església estava de treball o no sé què estava fent a Roma, ha vingut fa escassament uns
dies; atès que les peticions dels pares les trobe justes perquè sense cap diferència és el
pitjor centre que tenim avui a Sagunt en l’estat de les obres, per tant cal escometre-les el
més ràpidament possible, jo els vaig dir que feren un gest, un gest on es vera que no
solament hi ha paraules sinó que també hi ha fets, perquè arriba un moment que les
paraules elles mateixes es desautoritzen perquè diuen, si fa no fa, el mateix, i ningú no
veu que darrere no hi ha res. A mi sempre m’han comentat que hi havia un gran projecte
sobre l’església de Begonya però el tenien paralitzat per veure què passava al local
parroquial, al local parroquial l’única alternativa que hi ha és donar-li una altra ubicació
alternativa a l’Arquebisbat, al capellà d’aquesta església perquè hi pose l’església que
substituiria l’església del Carme, açò no és fàcil, no és fàcil ni trobar els diners ni trobar
el lloc, això ho han de comprendre vostès, per tant ella mateixa es marcà un termini, crec
que és allò substancial de l’escrit que ens han enviat, un termini de quatre o cinc mesos,
és a dir, al mes de juny abans que acabe el curs o bé han arribat a un acord i ells el
marquen perquè es puga començar el projecte incorporant l’església que és en principi la
voluntat majoritària que l’església passe a formar part del recinte escolar perquè no té
molt de sentit, tal com concebem avui en dia els espais educatius que una església estiga
dins del mateix recinte, però perquè això no ho bloquege i siguen eixos dos anys que en
algun moment es va dir començarien els projectes, siga el més prompte possible. Per
tant, dir que farem tota la força possible des d’aquesta delegació i des de l’equip de
govern perquè les paraules que ací s’han dit es complisquen i jo no tinc cap dubte que a
partir de l’estiu veurem que en un o altre sentit el projecte anirà endavant.

També entenc, com vostès diuen, els usuaris haurien de ser informats de quines
són les intencions per si volen fer alguna remodelació que afavorisca o complemente la
idea que vostès tenen, per tant jo assumisc també eixe compromís en la mesura que quan
hi haja res fet siguen partícips de la idea per aportar idees innovadores. Assumim
perfectament en el matís que ha fet el representant de l’APA d’assumir la moció. Res
més, i açò ja seria una segona part, lamente una mica com a grup, simplement vull
demanar disculpes per la imatge que a vegades donem els polítics en alguns temes. Jo,
com a polític, ho lamente i demane disculpes, però, en fi, són coses de la política que si
no estàs dins a vegades no les entens.

Respecte al que aquesta senyora ha preguntat, bàsicament la majoria de les
preguntes estan contestades. Respecte a això de la seguretat evidentment a tots ens
interessa que allí no hi haja el mínim risc, entenc que de risc real no n’hi ha, el que no hi
ha són les mínimes condicions avui en dia al país que estem i amb el nivell de vida que
tenim perquè eixa escola estiga en la situació que es troba, per tant hem d’espensar tot el
possible perquè el projecte vaja endavant i el més prompte possible es resolga el tema.”

El Sr. MARTÍN, representant de SP, diu: “Recollint una mica les paraules del
primer company que ha parlat, efectivament el col·legi Begonya forma part, no
important, sinó importantíssima, de la història del Port. Jo, que he sigut alumne del
col·legi de Begonya, els meus fills han sigut alumnes del col·legi de Begonya, sabem
perfectament el que significa i el que simbolitza el col·legi de Begonya al Port. Per tant,
des de Segregació del Port crec que sobren paraules quant a un suport a aquesta
reivindicació. Però jo vull donar alguna cosa més, i alguna cosa més pel que significa
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l’educació, pel que és un servei bàsic i tota administració pública ha de tenir molt en
compte perquè ací s’enarboren projectes enormes, grans, fastuosos, que efectivament
poden donar molta rendibilitat política, però a vegades com passa amb el col·legi de
Begonya una cosa tan bàsica i necessària es deixa de banda. Quan estaven parlant com a
pare de família, estava reflexionant i deia: en ma casa quan faig un repartiment de
pressupost el primer que ha de fer és que hi haja diners per al menjar, per al vestit, és a
dir, per a les necessitats bàsiques, després si me’n sobren em compraré una tele en color
o un cotxe, però primer he de preservar el que és necessari i bàsic, jo crec que
l’administració pública ha de seguir per la mateixa línia, el primer que ha de preservar
són els serveis bàsics i aquests no són només que l’educació i la sanitat, després que
arribe on haja d’arribar. Per tant els qui vivim al Port, els qui coneixem perfectament quin
és l’estat en què es troba el col·legi de Begonya, no ens queda és remei que dir que està
en un estat tercermundista i avui en dia això no té cabuda a la nostra societat, no té
cabuda o no té perquè tenir cabuda.

Per descomptat que des d’ací va a eixir un suport unànime, però jo voldria fer
dues crides d’atenció, almenys perquè estem tots alerta, des del regidor d’Educació,
Enric Ariño, s’ha comentat que des del 97 hi ha un suport verbal a aquesta rehabilitació,
estem al 2000, jo em qüestione, no dic que no, em qüestione que el fet d’estar-hi
l’església del Carme impossibilite que es rehabilite el col·legi de Begonya, si això fos cert
jo, d’entrada, no dic que siga fals, tampoc no ho accepte. I allò altre que ha llegit l’altra
companya de l’escrit de la directora de Centres en què manifesta que en el termini de
pocs mesos va a solucionar el problema, de temps, n’hi ha hagut, i jo no dic que no va a
ser cert, l’únic que pose en qüestió és que estem en període electoral, no siga que ara es
facen moltes promeses i després no es complisquen, no dic que no es vaja a complir, el
que sí que dic és que compte i estem una mica alerta. Jo no vull allargar-me ja que entenc
que tot el protagonisme ha de recaure com està ja recaient en el col·lectiu de l’APA amb
el suport actiu de tots els grups polítics i per descomptat ací deixà molt clar que la
posició de Segregació del Port no es va a limitar exclusivament a un vot positiu a aquesta
moció sinó que va a ser un vot positiu actiu, Segregació del Port ací ho dic queda a la
vostra disposició, quedant al marge tot protagonisme que és per a vosaltres com ha de
ser, però queda a la vostra disposició quant a nivell municipal puguem aportar-vos ajuda,
assessorament, etc., i la nostra col·laboració.”

El portaveu del Grup Socialista Progressistes, Sr. CRISPÍN, manifesta: “Li deia
abans, quan vostè cridava a l’ordre el públic, que el públic, com que en el moment que
intervé s’ha suspès el Ple, doncs no passa res perquè aplaudisquen, jo crec que a més en
aquesta ocasió tenien moltes raons per aplaudir, crec que el que vostè ha de corregit en
aquest hemicicle són altres actituds que potser per menys multitudinàries són prou més
agressives en relació amb la democràcia i al bon gust, Sr. Alcalde. Jo no em vaig a repetir
perquè crec que els qui som de Sagunt, d’aquest municipi, compartim totes les raons
morals, sentimentals, d’oportunitat, de qualitat en equipament escolar que s’ha dit ací,
per això naturalment anem a aprovar aquesta proposta que es du al Ple; però sí que, en
llegir-la, volguera fer en virtut de la justícia un aclariment i, si fa al cas, si procedira una
rectificació. Hi ha un paràgraf en què diu textualment des de l’any 85, moment en què el
Centre és transferit a la Conselleria de Cultura, Educació i Ciència, ja s’hi observaren les
importants mancances més avall indicades i ja aleshores se’ns va prometre pel conseller
d’Educació d’aleshores la urgent remodelació del centre escolar.

Jo el corregiria dient diverses coses, primer les mancances que aleshores a l’any
83, en què us recorde que jo presidia aquest Ajuntament, les mancances que s’hi
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observaren no tenien res a veure amb les avall indicades, perquè calia veure com estava
el col·legi de Begonya després de moltíssims anys d’abandó per part d’Alts Forns que era
el seu propietari, el col·legi us recorde que era públic. L’esmentat conseller de Cultura,
que aleshores era Cebrià Císcar, va ser el primer conseller que visità Sagunt després de
totes aquelles situacions problemàtiques que esdevingueren després del tancament d’Alts
Forns, i el primer lloc que visità el Sr. Císcar va ser l’escola de Begonya, el consell
Císcar sense cap obligació administrativa, ja que d’un col·legi públic es tractava, no sols
va acollir en el sentor públic cadascun dels professors d’aquell centre sinó que a més va
fer, i ací hi ha les hemeroteques d’aleshores o els expedients administratius a la
Conselleria de Cultura, les inversions urgents que feia falta perquè almenys la gent es
poguera seure als pupitres perquè ni els pupitres estaven. Això dic que no té perquè anar
en menyscapte de la justa reivindicació que ara després de quinze anys sobrevinguda
encara més perquè eixe col·legi necessita i ha necessitat durant aquests anys d’una
modernització molt més profunda, una adequació naturalment a la LOGSE perquè s’ha
creat a la cua de tots els instituts més moderns que s’han estat fent. Això, com dic, no ha
de menyscaptar la justícia i el just reconeixement a les persones que amb més o menys
encert en el passat han gestionat els interessos de l’ensenyament, en aquest cas crec que
amb prou més encert que error. Dit açò, acabe dient-li, Sr. Alcalde, que jo vull tenir la
convicció que el col·legi de Begonya, aquesta remodelació profunda del col·legi de
Begonya, que no es tracta de netejar-li la façana, aquesta remodelació profunda no es
quede en un altre parc Don-dó, no es quede en una altra V, no es quede en una altra fira
de la ceràmica, no es quede en un altra ciutat del cinema, com ens té acostumats a llançar
ací projectes, als quals tots els ciutadans volem que vinguen ací coses que es facen i
sempre les llancen vostès en campanya electoral i després si t’he vist no me’n recorde.
No se’n riga, Sr. Alcalde, que tinc la raó. Nosaltres en això tinga l’absoluta seguretat que
anem a continuar el punt i la coma a tota la seua actuació com a gestor en aquest tema i
li anem a exigir el compliment després de les eleccions del que ara amb tanta facilitat va a
oferir com a qüestió ja feta. Enhorabona al col·lectiu de les APA del col·legi de Begonya,
perquè crec que s’ha mobilitzat d’una manera molt democràtica, d’una manera a més
molt contundent i que han aconseguit, supose, l’objectiu que s’havien traçat, aquest
primer objectiu que és conscienciejar tots els grups polítics d’aquest hemicicle.”

El Sr. CASTELLÓ, portaveu del Partit Popular, diu: “Vull lamentar en primer
lloc el to de l’última actuació perquè em sembla sincerament que els qui han vingut ací
per recordar-nos amb bon criteri i amb absoluta normalitat i humilitat l’estat lamentable
del centre no mereixen que es parle de la dècada prodigiosa que ha comportat per a
Sagunt l’etapa del 85 al 95 perquè a més s’han fet algunes imputacions que falten a la
veritat, però jo no vaig a entrar en eixe assumpte, perquè entenc que especialment el
públic que ha vingut motivat pel tema del col·legi de Begonya no tenen  per què sentir
semblants elocucions.

Vull comentar respecte a la moció, relatiu als punts que es tracten, que
efectivament en el primer punt parla d’una rehabilitació integral del col·legi, i que des del
primer moment el que s’ha intentat és comptar amb la superfície de l’església, i en això
crec que hem de mantenir-nos almenys fins al termini que ha donat la directora general
en el sentit que fins als propers mesos, fins que s’acabe el curs es va a intentar per tot el
possible aconseguir el major espai possible per al projecte i dir que per part nostra
entenem que el millor seria també eixa rehabilitació integral. Respecte al punt segon per
descomptat que no hi ha res a dir. El punt 3 sincerament, dir que les obres d’execució
comencen com a molt tard després de l’acabament de l’any escolar d’enguany. Tot i que
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a nosaltres ens pareix que això és en pura pràctica administrativa impossible. Per part
nostra no tenim cap problema tampoc per simple respecte als proponents, als quals
reconeixem l’honestedat del plantejament, el realisme del mateix plantejament i en el
nostra cas, unint-ho amb el punt quart, dir que si bé és cert que per part nostra en una
gran majoria d’assumptes en què hi ha comissions cíviques o plataformes que en molts
casos o en alguns casos tenen alguna pseudofinalitat, com dic jo, en aquest cas està
indubtablement clar que està plenament justificat que no sols el regidor d’Ensenyament i
la mateixa Conselleria assumisquen el tema, sinó que hàgem de comptar no sols amb la
col·laboració de l’APA sinó amb l’ajuda de l’APA per a la tramitació del projecte el més
prompte possible, ja que com sabem l’avantprojecte segons ens manifesta la directora
general, està acabat, i faltaria realitzar els projectes conseqüents. A això jo també
proposaria que en cas que als cinc mesos no haguera acabat el tema de la negociació amb
la Conselleria, en el projecte no en l’avantprojecte que ja han realitzat, en el projecte
també es preveiera el tema de l’església per anar compaginant la negociació amb
l’església amb el projecte definitiu preveient l’església, per si en aquest temps donara
temps a solucionar-ho perquè el que és indubtable és que el col·legi de Begonya
comptant amb l’espai de l’església guanyaria molts enters, i indubtablement això
redundaria en un benefici en l’ensenyament públic.

Finalment només vull comentar, ací els regidors de l’Ajuntament som així, i el que
no estan acostumats a assistir a aquests plens es poden sorprendre. Simplement vull dir-li
a qui ho ha manifestat, perquè no hi haja al·lusions com m’aconsella l’alcalde, que si es
tracta de promeses i si es tracta de fets, allò cert és que la directora general de Centres
tots els compromisos que ha pres amb aquest Ajuntament els ha complert: tenim les
obres del Clot del Moro, les obres del Camp de Morvedre, les obres de l’edifici de
l’EPA, i efectivament és una inversió de 2.000 milions de pessetes pràcticament, entre
equipament i realització d’obra pública, i que per tant per part nostra confiem plenament
que la directora general, com ens ha enviat mostres en nombroses ocasions sobre el seu
treball complirà el que va prometre perquè per a això està i per a això està representant
tots els valencians.”

En un segon torn de paraula, el Sr. MARTÍN, representant de SP, assenyala:
“Vull dir simplement que jo no pose en qüestió el compromís de la directora general de
Centres, el que sí que he fet és referència al que ha dit abans el Sr. Ariño des del 97 hi ha
un compromís verbal de la rehabilitació del col·legi de Begonya, el que he qüestionat és
que si des del 97 hi ha un compromís verbal ara pot ser un altre compromís, tant de bo, i
anem a donar suport i tots ens congratulem que ara efectivament es duga a terme.
Simplement és això, perquè l’administració pública, en aquest cas la Conselleria de
Cultura i Educació, si assumeix un col·legi públic l’assumeix amb totes les seues
conseqüències i ha de posar-lo com ha d’estar, ha de rehabilitar-lo en aquest cas. La
situació del col·legi de Begonya és un insult a la comunitat educativa del col·legi de
Begonya, és un insult a la comunitat educativa del Port i del municipi de Sagunt en
conjunt i eixa és la situació real i es du molt de temps esperant i esperant. Per tant, no és
que pose en qüestió la veracitat del compromís de la directora general de Centres, sinó
que a causa del temps que s’està reivindicant l’interrogant queda d’eixe compromís, tant
de bo d’ací a cinc mesos tots ens puguem congratular que efectivament ara s’ha
rehabilitat, el nostre aplaudiment i la nostra consideració seria per a la directora general
de Centres.”
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El representant del Grup Socialista Progressistes, Sr. ESPARZA, indica: “No he
pogut sostraure aquest tema i ja que nosaltres sí que gestionem en aquest cas
l’Ajuntament, que com bé el regidor Ariño deia, poc de protagonisme i poca gestió en
remodelacions importants ens queda a qualsevol Ajuntament. Però el Sr. Castelló, i per
això isc, clar que va ser la dècada prodigiosa si vostè la vol anomenar així, en cap dècada
s’han fet més inversions en serveis públics i bàsics com en aquella, i no inversions en els
amics i capital per a inversions privades, no fa falta que ho diga jo, ho llegim tots els dies.
Riga, jo li permet que es diga, no com vostè, li permet que faça els gestos, perquè tinc
més esperit democràtic que vostè, pel que sembla. Vostè fa una hora no li permetia a una
altra companya de l’hemicicle que li fera uns gestos, a mi faça’m els que vulga, no es
preocupe, a més no em pose nerviós com vostè.

Deixant açò clar, jo sí que he de confessar una cosa, i hi ha testimonis a
l’hemicicle, quan a l’any 95-96, i es conclou, realment al 96-97, el Consell Escolar
Municipal intenta fer el Mapa Escolar de les necessitats en aquest municipi, ens trobem
amb la sorpresa, en certa manera, que la Conselleria d’Educació gestionada per la
mateixa Direcció General que hi ha ara, de Centres, en la previsió inicial tot era dir-nos
que el centre de Begonya no complia les condicions ni les podria complir mai, les
condicions jurídiques de la LOGSE per manca de terrenys, independentment que
l’església del Carme estiguera o no ubicada a l’edifici. És a dir, conclusió, la Conselleria
d’Educació, en aquest cas del Partit Popular, amb la mateixa directora general el que
volia era, anem a dir-ho clar, eliminar del mapa, llevar del mapa mai millor dit al col·legi
de Begonya, el que sí que fem és aplaudir que no ara, sinó abans, hagen canviat eixa
absurda decisió, i que per descomptat que mantinguen el col·legi de Begonya, perquè és
necessari per a la xarxa pública i per a la xarxa escolar del municipi. Mire, ens deien que
el cost de la remodelació era molt elevat, que a més haurien de negociar, això és dir
enfrontar-se, així ho deien, amb l’església, per allò de llevar l’església d’allí, i que la
dificultat pràcticament enorme, així se’ns deia, que complira amb la LOGSE. Els
arribàrem a oferir nosaltres com a possibilitat perquè el mantingueren en el mapa, fins
que els camps esportius s’utilitzaren els del Camp del Fornàs perquè estava enfront, i
històricament sempre s’ha fet així, perquè és que si no deien que no podia complir per les
mesures del terreny ni per a tan sols un 6 més 4 que és el mòdul més xicotet en un
col·legi públic, avui en dia, d’educació infantil i primària, no complia ni això. Estaven
pensant en la possibilitat, i anem a dir-ho tot, de si translladar-lo a Cervantes que es veia
venir que es podia quedar sense ningú, això sí, ampliant els terrenys que hi havia al
voltant perquè si no tampoc no ho complia; amb la qual cosa a veure si diem les coses
pel seu nom. En una primera introducció a l’any 97 la Conselleria actual d’Educació el
que intenta és eliminar del mapa el col·legi de Begonya, ens congratulem tots que al 98,
99 i espere que ara no el vulguen llevar sinó que a més el remodele, perquè no ens valen
segones coses. El que volem és que el deixen en el mapa, però a més dignament, perquè
en aquest moment per descomptat que no és digne. L’Ajuntament, i no l’anterior, supose
que aquest i també anteriors gastaren inversions que potser no pertocaven en una
primera decisió, no els pertocava de forma directa, no en reparacions de wàters i d’allò
normal que es fa en tots, sinó en remodelacions una mica més importants per a un
ajuntament tot i que de poca importància per a una conselleria. Ajuntaments anteriors al
socialista, el socialista i supose que també l’actual, han fet inversions, xicotetes
inversions però potser fortes en aquest centre.

El Consell Escolar Municipal sí que plantejà en el nostre mapa el manteniment
digne d’aquest col·legi, per descomptat, per això el nostre portaveu ha dit que anem a
donar suport a la moció i desitgem que es complisca, tot i que sabem que es fa en una
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època electoral, però desitgem que es complisca i aplaudirem si es fa. Però, per
descomptat, ens tindran darrere per al punt, la coma i fins les cometes, preparats per si
de cas.”

Acaba el debat el Sr. ALCALDE: “Com el Sr. Esparza ha dit molt bé, la LOGSE,
ell ho ha esmentat i ha fet una pregunta la Sra. Pilar Sevilla, crec que l’ha de tenir clara
però per si li queda en l’aire, lògicament vostès coneixen el col·legi de Begonya i
coneixen més o menys la LOGSE que diu molt clarament les dimensions en funció del
nombre de línies que haja de tenir cada centre, i per tant s’adequa o no s’adequa. Per a la
Conselleria és molt fàcil construir un col·legi nou perquè és molt més barat que
rehabilitar-ne un de vell, però com molt bé ha dit als ciutadans de Sagunt i als polítics
especialment i especialment a alguns per la nostra història ens interessa la rehabilitació
d’eixe col·legi, i hem defensat la rehabilitació d’eixe col·legi en el passat i ara. Què passa
en eixe col·legi? La Conselleria és propietària dels dos edificis laterals que miren a l’est i
a l’oest, i és propietària del teatre, però no és propietària de l’església, l’església pertany
a l’Arquebisbat pel conveni que signà Alts Forns amb la Conselleria i amb l’Arquebisbat
en el seu dia. Lògicament per remodelar i en base a les unitats que diu ací que són les
dues línies, no una solament, sis unitats d’educació infantil, i dotze d’educació primària
fan falta dimensions, lògicament la Conselleria com que és propietària del que he dit
anteriorment, per adequar-la a la LOGSE fa falta les dimensions del menjador que
s’adeqüen necessàriament, i tire mà del teatre; quan aquest alcalde tingué coneixement
d’això li va dir que no, que el teatre és innegociable perquè és una reivindicació més
ciutadana i política, per tant no queda més remei que obrir una línia de negociació amb
l’Arquebisbat i si és possible l’església si el que ens falta és espai que s’ubique en un altre
lloc. Per això la demora, això li ho he explicat a vostès, ho saben i ho explicàrem allí al
centre també. Lògicament el fet de negociar requereix una mica de lentitud,
afortunadament l’última vegada ací al despatx com ha dit el Sr. Ariño hem donat un
avanç molt gran, suficient, ja hem marcat una data límit, i per tant anem a complir eixa
data límit si no es produeix l’esdeveniment de la negociació abans. Jo crec que les coses
van per bon camí, ens podem sentir satisfets tots i eixa ha sigut la raó que hi ha hagut, i
nosaltres ho he dit i ho he dit clarament no haguérem volgut tocar aquest assumpte en
campanya electoral, per tant que no se’ns acuse d’electoralisme, com molt bé ha demanat
el Sr. Montesinos, però s’ha tocat avui, doncs endavant. Indubtablement comprenc que
normalment els pares, especialment les mares que tenen xiquets al col·legi, i que sabem
que van a estar durant una curta etapa de la seua vida, doncs allò lògic és que es
requerisca que estiga en les condicions que cal. Igual que els vaig fer l’oferiment l’altre
dia, si necessitem intervenir l’Ajuntament amb una reparació urgent, en lavabos o en
alguna cosa d’això, hem enviat ja els tècnics i estem esperant que ens donen l’informe,
lògicament el compromís del regidor delegat i el nostre el tenen per fer això fins que
arribe la rehabilitació total.”

Per tot això, sotmès a votació el fons de l’assumpte, el Ple de l’Ajuntament, per
unanimitat, ACORDA: Aprovar la proposició amunt transcrita que ací es té per
reproduïda a tots els efectes.

A les 11 hores i 45 minuts s’ordena un recés, i es reprèn la sessió a les 12 hores i
25 minuts.
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Tot seguit, a proposta dels grups polítics, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat,
ACORDA: Alterar l’ordre del dia per tractar tot seguit el punt relacionat amb el número
25.

25 PROPOSICIÓ PSOE, SP I UV SOBRE CONTINUÏTAT SERVEIS DINA
D’acord amb la Carta de Participació Ciutadana, el Sr. Alcalde suspèn

momentàniament la sessió plenària i li concedeix al públic assistent la paraula. El Sr.
Roig, en representació dels estudiants de Sagunt i el Poert, diu. “Des del principi de curs
del 98-99 el DINA ha donat suport i ha ajudat un gran nombre d’estudiants, s’han
proporcionat servei als estudiants com a suport per formar associacions d’estudiants,
trobar eixides per als estudiants que no acaben l’ESO, també donar informació a l’espai
DINA que es pot trobar un dia a la setmana en cada centre. La revista DINA també és
una gran font d’informació de diverses activitats educatives que cada mes està present als
instituts. Des de començaments hem vist com el DINA ha informat centenars
d’estudiants, ha fet festes, cursets, tallers, ha creat les associacions d’estudiants i ha
orientat quasi 50 alumnes que abandonaren els estudis sense qualificació al final del curs
passat. Tot açò ha representat una iniciativa que abans no havíem vist mai als instituts,
mentre s’acostava la data de desembre del 99, vèiem amb intranquil·litat la possibilitat
que no continuara el projecte, ja que fins eixa data estava recolzat en bona part amb fons
procedents de la Unió Europea, de moment no està gens clar que l’Ajuntament done
suport econòmic al DINA, es parla d’una possible subvenció de l’Institut Valencià de la
Joventut, però no donen resposta, per això estem fent saber a la població la importància
d’aquest servei per als estudiants dels instituts. Amb tot açò hem acordat demanar els
següents punts: primer, que en el Ple de l’Ajuntament que se celebrarà el dia 29 de febrer
es done una explicació a la situació de les negociacions amb l’IVAJ sobre una possible
subvenció d’aquesta entitat al DINA. Segon: que en el Ple de l’Ajuntament que se
celebra avui, el dia 29 de febrer es done una resposta clara sobre el futur del DINA; i
com a últim punt que l’Ajuntament es comprometa a fer-se’n càrrec del suport econòmic
del DINA amb el que això implica: continuació dels espais DINA als instituts, revista
DINA, activitats d’orientació del DINA als estudiants que volen abandonar els estudis, ja
siga amb el suport de l’IVAJ o no.”

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

Llegida la moció, que diu:
“Som un grup d’alumnes dels cinc instituts de Sagunt, integrants en les

associacions d’estudiants dels nostres centres, i estem seguint amb preocupació el futur
incert del servei d’informació i dinamització que Dina està realitzant als nostres centres.

Des del principi de curs 98-99, el Dina ha donat suport i ha ajudat un gran
nombre d’estudiants. S’han proporcionat serveis als estudiants com a suport per formar
associacions d’estudiants, trobar eixides per als estudiants que no acaben l’ESO, també
dóna informació a l’espai Dina, que és per trobar un dia a la setmana en cada centre; la
revista Dina també és una gran font d’informació de diverses activitats educatives, que
cada mes estava present als instituts. Des del començament hem vist com el Dina ha
informat centenars d’estudiants, ha fet festes, cursets i tallers, ha creat les associacions
d’estudiants, i ha orientat quasi cinquanta alumnes que abandonaren els estudis sense
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qualificació al final del curs passat. Tot açò ha representat una iniciativa que abans no
havíem vist mai als instituts.

Mentre s’acostava la data de desembre del 99 vèiem amb intranquil·litat la
possibilitat que no continuara el projecte, ja que fins eixa data estava suportat en bona
part amb fons procedents de la Unió Europea. De moment no està gens clar que
l’Ajuntament done suport econòmic al Dina. Es parla d’una possible subvenció de
l’Institut Valencià de la Joventut, però no donen resposta. Per tot açò estem fent saber a
la població la importància que aquest servei té per als estudiants dels instituts.

Amb tot açò, hem acordat demanar els punts següents:
PRIMER: Que en el Ple de l’Ajuntament que tindrà lloc el dia 29 de febrer es

done una explicació de la situació de les negociacions amb l’IVAJ sobre una possible
subvenció d’aquesta entitat en el Dina.

SEGON: Que en el Ple de l’Ajuntament que tindrà lloc el dia 29 de febrer es done
una resposta clara sobre el futur del Dina.

TERCER: Que l’Ajuntament es comprometa a fer-se càrrec del suport econòmic
del Dina, amb el que això implica: continuació dels espais de Dina als instituts, revista
Dina, activitats d’orientació a estudiants que volen abandonar els estudis…, ja siga amb
el suport de l’IVAJ o no”.

Represa la sessió plenària, el portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS,
diu: “El meu grup va a donar suport a aquesta proposta del DINA, el que no ens
agradaria com que estem en campanya electoral, en vespres d’eleccions, que se li donara
una supervivència temporal de dos mesos, perquè estem en campanya, aquesta solució
seria pa per a avui i fam per a demà. Ens agradaria una proposta amb contundència que
assegurara la supervivència del DINA i que si ho ha de sufragar l’IVAJ al 100% no
passaria res, i que seria importantíssim. Per tant no ens val com s’ha dit en algun mitjà de
comunicació, que temporalment dos mesos i després ja veurem el que passa, això es diu
en campanya ara, volem una resposta contundent que s’assegure la supervivència.”

El Sr. CORTÉS, portaveu del Grup Mixt, assenyala: “L’espai DINA, la veritat és
que és un projecte europeu que pense que en alguns instituts ha funcionat molt bé, en
altres no ha funció tan bé, però crec que és un instrument que fent-ho bé pot arribar als
estudiants i pot tenir un sentit important en tots els aspectes que el DINA ha anat
desenvolupant. Dit açò, també he de dir que els projectes europeus són projectes que
comencen i acaben, i que quan acaben lògicament el que s’ha de fer és una anàlisi per
part del regidor d’Educació per veure si eixe projecte és interessant, si val la pena
continuar-lo des de l’Ajuntament, des de l’IVAJ o de qualsevol altre organisme perquè
vertaderament ha servit per al que es projectà i des d’eixe punt de vista nosaltres
entenem que ha de ser el regidor d’Educació, ja que si el tema és que el DINA es pague
íntegrament des de l’IVAJ o des de l’administració autonòmica, no tenim res a dir al
respecte, si eixe projecte s’ha de pagar des de les arques municipals, des del Pressupost
d’Educació, jo pense que el mínim que es pot fer és que siga el regidor d’Educació qui
valore la transcendència i la importància d’eixe projecte per introduir-lo, incloure’l dins
dels seus pressupostos, que com imagine que com a conseqüència d’això haurà
d’eliminar altres partides, altres projectes. El que no pot ser és que els Pressupostos
Municipals vagen en base a mocions, que es vagen confeccionant els Pressupostos en
funció de pressions, de mocions al Ple. Jo estic convençut que el regidor d’Educació, que
és el màxim responsable i supose que és qui més dades i més coneixement del tema haurà
fet una valoració del que ha comportat el DINA per a la comunitat escolar. Estic
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convençut que si ha sigut positiva no trobe cap motiu pel qual eixe projecte no continue
endavant, per tant nosaltres abans de manifestar-nos escoltarem l’opinió del regidor
d’Educació.”

El portaveu del Bloc, Sr. CIVERA, indica: “L’amic Cortés ha parlat molt bé,
quan ha dit Educació estava dient Joventut, lògicament el lapsus ha sigut perquè les dues
delegacions formen part del mateix grup, i també perquè el servei DINA, el projecte
d’alguna manera està centrat en l’acció als estudiants. Fet aquest aclariment, fa falta dir
perquè tots ho sàpiguen, que el que entenem per DINA és un projecte que a instàncies de
la Delegació de Joventut es va fer a la Conselleria d’Ocupació, i al Ministeri de Treball i
Afers Socials, tot açò dins de la Unitat de Coordinació dels Fons Socials Europeus. El
projecte en principi anava destinat a accions que evitaren la marginació sociolaboral dels
joves, no obstant això des de la Delegació en el seu dia hi hagué una reorientació del
tema i la funció principal que ha fet, evidentment tots aquests camins als estudiants és
fonamentalment d’informació i d’assessorament a la joventut, sobretot anant de cara a la
joventut. Estem parlant per tant d’un projecte en definitiva, que el seu fons, el seu valor,
el seu interès rau en el fet que la Delegació de Joventut que a la ciutat de Sagunt ha sigut
sempre un servei molt dèbil, molt escàs, amb aquest projecte ha aconseguit d’alguna
manera emprendre unes tasques, ampliar el seu servei, entrar en contacte amb la
joventut, en aquest cas amb els instituts, i ser útil d’alguna manera com demostra la
proposta que la joventut dels instituts la recolze.

Per tant, des del nostre punt de vista com a delegats de la Regidoria, totalment
d’acord amb aquest fons del projecte que us he donat personalment, un projecte europeu
quan s’acaba s’ha acabat. Després hem de veure de quina manera eixa experiència que
hem tingut s’incorpora a la política municipal, i eixa és la tasca de la Delegació de
Joventut; veure de quina manera eixes funcions poden ser assumides des de
l’Ajuntament, s’incorporen a la política municipal. Quan el projecte estava arribant al seu
acabament i ja es valorava positivament la tasca realitzada, i a partir de les jornades
d’ocupació que muntà la Delegació de Joventut, entrem en contacte amb el director de
l’IVAJ, Carlos Monzó, amb el sentit de veure de quina manera l’IVAJ, que té projectes
molt semblants a aquest, que aplica per exemple en ciutats, en caps de comarca com ara
Alcoi, Gandia, Vila-real, Peníscola, Requena, etc., nou en total, podia fer-se també
càrrec d’això. Indubtablement si aconseguírem aquest objectiu, açò ens permetria
consolidar l’experiència, tenir més dades d’anàlisi, veure realment agafar experiència i
veure de quina manera es pot incidir més i perfeccionar molt més l’acció amb la joventut.
La veritat, i com tots sabem, la gestió amb l’IVAJ no ha sigut fins ara fructífera, cosa que
no vol dir que per part d’aquest delegat s’abandone en absolut, tot al contrari, jo pense
que és un front que no done per tancat, pense que tenim almenys la mateixa categoria
que altres comarques i per tant continuarem demanant açò, açò ens donaria temps
perfectament perquè el nostre Ajuntament poguera anar veient els fruits d’eixa acció i
poguérem assumir-ho si calguera.

Amb açò crec que done per explicat el primer punt de la proposta de moció que
presenteu, pel que fa al segon punt i per part de l’equip de govern, ja parlàrem en
l’última Comissió de Govern, del compromís d’ampliar en dues meses el projecte, la
infrastructura que ho fa possible, per veure si eixa solució ideal poguera ser possible;
ideal perquè també com ha dit Miquel Àngel, nosaltres no podem anar, un ajuntament no
pot anar partint de pressions d’avançar a partides pressupostàries que no estan previstes.
Crec que no és anar-se’n en raons sinó intentar fer viable la millor solució, com ha dit
algun anterior ponent, no és anar-se’n en raons, és intentar soluciona de la millor manera
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perquè si ens faltara, si no poguérem donar la millor solució al tema, evidentment
l’Ajuntament hauria de veure de quina manera és possible salva el màxim possible el fons
del projecte.

Per tant pel que fa al tercer punt, tenint en compte que trobaríem en una situació
d’il·legalitat quant a aprovar un pressupost que no està previst ni al 99 ni al 2000 perquè
no tenim el pressupost, hi ha dificultats econòmiques de l’Ajuntament, el que jo propose
als alumnes, als estudiants, seria que en el tercer punt on diu que l’Ajuntament es
comprometa a fer-se’n càrrec del suport econòmic del DINA, entenem sempre per DINA
el fons de la qüestió, vaja endavant, en lloc de fer-se càrrec del suport econòmic DINA
amb el que això implica: continuació dels espais de DINA als instituts, revista DINA…;
açò té les seues dificultats legals, per no entrar en eixa contradicció i lògicament perquè
entengueu que des de la Delegació de Joventut estem fent tot el possible perquè aquest
projecte efectivament continue, es millore i es perfeccione en el que siga possible, i que
forme part ja definitivament de la política municipal, jo propose fer una esmena de
substitució que on diu això, diga: “Que l’Ajuntament es comprometa a realitzar les
gestions corresponents a fi que la Delegació de Joventut assumisca les funcions
d’informació i assessorament a la joventut a partir dels instituts”, és a dir, que d’alguna
manera açò recolliria el camí que estem treballant, de l’altra manera sembla que vulguem
posar una altra vegada el carro davant dels cavalls, i amb això ens deixeu una mica
descol·locats, eixa seria una mica la proposta des de la Delegació de Joventut.”

La portaveu de Segregació del Port, Sra. MARTÍNEZ, diu: “Si hi ha res que està
clar en la gestió municipal és la mancança més absoluta de fons per a un sector tan
important com és el de la joventut, crec que a l’any 99 tenia 4 milions i escaig de
pessetes, i segons m’han comentat n’estan previstos 9. A Sagunt hi ha una casa de
joventut compartida també, no està ben instal·lada, no hi ha un espai jove, l’Ajuntament
no s’ha plantejat la necessitat i no ha insistit perquè hi haja un espai jove com hi ha en
altres ciutats, és una partida irrisòria, de la qual ix la cavalcada de Reis, que no sé jo a
nivell de joventut o adolescència, doncs la cavalcada de Reis crec que és per a xiquets.
Aleshores el Sr. Civera ha plantejat fer les gestions perquè mantinguen eixes activitats,
crec que el plantejament des del punt de vista municipal ha d’anar prou més enllà, és a
dir, no és incompatible que es facen gestions, que es facen actuacions de cara a obtenir la
ubicació d’un espai jove al municipi, Sagunt té el nombre d’habitants necessaris com
Alcoi o altres lloc que sí que gaudeixen d’eixe espai jove, amb el compromís municipal
avui que en els Pressupostos que una vegada passades les eleccions, segurament i
esperem que no tan de pressa i corrents com és habitual, se sotmeten a l’aprovació del
Ple, doncs que es consigne una partida pressupostària suficient per garantir i encara més
ampliar les necessitats, la cobertura i els programes que necessita el sector jove, que
mirant sector social per sector social és el més abandonat de tot el municipi. No hi ha un
espai on es puguen reunir, no hi ha activitats, nosaltres en el tema del Patronat per dir un
exemple, en debatre les taxes del Patronat d’Esports, el fet de principi de capacitat
econòmica tampoc no es volgué assumir, s’hi afavorien els col·lectius de la tercera edat,
hi ha prou a confrontar, i no dic que estiguen suficientment ateses, la dedicació i els fons
municipals adreçats a la tercera edat amb els fons municipals adreçats als joves i
evidentment la disparitat és absoluta i enorme. Per tot això, Sr. Civera, crec que vostè és
el titular de joventut i més que assumir exclusivament el compromís de gestions hauria
d’eixir de vostè i de l’equip de govern, que el Sr. Castelló ens recorde que dirigeix
l’acció, bé, açò és exercir oposició constructiva, no estic dient que la incloguen sinó si
tenen a bé i els sembla adient, i el sentor dels joves els sembla que és un sector que té
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almenys el mateix interès i la mateixa dedicació que qualsevol altre sector social, vote o
no voten perquè el problema moltes vegades, en les estratègies és el vot, doncs que es
comprometen com a equip de govern a ampliar però en prou quantia econòmica l’actual
partida de Joventut. I que la cavalcada de Reis que costa al voltant d’un milió i escaig,
prop de dos milions, siga assumida per la Regidoria de Joventut i que no vaja a càrrec
dels joves. En definitiva no hi ha prou amb comprometre’s a fer gestions, d’ací hauria
d’eixir un compromís que per al pressupost del 2000 la partida de joves i un programa
d’activitats en la partida de joves estiga suficientment ampliada per garantir les activitats
de DINA i qualssevol altres que el tècnic de joventut o els col·lectius de joves
plantegen.”

La representant del Grup Socialista Progressistes, Sra. PANIAGUA, assenyala:
“Jo prenc la paraula en aquesta tribuna primer per comentar el valor que el projecte
europeu DINA ha tingut en aquests darrers temps en aquest municipi. Jo, que em
desenvolupe en el terreny de l’ensenyament secundari, he pogut comprovar el nivell de
dinamització juvenil que ha comportat eixe projecte en els diferents centres del nostre
municipi. Des del punt de vista cultural, des del punt de vista associatiu, des del punt de
vista d’assessorament laboral, d’orientació d’eixides educatives i universitàries, és a dir,
ha sigut un projecte crec que exemplar. En eixe sentit sembla que els projectes europeus
han d’acabar tots o quasi tots depenent de la voluntat política en una anul·lació definitiva
que acaba, esgota, mustia i anul·la qualsevol iniciativa per valorada que haja sigut en el
seu moment. El que són els projectes europeus quan van dirigits a inversions, bo, el que
es fa hi queda, però per exemple el que és el projecte DINA arriba el seu termini, s’acaba
i des del meu punt de vista, i el del meu grup pensem que aquests projectes europeus si
no acaben amb una infrastructura de manteniment i de projecte de continuació per part
de les administracions pertinents, parlem d’Ajuntament, parlem d’IVAJ, parlem de la
Conselleria d’Educació, parlem de l’administració corresponent o també podria ser d’una
col·laboració entre elles, doncs resulta que en realitat al final són afegitons, perquè al
final molt bé, la joventut que s’ha pogut beneficiar del projecte DINA i la joventut futura,
la que ve a partir d’ací quan s’acaba el projecte DINA no es pot beneficiar d’una cosa
que s’ha impulsat, que s’ha fet i que ací acaba i es mor, crec que açò no és lògic ni
racional, aleshores en aquesta tessitura de tancament del DINA apareixen algunes coses
per les quals també he eixit ací a comentar açò.

Es parla d’una prolongació de dos mesos, jo crec que és difícil sostraure’s a la
idea que són dos mesos d’argument electoralista, d’altra banda qualsevol cosa a la qual
se li dóna un termini d’alguna manera és l’anunci del final, per tant no ens ofereix cap
confiança. Em fa la sensació ara mateix ací davant d’aquesta tribuna, la mateixa sensació
que tenia quan fa dos mesos estàvem davant el problema del TAPIS, la resolució que es
plantejà al tancament del TAPIS també va estar, com vaig dir en aquell moment, a fer un
acte de fe, és a dir, que l’administració que toque ja proveirà i en eixe sentit crec que ha
estat la intervenció del regidor delegat de Joventut. Crec que açò no és oportú, crec que
no es pot deixar morir un projecte així, les gestions pertinents que es faran, doncs clar
que són pertinents, si en algun moment l’IVAJ decideix assumir que té projectes per la
resta de comarques i que eixos projectes poden ser aplicables també a la nostra comarca,
doncs estarem encantats i en eixe moment l’Ajuntament començarà a estalviar-se uns
diners que són els que junt amb Joventut i la Conselleria d’Educació, segurament, hauria
de mantenir un projecte d’aquest tipus, si se li diu DINA que es diga DINA i si se li diu
d’una altra manera tant se val, però que l’efecte i la repercussió de socialització i de
dinamització juvenil siga la mateixa, entesos? Crec que aquest era un recurs també que
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s’al·legà en el seu dia com a element parcialment substitutori del TAPIS, doncs si tots els
recursos substitutoris del TAPIS es van tancant com la DINA, em sembla que aquell
argument també s’afona, però hi ha altres projectes, està el projecte ACCES, quan acabe
s’acabarà i veurem aleshores els discapacitats què fan. En fi, crec que les institucions
municipals han de plantejar-se que han de començar a elaborar projectes i programes que
garantisquen certa continuïtat de les coses que s’inicien amb el suport i la iniciativa
europea. I que la situació que s’està produint no és de rebut, dins de dos mesos què va a
passar? Anem a estar ací alumnes dels instituts i el plenari una altra vegada dient que no,
que on vaig dir blanc ara diu negre, i ací punt i s’ha acabat. El meu grup per descomptat
recolza la proposta que fan els estudiants i per descomptat em sembla que el rumb que
estem marcant no és l’idoni ni l’adequat, i que estem en una situació de degradació total
de tot el que afecte política juvenil, a política de suport i a política relacionada amb
qüestions socials, crec que eixe no és un bon rumb.”

En un segon torn, el portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS, diu:
“Realment és increïble, deia un regidor en anterior intervenció que per què, que no es pot
consentir que els Pressupostos, les propostes, les reivindicacions de qualsevol col·lectiu
es presenten amb mocions. Que per què, que vaja mètode, que per què es presenta amb
mocions, qualsevol reivindicació de qualsevol col·lectiu, doncs perquè és l’instrument
legal i democràtic que hi ha, i en el qual qualsevol ciutadà pot mostrar les seues
inquietuds i les seues necessitats, així de respectable i respectuós. No passa el mateix
quan públicament es diu: si no m’ho pintes en blanc no aprove els pressupostos, si m’ho
pintes de verd no aprove els pressupostos, aleshores sí, vosaltres no però jo sí, que
cadascú li done el qualificatiu que vulga, jo no ho vaig a fer. I continue, crec que amb
aquest tema ho estan disfressant, pintant al seu gust, i no va a eixir cap endavant, em fa
la impressió com altres tants temes, com han dit en l’anterior intervenció del PSOE, em
fa la impressió, com amb altres tantes propostes que han arribat ací, eixa és la impressió
desgraciadament, que he de reflectir i fer constar en el Ple. Jo li demanaria a tots que es
comprometen, com també deia la portaveu de Segregació del Port, compromís,
comprometeu-vos al continuisme d’aquest projecte DINA, que no vaig a entrar com
molt bé han indicat ja altres companys en els avantatges o en com d’important seria
continuar amb aquest projecte, demanaria a l’equip de govern que es comprometa, que
continue endavant, que lluite per ell, almenys que ho intente.”

El portaveu del Grup Mixt, Sr. CORTÉS, diu: “La veritat és que a alguns
regidors se’ls pot perdonar tot perquè hi ha un refrany que diu que la ignorància és la
mare de l’atreviment. Jo sí que vull intentar ser honest amb mi i en aquest cas amb la
joventut, seria molt fàcil perquè és veritat que en aquest moment per desgràcia o per sort
tenim una clau i seria molt fàcil venir ací i dir senyors, alumnes, alguns són alumnes,
xicots no us preocupeu, nosaltres el doble, això seria bonic, quedaríem de categoria com
fan alguns, però jo crec que hi ha una cosa que es diu responsabilitat i que lògicament
s’adquireix quan estàs ací tretze anys lluitant pel teu poble. Jo crec que amb aquests
plantejaments el que ens estem carregant, sabeu què és?, doncs tots els projectes
europeus perquè a partir del DINA vindrà com deia Cèlia l’Horizont, l’Inser 2000, el
Germidona, projectes tots ells de la Comunitat Econòmica Europea i el cost dels quals
supose que superen els 200 milions de pessetes. Vol dir que quan acaben tots eixos
projectes, simplement perquè un col·lectiu els presente, i estic convençut que la majoria
de vostès no saben el que és el DINA i tanmateix estan apostant pel DINA, hi ha
persones que el coneixen però la majoria supose que no hauran sentit parlar del DINA
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fins que es presentà aquesta moció, que ara vinguen ací dient que cal recolzar el DINA i
quan acabe el Germidona vindran ací dient que cal recolzar el Germidona, i quan acabe
l’Horizont vindran ací dient que cal potenciar i promoure l’Horizont, i al final el tema és
que un projecte europeu que té un objectiu fonamental i és que des d’Europa es pose en
funcionament projectes que possiblement des de l’Ajuntament no es pogueren dur a
terme, primer sobretot per la mancança econòmica dels ajuntaments, eixos projectes
europeus serveixen perquè una vegada acabats es faça un estudi seriós, on correspon que
és en la Comissió d’Educació o en el Consell Escolar Municipal, per veure si
vertaderament eixe projecte és un projecte pel qual val la pena apostar des de
l’Ajuntament o és un projecte pel qual no val la pena apostar. Repetisc una volta més,
possiblement amb eixos plantejaments, anem a veure qui és l’equip de govern o qui és el
guapo que a partir d’ara quan es pogueren aconseguir tots els projectes partint de
mocions, partint dels 13 vots per arraconar l’equip de govern i dir: mire, ara l’Inser, ara
l’Horizont, ara el Germidona, sabrien el que estaríem fent amb l’Ajuntament? Doncs el
que s’ha fet des de quasi fa dotze o tretze anys, quan l’equip de govern ha tingut la
majoria, arraconar-lo i a base de mocions desfer els pressupostos o desfer el projecte
polític que tinga l’equip de govern en el seu moment. Per tant, nosaltres a això no hem
jugat ni abans ni anem a jugar ara. Nosaltres considerem, perquè tenim l’experiència,
perquè jo ho he vist, i ho he viscut al meu centre, que el DINA al meu centre ha
funcionat molt bé, tinc constància que el DINA en altres centres no ha funcionat tan bé,
estic convençut que és un projecte important de cara als joves, que possiblement calga
modificar alguns aspectes d’eixe projecte, però jo crec que cal donar-li un marge de
confiança al delegat de Joventut, perquè si el delegat de Joventut és més coneixedor que
nosaltres d’eixe projecte, considera que és un projecte important, si hi ha un termini de
dos mesos per veure si es pot gestionar i que no s’assumisca des de l’Ajuntament, jo crec
que no està demanant res de l’altre món i jo el que crec és que si no és així d’ací dos
mesos tindrem l’ocasió de veure’ns novament ací. I d’ací dos mesos, si des de la
Regidoria de Joventut no s’ha fet res respecte a aquest projecte, tinguen la completa
seguretat que comptaran amb el nostre suport, però jo crec que el que no pot ser per
honestedat política i per funcionament, no com diuen per a açò sí i per a açò no, jo crec
que les mocions en aquest cas, segons es van presentant en temes com aquests de
projectes europeus que cal estudiar-los detingudament jo crec que és una barbaritat que
moció rere moció d’alguna manera es vagen col·lapsant els pressupostos municipals.

Per tant nosaltres, repetisc una vegada més, sí que entenem que la postura, el
plantejament del regidor de Joventut és correcta i que lògicament com esperem no
morirem i veure’ns ací dins de dos mesos, si les actuacions per part del regidor no ha
donat els fruits que s’esperaven i la Regidoria de Joventut entén com nosaltres entenem
que el DINA és un espai important de cara a la joventut, van a comptar amb el nostre
suport.”

El portaveu del Bloc, Sr. CIVERA, indica: “Lamentar efectivament la
demagògia, sobretot quan ve d’una mestra, t’ho he de dir així, Cèlia, no t’ho permet, en
un altre terreny potser sí, però en aquest no. La veritat és que el fet que els projectes
europeus es vegen sempre, com han dit el que han precedit, que tinguen continuïtat
sempre a l’Ajuntament, tindríem a la Comunitat Econòmica Europea el mecanisme millor
per fer explotar les economies locals i deixar en ridícul la mateixa Comunitat Econòmica
Europea. Efectivament els projectes europeus, ja t’ho han dit i tu ho saps de sobres,
tenen una finalitat, i és la finalitat de fer coses extraordinàries que no es poden assumir de
forma sistemàtica. No obstant açò, ja he dit que per part de la Delegació de Joventut
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estem valorant molt positivament l’acció en què consisteix, el fons de la qüestió del
projecte i que estem defensant-ho, ho he dit però com si no ho haguera dit, veritat? Ho
he dit i ho torne a repetir, i continuaré lluitant, però és més fàcil anar a la demagògia i fer
entendre possiblement als estudiants que uns estan en contra d’això, no estem a favor
d’això. Ja no dic res d’altres intervencions, d’altres companys que diuen les paraules i a
més se les creuen, jo no he dit mai i ara tampoc que estic en contra de les mocions, en
absolut, només faltaria això, no ho he dit mai, i ho repetiu moltes vegades, segurament
no teniu un altre argument i per això ho repetiu. No estic en contra en absolut, no puc
estar en contra, vosaltres mateixos ho dieu, és un dret constitucional i per tant no en puc
estar en contra. Estic criticant moltes mocions o les finalitats de moltes mocions, i tinc el
mateix dret de criticar-les que vosaltres de presentar-les, entès? És a dir, que açò que
quede molt clar.

A mi el que em fa por és que la demagògia arribe en persones a límits
insospitables, persones que són extraordinàriament legals, que fan de la legalitat el seu
vestit, resulta que vénen ací i obliden aspectes tan important com podria ser l’acció de
regressió, ho he explicat perfectament, no està integrat aquest projecte perquè
lògicament com altres projectes, no està inclòs en els pressupostos, i per tant seria una
irresponsabilitat, per part nostra, aprovar açò. Que anem a lluitar per eixe camí, sí, i he
explicat abans quina era l’estratègia de la Delegació, intentar que es faça càrrec qui
creiem que se n’ha de fer càrrec, amb quina finalitat? Donar-li continuïtat i veure de
veritat quin és el fruit d’aquest projecte que estem valorant molt positivament i que a
més té al seu favor una altra cosa, que la nostra Delegació de Joventut, com he dit, i açò
sí que ho han dit bé ells, jo ho he dit públicament moltes vegades, la nostra Delegació de
Joventut té una consignació pressupostària molt baixa i que fa falta augmentar, però,
alerta, també tinguem en compte que la situació organitzativa del nostre Ajuntament no
ens permet fer demagògia en aquest sentit perquè tinguem en compte que moltes
delegacions tenen unes partides determinades però tenen implicacions en altres apartats,
sectors, de l’Ajuntament que d’alguna manera no és cert que estiguen limitades a eixe
pressupost. En qualsevol cas, jo pense i ho he dit també que el Pressupost de Joventut és
baix i fa falta augmentar-lo i de fet en la proposta de Pressupost ja s’ha augmentat. Per
tant, per part meua, pense que el que correspon amb bona lògica i pense que seria el
mètode més eficaç tenint en compte que des de la Delegació s’està treballant en el sentit
eixe, perquè efectivament vosaltres heu estat orientats per personal de la mateixa
delegació, el que correspon, torne a repetir, és que tinguem en compte que el primer i
segon punt el done per complert, pense que ja està informat, en el primer s’ha explicat el
que es té, s’insistirà en l’arribada de l’IVAJ intentarem pressionar per eixe camí, al
respecte del segon punt us he dit que el que sembla que en eixa estratègia més lògica té
és el no tallar el projecte si no continuar-lo mentre fem les gestions, i com a tercer punt
l’esmena que he dit anteriorment. Espere que ho entenguen i que no es deixen dur per
altres intervencions que puguen ser molt boniques, però lògicament responen a criteris
que s’han exposat ací.”

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de Segregació del Port, manifesta: “El vestit de la
legalitat, no sé si ho dirà vostè per mi. Ací hi ha dos temes, ningú no està dient que se
suscite l’ampliació d’un projecte que amb eixa terminologia i eixa denominació n’ha
previst l’acabament. El que s’ha demanat en aquest Ple és que activitats que duien el
DINA es garantisquen. Com es pot garantir l’execució i la posada a punt d’un seguit
d’activitats, Sr. Civera, o senyors de l’equip de govern? Mitjançant consignació
pressupostària, d’igual manera jo ja li he dit que activitats com la cavalcada de Reis,
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entenc que no han d’estar en la Regidoria de Joventut, tot i que crec que m’he equivocat
en la intervenció i he dit que estiguera, això correspon a festes. Els pressupostos
evidentment és el pla de priorització de qualsevol administració, i una priorització
d’objectius. Vostè està reconeixent que la partida de Joventut és mínima i és baixa, mire,
el que està ací demanant l’alumnat i els qui subscriuen aquesta moció, no és demagògic,
no és dir jo ara pose més, o jo duc a terme un programa l’acabament legal del qual s’ha
produït, evidentment vostè sap que pel meu treball jo sé que eixe programa s’ha acabat,
el que estem demanant és que es garantisca l’execució d’un seguit d’activitats, com es
garanteix? Amb consignació pressupostària suficient, com es garanteix? Establint
convenis de col·laboració amb la Universitat, hi ha molta gent que té titulacions
específiques, que pot realitzar 300 o 400 hores de pràctiques en centres sempre que es
convenie també amb els centres i s’autoritze, cal demanar que ací s’ubique un espai jove,
i cal aportar fons i idees a la partida i a la Regidoria de Joventut. La demagògia no
serveix per a res, evidentment, però jo crec que si algú dóna lliçons de demagògia no
som els membres de l’oposició en molts casos, mire si és senzill, amplien la partida de
Joventut per a l’any 2000, que això ho anem a aprovar dins d’un mes, i materialitzen
activitats similars o anàlogues, perquè com vostè deia, Sr. Cortés, eixa experiència ha
sigut positiva en centres escolars, sí o no? Sí, bo, doncs materialitzem-la i ja mirarem els
mecanismes de subvenció de programes europeus o de programes de Conselleria. Ara bé,
com es demostra el moviment? Doncs, caminant, si la partida pressupostària de Joventut
per a l’any 2000 continua estant en les quotes tan irrisòries com les que hem tingut a
l’any 99, i en els anteriors, difícilment es va a poder garantir absolutament res. Jo sí que
tinc una cosa molt clara, la joventut és el sector social més desprotegit des de la gestió
municipal ara per ara al municipi, i si no traguem dades de tercera edat, traguem dades
de Dona, traguem fons de serveis socials, i traguem un altre seguit de festes i col·lectius,
i a veure quin lloc ocupa joventut dins de la prioritat de la gestió pública i del suport als
sectors. Per tant, continue insistint, no es tracta d’aprovar la moció dient que es
mantinga el programa DINA, la moció parla que es garantisquen activitats similars al
DINA, no fem demagògia, no tergiversem l’oposició i que d’ací isca un compromís, el
compromís l’ha de tenir vostè, que és com molt bé diu el Sr. Castelló, qui exerceix
l’acció de govern, vostès són els qui han de garantir ampliant la partida pressupostària
que la demagògia no prospere, que vostès són capaços de materialitzar fons per al sector
de joventut, no nosaltres, que alcem i tanquem la mà segons opinió d’algun company,
vostès són els qui han garantir això, anomene-ho com vulga però garantisquen eixos
programes als centres escolars d’estudis i lluiten per l’espai jove i per quaranta mil temes
més. Sense fons no hi haurà possibilitat de fer res, si després s’aconsegueix una
subvenció de 50 o 70 milions, estupend, ja podrem invertir, si no comprove vostè quant
se’n va en festes, en paelles i actes lúdics festius, i quins fons es destinen a la joventut,
pense que açò sí que és demagògic, el contrari, el que jo estic ací dient i algun company
més, no és gens demagògic. En les seues mans està variar la demagògia mitjançant la
consignació pressupostària que pertoque.”

La Sra. PANIAGUA, representant del Grup Socialista Progressistes, assenyala:
“Sembla que la subtilesa n és precisament el mecanisme lingüístic que es fa servir en
aquest Ajuntament per part d’algunes persones, se’ns titlla alguns i alguns així
d’ignorants, de demagogs i altres quatre fresques per l’estil. Bo, no sé, però les persones
que parlen precisament als altres no ens han de titllar d’eixos qualificatius perquè fan gala
contínuament d’això, i si jo fóra potser més bíblica diria allò de qui té la biga en l’úll i
veu la palla en l’ull aliè. La història és que ací es parla d’apostar per una cosa que pel que
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es diu se suposa que els qui hem d’apostar som els regidors de l’Ajuntament o més aviat
l’equip de govern, és clar que hem d’apostar però jo vull remetre’m al fet que els qui
estan apostant i els qui han de fer segurament una valoració de qualitat, una valoració
qualitativa del que aquest projecte suposa hi són entre el públic i han vingut amb una
proposta de moció, i estan reclamant que el projecte continue i són ells els qui aposten
perquè això continue. Ací segurament el que s’està mesurant són dues maneres
d’entendre la política i de resoldre els problemes de la ciutadania, una sensibilitat que es
fonamenta a afavorir i facilitar la satisfacció de les necessitats d’eixa ciutadania i en eixe
cas sempre per a les persones més desprotegides, i en aquest cas no anem a dir que la
joventut és un dels sectors privilegiats, ni per expectatives laborals ni per qüestions
educatives ni per res de res, i l’altra sensibilitat és la de sumar dos més dos. Ací com ja
ha explicat la portaveu de Segregació del Port no es tracta de demanar que l’Ajuntament
assumisca el projecte en ple amb la mateixa dotació econòmica que ha fet Europa, el que
jo des d’aquesta tribuna he demanat i han demanat altres persones, és que es mantinga
una infrastructura mínima que permeta una continuïtat raonable i que ho assumisca
l’administració que pertoque. És clar que es fan convenis de tot tipus i aquest seria un
tipus de conveni que es podria fer entre diferents administracions, aleshores, per favor no
em facen que jo no vull fer servir paraules grolleres ni bastes, ni insultar a ningú, ni traure
de polleguera els altres, però per descomptat ni vaig a admetre que es parle d’ignorant si
algú s’ha referit a mi, ni que se’m diga demagoga ni de bon tros en la meua qualitat de
mestra, precisament per això sóc sensible al que sóc i per descomptat ningú no em va a
fer canviar perquè hi haja altres que sí que facen exercici de verbositat inútil.”

El portaveu del Partit Popular, Sr. CASTELLÓ, indica: “En nom del meu grup he
de dir que ens sentim realment orgullosos que aquesta proposta que nasqué fa un parell
d’anys per dinamitzar en certa mesura el món de la joventut, haja tingut tant excel·lent
acollida, i que haja tingut tan excel·lents resultats com ho demostra que tothom a hores
d’ara estiga demanant-ne la continuïtat. Això deixa clar l’encert que en el seu moment es
tingué per part de tot l’Ajuntament perquè tothom ho aprovà però lògicament més
directament per part dels delegats que han estat gestionant el projecte europeu que avui
duem ací. Per tant el meu orgull per veure que hi ha coses que sí que es fan bé en aquest
Ajuntament quan la pràctica majoria de la gent, avui els qui estan allí ningú no sabia el
que anava a passar amb açò i va ser per dir-ho així un invent que entenguérem que
podria tenir bons resultats i prova fefaent que els està tenint és tot el que s’està escoltant
avui ací.

En segon lloc volia comentar, ja que per part de l’oposició en moltíssimes
ocasions se’ns exigeix l’exigència del compliment d’acords plenaris, que aprenguen la
lliçó quan a ells els toca, en el sentit que com ens diu l’interventor en el seu informe
aquesta moció tal com ve amb eixe suport de l’IVAJ o no, doncs podria tenir una
consideració econòmica, i saben que hi ha un acord plenari que ens impedeix fer açò,
però quan es tracta d’aplicar la llei i els acords plenaris a l’equip de govern, a martell, i
quan es tracta d’aplicar-li’ls un mateix es fa el boig i fa com si no existira, eixe acord
plenari continua vigent i no podem adoptar acords, perquè hi ha un acord en eixe sentit,
en els quals s’impliquen obligacions econòmiques, però poden continuar fent-se els
sords.

Sobre què és el que comporta aquest projecte europeu del qual estem parlant,
tots en general, volia fer una xicoteta reflexió en el sentit que ja ho han fet tant Miquel
Àngel com Manuel, per manifestar que quan tu sobre el camp del teu municipi intentes
veure quins sectors es troben més desfavorits, a quins sectors potser se’ls haja fet menor
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cas, quins sectors es troben en una situació de depressió econòmica, social, etc., doncs
fas eixe estudi de camp i determines que possiblement un programa europeu determinat
cap a la joventut, per a què va a servir? Doncs va a servir per dinamitzar el tema de la
joventut durant el període que dura el projecte europeu, perquè els projectes europeus -
insistisc-, tret de les infrastructures, com bé ha dit Cèlia, que hi queda la infrastructura i
punt, els projectes europeus socials dels quals s’estan realitzant diversos en aquest
Ajuntament, serveixen per posar en marxa, el que més costa, trencar la inèrcia eixa
d’estar parat, posar en marxa i agafar certa velocitat. Fins on arriba posteriorment
l’obligació de l’Ajuntament? L’obligació de l’Ajuntament per descomptat que no passa
perquè una vegada que has posat en marxa la màquina deixar que es pare, però el que
tampoc no podem tenir és una màquina que es trobe en un moviment uniformement
accelerat, infinit i en el qual no sapiguem fins on podem arribar. És a dir, on hem
d’arribar és a saber quina quota de comprensió, quina quota de servei s’ha de donar a un
sector complet, i en aquest cas dir, bo, el nostre esforç econòmic pot dur fins ací, hem
posat en marxa la màquina. De quina forma hem posat en marxa la màquina? Molt
senzill, amb 42 milions de pessetes. Supose que ningú dels qui esteu ací presents, tret de
qüestions electorals a les quals tanta al·lusió s’està fent, supose que ningú no entendrà
que aquest Ajuntament, de les seues partides ordinàries, en pot detraure d’altres, ja em
diran vostès de quines, eixos milions de pessetes; comerç és un suggeriment del Sr.
Crispín, hi ha altres que potser la voldrien detraure de Serveis Socials, uns altres de la
Dona, hi ha mil possibilitats, totes elles complicades.

En qualsevol cas dir-los, si algú pensa que l’esforç de l’Ajuntament passa per
posar en el pressupost 42 milions de pessetes, per descomptat amb el meu vot no va a
comptar, sabem fins a quin punt podem intentar que la velocitat que ha agafat eixa
màquina es continue mantenint de forma que es done servei a un col·lectiu, però el que
no podem fer, en qualsevol cas, és fer proposicions que no tinguen res a veure amb la
realitat. Es demana per part del Partit Socialista que ho d’haver-hi una infrastructura
mínima d’aquest servei, doncs jo dic que no, ha d’haver-hi una infrastructura màxima
d’aquest servei, hem de saber quin és el límit que podem arribar i arribar-hi, però no una
infrastructura mínima sinó una infrastructura màxima. Per cert, quan se’ns diu també, cal
apostar per una cosa, l’equip de govern ha apostat, per què ha apostat?, per un programa
europeu amb data d’inici i data de caducitat, que està als anys 98 i 99 amb una despesa
total de 42 milions de pessetes, que s’ha executat totalment, s’ha justificat l’aplicació
dels fons subvencionats, etc., però qui els ha dit a vostès que no hi ha aposta de l‘equip
de govern? Qui els ha dit això? Perquè, clar, ací sembla que vostès a la primera de canvi
diuen: no, és que es van a oblidar d’açò, però quin els ha dit això? Els dic que tenim una
aposta de màxims de joventut, no d’infrastructures mínimes, tenim una aposta de
màxims, de veure el límit d’on pot arribar aquest equip de govern amb Manuel Civera al
cap de l’àrea, i arribar a això. Per tant els dic que la nostra opció és molt més ambiciosa
que la seua, i li dic que la nostra opció indubtablement passa perquè es tinga l’atenció al
sector de joventut que es mereix i que sens dubte, Manuel Civera, si és possible amb la
col·laboració d’altra institucions el durà a terme, i per descomptat que admetem
suggeriments, però lliçons no.”

Acaba el debat la representant del Grup Socialista Progressistes, Sra.
PANIAGUA: “Quina sort, Sr. Castelló, que falten dotze dies perquè nosaltres puguem
comprovar fins a quin punt li rendeix la demagògia de dir que té màxims en projectes de
joventut. Segurament ens falta una mica més per comprovar-ho en els pressupostos,
perquè és en els pressupostos on han d’apostar, i hi veurem quina és l’aposta. La història
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és que no es pot donar un termini de dos mesos, facen un treball, facen-lo fent eixe estudi
que diu que han de fer el més ràpidament possible, i valoren, si dura dos mesos, dos, si
en dura un, un, i si dura un any, un any, dependrà del que vostès acceleren el procés de
treball. Que estan parlant de dos mesos, i després de dos mesos, què? A quin ens
garanteixen? A qui li van a garantir, és en els Pressupostos, traguen pressupostos que
també ens interessen. La demagògia consisteix realment en això, a tenir segurament la
paella pel mànec i prometre i prometre i després es queda tot en fum. Si nosaltres hem
d’estar ací fent actes de fe, permamentment. Això sí que és demagògia, això sí que ho és.
Ací s’està fent un plantejament des de l’equip de govern, i un plantejament des de
l’oposició, i el plantejament de l’equip de govern és: confien vostès que ja veurem.
S’argumenta amb raons de tipus econòmic, d’ajornament de fe, de creença, d’esperança,
etc., però això no és el que està sobre la palestra i això no és el que es proposa des de la
ciutadania; des de la ciutadania estan volent que una cosa que saben que és molt
beneficiosa per a la joventut, que no es talla tan radicalment, i parlar d’un termini de dos
mesos és una cosa limitadora absolutament.

Hi ha un compromís perquè eixe estudi estiga en un termini mínim? En quant es
valora el termini d’eixe estudi? Quant va a costar eixe estudi econòmicament, i en temps?
Se’ns haurà de donar una informació més detallada perquè eixos actes de fe els puguem
realitzar. En definitiva crec que el negoci amb la majoria que té l’equip de govern no sé
com el teniu, xavals, vosaltres mateixos.”

En el debat, el Sr. Civera presenta una esmena de substitució del punt tercer de la
part dispositiva, pel text següent:

“Que l’Ajuntament es comprometa a realitzar les gestions corresponents a fi que
la Delegació de Joventut assumisca les funcions d’informació i assessorament a la
joventut a partir dels instituts.”

Esmena que se sotmet a votació i és aprovada per 13 vots a favor del PP, Bloc-
EV i Grup Mixt i 11 vots en contra del PSOE, SP i UV.

Per tot això, incorporada l’esmena aprovada i sotmès a votació el fons de
l’assumpte, el Ple de l’Ajuntament, per 13 vots a favor del PP, Bloc-EV i Grup Mixt, i
11 vots en contra del PSOE, SP i UV, ACORDA: Aprovar la proposició amunt
transcrita, degudament esmenada, la part dispositiva de la qual queda de la manera
següent:

PRIMER: Que en el Ple de l’Ajuntament que tindrà lloc el dia 29 de febrer es
done una explicació de la situació de les negociacions amb l’IVAJ sobre una possible
subvenció d’aquesta entitat en el Dina.

SEGON: Que en el Ple de l’Ajuntament que tindrà lloc el dia 29 de febrer es done
una resposta clara sobre el futur del Dina.

TERCER: Que l’Ajuntament es comprometa a realitzar les gestions
corresponents a fi que la Delegació de Joventut assumisca les funcions d’informació i
assessorament a la joventut a partir dels instituts.”

14 ADJUDICACIÓ CONCESSIÓ SERVEI PÚBLIC EXPLOTACIÓ
PARADA VENDA NÚM. 5 MERCAT MUNICIPAL SAGUNT-CIUTAT. EXPT.
83/99

El Ple de l’Ajuntament, en la sessió que tingué lloc el dia 30 de novembre de
1999, acordà aprovar el plec de clàusules administratives particulars que ha de regir en el
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concurs públic obert per a l’adjudicació de la concessió administrativa del servei públic
d’explotació de la parada de venda núm. 5 del Mercat Municipal de Sagunt ciutat.

Efectuades les publicacions de l’anunci de licitació en el Diari Oficial de la
Generalitat Valenciana, es presenta una única oferta.

El tècnic de Comerç ha emès informe segons el qual s’informa favorablement
l’adjudicació de l’única oferta presentada, havent obtingut una puntuació de 5,5 punts,
segons els criteris d’adjudicació establerts en els plecs de prescripcions tècniques i
clàusules administratives particulars.

D’acord amb el que preveu l’art. 82.2 i 3) de la Llei de Contractes de les
Administracions Públiques, conformement amb la clàusula dissetena dels plecs de
clàusules administratives particulars, la Mesa de Contractació, abans de formular la seua
proposta, pot sol·licitar tots els informes tècnics que considere necessaris.

L’òrgan de contractació adjudicarà el contracte d’acord amb la proposta
formulada per la Mesa; altrament, ha de motivar-ne la decisió.

En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió Informativa Especial
de Comptes i de Serveis Econòmics, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Adjudicar el contracte de concessió de l’explotació de la parada de
venda núm. 5 del Mercat Municipal de Sagunt ciutat a la Sra. Ana Maria Martín García
(19.076.310-H), per desenvolupar l’activitat d’herboristeria, per un import de 145.000
ptes. anuals.

SEGON: Requerir a l’adjudicatària perquè en el termini de 15 dies hàbils,
comptats des que es notifique l’adjudicació, justifique, documentalment, haver ingressat
en Tresoreria Municipal la garantia definitiva, d’acord amb el que disposa l’art. 42.1) de
la Llei de Contractes de les Administracions Públiques i Clàusules dinovena del plec de
clàusules administraves particulars.

Així mateix, i a l’empara del que preceptua l’art. 55.1) de la Llei de Contractes de
les Administracions Públiques i Clàusula dinovena del plec de clàusules administratives
particulars, haurà de concórrer el contractista a formalitzar el contracte dins del termini
de 17 dies naturals, a comptar des de l’endemà de la notificació de l’adjudicació.

TERCER: La concessió s’atorga per un període de 33 anys, comptats a partir del
dia 1 del mes al qual s’efectue l’adjudicació, tret de denúncia del contracte per alguna de
les parts amb dos mesos d’antelació. L’abandó de l’import del contracte es realitzarà
durant un període de 18 anys, termini previst d’amortització de les parades.

QUART: Facultar l’alcalde-president per a la subscripció dels contractes
administratius corresponents.

15 ADJUDICACIÓ CONCESSIÓ SERVEI PÚBLIC EXPLOTACIÓ
PARADES VENDA NÚMS. 7 I 9 MERCAT MUNICIPAL SAGUNT-PORT.
EXPT. 84/99

El Ple de l’Ajuntament, en la sessió que tingué lloc el dia 30 de novembre de
1999, acordà aprovar el plec de clàusules administratives particulars que ha de regir el
concurs públic obert per a l’adjudicació de la concessió administrativa del servei públic
d’explotació de les parades núm. 7 i 9 del Mercat Municipal de Sagunt-Port.

Efectuades les publicacions de l’anunci de licitació en el Diari Oficial de la
Generalitat Valenciana, es presenten dues ofertes.

El tècnic de Comerç ha emès informe, segons el qual s’informa favorablement
l’adjudicació a l’única oferta presentada per a cadascuna de les parades ofertades; ha
obtingut una puntuació de 6 punts la parada núm. 7 i de 3 punts la parada núm. 9, segons
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els criteris d’adjudicació establerts en els plecs de prescripcions tècniques i clàusules
administratives particulars.

D’acord amb el que preveu l’art. 82.2 i 3) de la Llei de Contractes de les
Administracions Públiques, conformement amb la clàusula dissetena dels plecs de
clàusules administratives particulars, la Mesa de Contractació, abans de formular la seua
proposta, pot sol·licitar tots els informes tècnics que considere necessaris.

L’òrgan de contractació adjudicarà el contracte d’acord amb la proposta
formulada per la Mesa; altrament, ha de motivar-ne la decisió.

En conseqüència i d’acord amb el dictamen de la Comissió Informativa Especial
de Comptes i de Serveis Econòmics, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Adjudicar el contracte de concessió de l’explotació de les parades
núms. 7 i 9 del Mercat Municipal de Sagunt-Port, segons el detall següent:

PARADA ADJUDICATARI ACTIVITAT IMPORT ANUAL

7 Pedro Bermejo Rodríguez
(NIF 37.697.736)

reparació de calçat i
còpia de claus

136.158 ptes.

9 Cooperativa Valenciana
Lluna Nova
(CIF F-96.947.106)

productes ecològics 145.000 ptes.

SEGON: Requerir als adjudicataris perquè en el termini de 15 dies hàbils,
comptats des que es notifique l’adjudicació, justifiquen, documentalment, haver ingressat
en Tresoreria Municipal la garantia definitiva, d’acord amb el que disposa l’art. 42.1) de
la Llei de Contractes de les Administracions Públiques i clàusula dinovena del plec de
clàusules administratives particulars.

Així mateix, i a l’empara del que preceptua l’art. 55.1) de la Llei de Contractes de
les Administracions Públiques i clàusula dinovena del plec de clàusules administratives
particulars, haurà de concórrer el contractista a formalitzar el contracte dins del termini
de 17 dies naturals, a comptar des de l’endemà de la notificació de l’adjudicació.

TERCER: La concessió s’atorga per un període de 37 anys, comptats a partir del
dia 1 del mes al qual s’efectue l’adjudicació, tret de denúncia del contracte per alguna de
les parts amb dos mesos d’antelació. L’abonament de l’import del contracte es realitzarà
durant un període de 22 anys, termini previst d’amortització de les parades.

QUART: Facultar l’alcalde-president per a la subscripció dels contractes
administratius corresponents.

16 MODIFICACIÓ ORDENANÇA FISCAL REGULADORA IMPOST
SOBRE CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I OBRES

A les 13 hores i 30 minuts, el Sr. Alcalde abandona momentàniament la sessió, i
és substituït pel primer tinent d’alcalde, Sr. Castelló, fins a les 13 hores i 40 minuts, en
què el Sr. Alcalde es reintegra a la presidència de la sessió.

Obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. ZARZOSO, diu: “Dins del marc de
les bases del pacte fiscal del nostre Ajuntament sotmet a l’aprovació davant d’aquest Ple
de l’Ajuntament la modificació de l’ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre
construccions, instal·lacions i obres, atesa la necessitat de: primer, actualitzar i ordenar-
ne el text normatiu a fi de facilitar al ciutadà el seu coneixement i comprensió, contribuint
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així a facilitar-li la més àmplia informació perquè puga fer ús dels seus drets. Segon,
regular determinats aspectes de l’impost deixant per a això aclarits i delimitats aspectes i
conceptes tan importants com la base imposable que queda constituïda pel cost real i
efectiu de la construcció, instal·lació o obra. Queda determinada la base imposable de
l’impost en obres majors en funció del pressupost presentat pels interessats, sempre que
en aquesta haguera sigut visat pel col·legi oficial corresponent. Tercer, en l’ordenança
fiscal es recullen bonificacions a la quota de l’impost en els casos següent: 3.1 per a
obres de reparació o reforma en immobles afectats per aluminosi, en Comissió
Informativa d’Hisenda s’aprovà una bonificació del 95% de la quota íntegra en casos
d’habitatge de protecció oficial o habitatges socials, a més de la deducció i la quota d’un
20% de l’import de la taxa per expedició de documents i prestació de serveis urbanístics.
Per posar-los un exemple, suposant que la base imposable d’un immoble, és a dir, el
pressupost visat de l’obra ascendira a uns 10 milions de pessetes, en aplicar-se el tipus de
gravamen del 3,25% hauria de pagar el ciutadà afectat en concepte de quota íntegra
325.000 pessetes, si a aquesta quantitat li apliquem la bonificació del 95% d’una banda i
del 20% en concepte de taxa urbanística, pagaria 2.850 pessetes. La preocupació
d’aquest equip de govern pels problemes socials és clarament manifesta, en lloc de
recaptar 325.000 pessetes se’n van a recaptar 2.850, la bonificació en el cas d’immobles
de renda lliure queda fixada en el 50% de la quota íntegra. 3.2 bonificació en la quota de
l’impost en obres de reparació o reforma d’immobles situats dins del Pla Especial de
Protecció, Ciutat Vella i Ciutat Factoria, en comissió informativa s’aprovà que fóra una
bonificació del 50% de la quota íntegra. 3.3 bonificació en obres d’ornamentació de
façanes, una altra de les finalitats d’aquest equip de govern és impulsar i afavorir aquells
aspectes de la nostra ciutat que la facen més habitable i bonica, pensant en això es dugué
a comissió informativa la bonificació en obres d’ornamentació de façanes, que quedà
fixada en el 50% de la quota íntegra. La declaració d’especial interès o d’utilitat
municipal de les obres a bonificar correspon al Ple de la corporació, però a proposta de
Segregació del Port i a fi d’agilitar al màxim els tràmits burocràtics s’aprovà en comissió
informativa que aquesta potestat fóra delegada en l’Alcaldia o Comissió de Govern.
Quart, en l’ordenança fiscal com molt bé saben, queda clarament regulats el règim de
declaració i ingressos, autoliquidació i ingressos previs, la comprovació administrativa la
seua inspecció i recaptació com també les liquidacions i sancions.

Per acabar vull manifestar que totes aquestes manifestacions a l’ordenança fiscal
reguladora de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres, van ser dictaminades
favorablement en la Comissió Informativa Especial de Comptes, i Serveis Econòmics, de
data 18 de febrer de 2000, amb les abstencions dels grups municipals del PSOE i SP. Ara
sol·licite davant d’aquest Ple de l’Ajuntament la seua aprovació.”

El Sr. GIL, representant de SP, indica: “Tal com heu dit, estem d’acord en el
plantejament de les subvencions que anem a aplicar des de l’Ajuntament, però una cosa sí
que caldria ampliar una mica açò, i ho hem pensat després, al Port i a Sagunt, jo crec que
sobretot al Port hi ha una quantitat enorme d’habitatges fets pels mateixos amos en
plantes baixes antigues que des de l’any cinquanta i escaig s’anaren recuperant i avui
tenen planta baixa i pis. Com ací hem indicat en la norma aquells habitatges que foren de
protecció oficial tenim milers d’habitatges, m’estic referint sempre als habitatges afectats
per aluminosi, no a altres, però, clar, un habitatge privat, vull dir amb açò que estan amb
una indicació que estiguen al registre de la propietat amb eixa indicació d’habitatge de
protecció oficial. Vull dir-te amb açò que hi ha moltíssims habitatges que poden estar
afectats per aluminosi fets als anys 58 i 60 i escaig, perquè el ciment que es gastava era el
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mateix, i eren habitatges que es feien treballadors i eren habitatges de planta baixa i
alguns d’ells estan tenint el mateix problema. Si açò passara i els tècnics, quan una
persona busque rehabilitar sa casa, dictaminaren que és per aluminosi que el percentatge
de benefici s’aplicara també a eixe tipus d’habitatges unifamiliars que són de purs
treballadors que procedeixen de pares, i avis recuperats, si tenen eixa condició, que
aplicàrem també eixe 95% de l’exempció. Això és el que jo estic demanant a l’equip de
govern, estic d’acord amb tot el plantejament que ací s’ha fet, decideixen ampliar aquells
habitatges unifamiliars que tingueren eixa condició, parle de la trama antiga del Port, que
li arribara la possibilitat de per aluminosi estar dins del 95% de subvenció que
l’Ajuntament aplica als habitatges que estan catalogats com de protecció oficial.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Socialista Progressistes, diu: “Ara sí que es
dirigeix amb el respecte que cal als regidors, em sembla que vostè té una tendència com
la d’un determinat senyor, que no me’n recorde el nom, afortunadament, que quan no
tenia arguments intentava frivolitzar a la resta de regidors, es va fer famós per això, si
vostè vol que li traguem algun malnom, continue comportant-se d’eixa manera, Sr.
Castelló. Si vostè té la patent de cors d’intervenir totes les vegades que vulga, tant quan
fa com a alcalde com quan fa com a regidor, els altres regidors d’aquest hemicicle tenen
el mateix dret que vostè, perquè vostè només es diferencia dels altres en el fet que està
en l’equip de govern, no en la representativitat que tenim els altres, ja em sembla que és
la segona vegada que li ho advertisc i em sembla que no va a ser l’última.

Ja vam dir en la Comissió d’Hisenda que no es poden mesclar mochas con
cornuas, com diria un castís, i que no es pot dur a un ple una modificació tan exhaustiva
que toca tants segments al nostre parer diferenciats quant a possibilitats econòmiques i
posar-ho tot en un popurrí i dir ací hi ha una modificació de l’ordenança, si estan vostès
d’acord o no ho estan, nosaltres estem d’acord en la part, lògicament, més social d’eixa
modificació de l’ordenança i no estem d’exempcions d’un xicotet propietari, que les
exempcions que tindran accés els grans promotors i constructores de la ciutat.
Naturalment en això vostès no van a coincidir amb nosaltres i per tant anem a abstenir-
nos.”

El Sr. CASTELLÓ, portaveu del Partit Popular, indica: “Segons em comenta el
delegat que ha exposat l’assumpte anteriorment, no és cert que els habitatges de renda
lliure al ‘ús dels que comentava el Sr. Gil no s’haguera fet cap previsió quant a
l’aluminosi, el que sí que hi ha és un 50% de la quota íntegra, alguna distinció cal fer dins
de l’àmbit de la solidaritat i dels que creiem que els qui tenen menys han de ser afavorits
per aquest tipus de mesures, en el sentit que els habitatges de protecció oficial gaudeixen
d’un 95% mentre que els immobles de renda lliure tenen una subvenció del 50% de la
quota íntegra, hi ha una discriminació positiva a favor dels qui tenen un habitatge que no
és de renda lliure sinó que és de protecció oficial, amb la qual cosa crec que això està
salvat. I sobre el tema dels grans constructors dir-li amb tot l’afecte del món si m’ho
permet i si no és hilaritat que s’està parlant en qualsevol cas de reparació d’immobles
afectats per aluminosi i s’està parlant de perímetres d’àrees de rehabilitació. Senzillament
parlar ací de grans constructores i grans propietaris, etc., doncs a part d’allò purament,
no vaig a repetir la paraula que tant ha repetit la seua companya, entenc que no cal en
absolut, s’està parlant del que són àrees de rehabilitació designades per aquest
Ajuntament, quant al que és rehabilitació d’habitatges d’habitatges que estiguen integrats
dins d’açò a fer un esforç en el tema de façanes, i fer un esforç en el tema d’aluminosi
que arriba a un 95% en protecció oficial i un 50% en renda lliure. A mi em sembla que
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socialment és més que acceptable que hi haja una discriminació positiva a favor d’aquells
que tenen els habitatges més modestos i que per tant la proposta segons em comenta el
delegat es manté en els termes que estava dictaminat per la mateixa comissió.”

La portaveu de SP, Sra. MARTÍNEZ, indica: “Nosaltres a fi de viabilitzar les
bonificacions fiscals plantegem com el Sr. Zarzoso ha manifestat que es donaren per la
Comissió de Govern o per l’Alcaldia, normalment l’Alcaldia té delegada la competència
per atorgament de llicències, i examinada l’ordenança perquè sap vostè que amb un dia
no hi ha prou, sí que hem detectat una millora que crec que seria convenient, i que si no
hi ha problema es pot recollir. A part de plantejar que la bonificació s’estenguera també a
aquells habitatges de renda lliure, nosaltres el que plantegem és que el subjecte
perceptor, el beneficiari ho siga sempre ja que és titular i usa eixe habitatge, és a dir,
entenem que eixes bonificacions per aluminosi són per tal com el propietari actual de
l’habitatge la va a usar i per això necessita rehabilitar-lo, per què? Perquè aleshores a
eixe propietari que es troba amb una estructura de sa casa que per aluminosi va a haver
d’abandonar, a eixe propietari està molt bé recolzar-lo perquè el va a rehabilitar el seu
domicili i va a continuar vivint. És a dir, que la regulació de l’ordenança, eixos beneficis
es facen condicionats que són els usuaris, els propietaris de l’habitatge, els qui van a
exigir eixa rehabilitació i eixa bonificació, perquè si no multitud de finques que es venen i
s’alienen, un promotor que pot tenir més o menys capacitat econòmica, faria ús d’eixes
bonificacions fiscals. Jo puc comprar una finca amb sis habitatges afectats per aluminosi,
argument tal com està l’ordenança fiscal, que tinc dret a la bonificació per aluminosi i
rehabilitació i evidentment gaudiria d’eixe benefici, tret que introduïm en la regulació de
subjectes beneficiaris qui és titular de l’habitatge i la rehabilitació la fa per continuar
vivint en aquest immoble. Crec que això seria interessant i permetria evitar sempre les
llacunes que es queden en aquest tema d’ordenances. Tret que vostès hagen trobat que
eixe mecanisme no és de possible aplicació per altre articulat. Jo m’he llegit l’ordenança i
evidentment un promotor ics que compra un edifici d’habitatges subjectes a aluminosi,
tal com està per l’ordenança fiscal podria tenir eixe benefici del 95%, jo estic dient que
siguen els propietaris, els titulars, els usuaris els qui tinguen eixe benefici legal.”

El ponent, Sr. ZARZOSO, explica: “En l’ordenança fiscal l’article segon parla
dels subjectes passius, li vaig a llegir el que diu en l’ordenança respecte als subjectes
passius: “1. Són subjectes passius d’aquest impost, a títol de contribuent, les persones
físiques o jurídiques i les entitats a què es refereix l’art. 33 de la Llei General Tributària,
propietàries dels immobles sobre els quals es fan les construccions, instal·lacions o obres
sempre que en siguen amos. En els altres casos es considerarà contribuent qui tinga la
condició d’amo de l’obra. 2. Són subjectes passius d’aquest impost a títol de substitut del
contribuent els qui sol·liciten les corresponents llicències o realitzen les construccions,
instal·lacions o obres, si no foren els mateixos contribuents”. Són els dos subjectes
passius, els dos casos que l’ordenança fiscal són les que recull.”

Acaba el debat el Sr. CASTELLÓ: “Jo crc que el que ha dit el delegat està més
que clar qui és el subjecte passiu, etc., ací què passa? Que si hi ha un senyor que està
arrendat en eixe habitatge no s’ha de rehabilitar? Si hi ha un fill del propietari que hi està
vivint en pla cessionari, no s’ha de rehabilitar tampoc? Resulta que és d’un promotor
immobiliari carregat de pasta i val la pena que la tiren en lloc de rehabilitar-la? La qüestió
està molt clara o donem suport a la rehabilitació o no li donem suport, quin és el
pronunciament polític per donar suport a la rehabilitació? El que s’ha dut,
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independentment que el qui vaja a rehabilitar una casa tinga dos-cents mil milions de
pessetes, quin és l’interès general? La rehabilitació d’habitatges en centres històrics, a per
això, siga quin siga qui ho faça. D’aluminosi exactament igual, nosaltres què volem, que
es rehabilite i en alguna mesura fomentar-ho? Això és el que estem fent. Per descomptat
a mi m’agradaria més donar-li els diners de la subvenció a una persona que estiguera
necessitada que no a un que li’n sobre, però l’interès general que persegueix la
modificació que presenta Paco és precisament la rehabilitació d’habitatges que és pel que
s’intenta apostar.”

Vist l’expedient corresponent, i d’acord amb el dictamen de la Comissió
Informativa Especial de Comptes i de Serveis Econòmics, el Ple de l’Ajuntament, per 18
vots a favor del PP, Grup Mixt, Bloc-Els Verds, SP i UV, i 6 abstencions del PSOE,
ACORDA:

PRIMER: Aprovar inicialment la modificació de l’ordenança fiscal reguladora de
l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres que tot seguit es transcriu:
Article 1. Fet imposable.
1. Constitueix el fet imposable de l’impost la realització, dins del terme municipal, de
qualsevol construcció, instal·lació o obra per a la qual s’exigesca obtenció de la
corresponent llicència d’obres o urbanística, s’haja obtingut o no aquesta llicència,
sempre que la seua expedició corresponga a aquest Ajuntament.
2. Les construccions, instal·lacions o obres a què es refereix l’apartat anterior podran
consistir en:
a) Obres de construcció d’edificacions i instal·lacions de totes classes de nova planta.
b) Obres de demolició o enderroc.
c) Obres en edificis, tant aquelles que en modifiquen la disposició interior com les que
n’alteren l’aspecte exterior.
d) Alineacions i rasants.
e) Obres de fontaneria i clavegueram.
f) Qualsevol altres construccions, instal·lacions o obres que requerisquen llicència d’obra
o urbanística.
Article 2. Subjectes passius.
1. Són subjectes passius d’aquest impost, a títol de contribuent, les persones físiques o
jurídiques i les entitats a què es refereix l’art. 33 de la Llei General Tributària,
propietàries dels immobles sobres els quals es realitzen les construccions, instal·lacions o
obres sempre que en siguen amos. En els altres casos es considerarà contribuent qui tinga
la condició d’amo de l’obra
2. Són subjectes passius d’aquest impost a títol de substitut del contribuent els qui
sol·liciten les corresponents llicències o realitzen les construccions, instal·lacions o obres,
si no foren els mateixos contribuents.
3. L’administració municipal considerarà el substitut del contribuent (a qui sol·licite la
corresponent llicència o realitzen les construccions, instal·lacions o obres) preferentment
com a subjecte passiu per a l’exacció de l’impost.
Article 3. Base imposable.
1. La base imposable de l’impost està constituïda pel cost real i efectiu de la construcció,
instal·lació o obra, del qual no formen part, en cap cas, l’impost sobre el valor afegit i a
més impostos anàlegs propis de règims especials, ni tampoc les taxes, preus públics i
altres prestacions patrimonials de caràcter públic local relacionades amb aquestes
construccions, instal·lacions o obres.
2. La base imposable de l’impost es determinarà:
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2.A. En les obres majors:
a) En funció del pressupost presentat pels interessats (pressupost d’execució material),
sempre que aquest haguera sigut visat pel col·legi oficial corresponent quan això
constituïsca un requisit preceptiu.
b) En el supòsit d’administracions públiques per a obres en què no s’exigisca projecte
visat es prendrà com a base imposable el Pressupost que servisca de base per a
l’adjudicació de l’obra, sense perjudici que amb la comprovació administrativa prèvia es
determine el cost real i efectiu de l’obra una vegada conclosa.

Es consideraran obres majors totes aquelles obres de construcció d’edificacions i
instal·lacions de tota classes de nova planta, obres d’enderrocs o demolició, obra de
reforma que afecten fonamentalment l’estructura existent, i les altres previstes en la
legislació urbanística aplicable.
2.B. En les obres menors, de reforma o reparació que no requerisquen projecte tècnic:
a) La determinació de la base imposable de l’impost es farà en funció de la suma dels
següents mòduls o índexs establerts per cada tipus d’obra que cal fer, recollits en el
quadre següent:

Epígraf
Tipus d’obres que cal fer:

Import mòdul
segons unitat de

mesura
1  REFORMES INTERIORS

1.1  Enrajolat d’una cuina i similars 100.000  per
unitat

1.2 Per obres d’enrajolat d’un  bany   50.000  per
unitat

1.3 Canvi paviments i similars     5.000  per m2
1.4 Córrer o modificar envans sense afectar el 50% de

local o habitatge
  50.000

1.5 Canvi instal·lacions   50.000
1.6 Canvi fusteria   10.000  per

unitat
1.7 Llevar humitats interiors   50.000
1.8 Baixar o modificar sostres amb escaiola     1.000  per m2
1.9 Reformes de distribució de superfície inferior al 50%

de local o habitatge
  15.000  per m2

     1.10 Habilitació de locals, garatges i trasters    35.000 per m2
2. REFORMES EXTERIORS

2.1 Canvi de finestres modificant buits   50.000  per
unitat

2.2 Canvi de finestres sense modificar buits   20.000  por
unitat

2.3 Canvi de porta entrada modificant buits   75.000  per
unitat

2.4 Canvi de porta entrada sense modificar buits   30.000  per
unitat

2.5 Canvi de porta garatge modificant buits  100.000 per
unitat

2.6 Canvi de porta garatge sense modificar buits    40.000 per
unitat

2.7 Canvi baranes    50.000
2.8 Arrancat taulells façana i similars         400 per m2
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2.9 Picar façana i similars         400 per m2
2.10 Lluir amb morter inclòs picat i sanejat previ         700 per m2
2.11 Reparació baixos de façana i similar         700 per ml
2.12 Canvi sòcols      1.000 per ml
2.13 Canvi baixants d’edificis    20.000

3. REFORMES EN COBERTA
3.1 Doblar terrassa      1.000 per m2
3.2 Canviar teules      2.500 per m2
3.3 Reparació barana terrassa       1.000 per ml
4. INFRASTRUCTURES

4.1 Eliminar basseta. De desguàs     25.000 unitat
4.1 Canvi canonada desguàs       5.000 per ml
4.2 Canvi canonada aigua a edifici       3.000 per ml
5. ALTRES

5.1 Cases d’eines, trasters i similars     28.000 per m2
5.2 Piscines     20.000 per m2
5.3 Pèrgoles, glorietes, paellers i similars     20.000 per m2
5.4 Tanques       6.000 per ml
5.5 Murs de sosteniment      8.000 per ml
5.9 Qualsevol altra obra no assimilable o especificada    100.000

Tindran la consideració d’obres menors totes aquelles que no tinguen la
consideració d’obres majors.
Article 4. Tipus de gravamen i quota íntegra.
1. El tipus de gravamen serà el 3,25 per 100.
2. La quota d’aquest impost serà el resultat d’aplicar a la base imposable el tipus de
gravamen.
Article 5. Exempcions, bonificacions i reduccions.
1. Està exempta del pagament de l’impost la realització de qualsevol construcció,
instal·lació o obra de la qual siga propietari l’Estat, les comunitats autònomes o les
entitats locals, que estant subjectes a aquest, vaja a ser directament destinada a
carreteres, ferrocarrils, ports, aeroports, obres hidràuliques, sanejament de poblacions i
de les seues aigües residuals, tot i que la seua gestió es duga a terme per organismes
autònoms, tant si es tracta d’obres d’inversió nova com de conservació.
Article 6. Bonificació en la quota. Quota bonificada.
1. Es concedirà una bonificació de la quota de l’impost en els termes indicats en els
apartats següents a favor de les construccions, instal·lacions o obres que siguen
declarades d’especial interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies socials,
culturals, historicoartístiques o de foment de l’ocupació que justifiquen la declaració.
2. La declaració d’especial interès correspondrà a l’òrgan competent per a la concessió
de la llicència, per delegació del Ple de la corporació, i s’acordarà, amb la sol·licitud
prèvia del subjecte passiu, quan concórrega alguna de les circumstàncies següents:

A. Obres de rehabilitació i reforma d’immobles afectats per aluminosi.
B. Obres de rehabilitació d’immobles situats dins del perímetre de les àrees de

rehabilitació subjectes a règims d’ajudes públiques denominades “Ciutat Vella” i “Ciutat
Factoria” sempre que complisquen els requisits normatius establerts en règims d’ajudes.

C. Obres d’ornamentació o rehabilitació de façanes el pressupost d’execució
material de les quals siga superior a 2.500.000.
3. Per al gaudi de les bonificacions es requereix:
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a) Que els subjectes passius, a títol de contribuent, de l’impost, estiguen al
corrent de les seues obligacions fiscals amb l’Ajuntament, i

b) Que no s’haguera meritat l’impost.
4. A l’efecte, els interessats, abans de la meritació de l’impost, hauran de presentar
sol·licitud de declaració d’especial interès davant l’administració municipal amb l’imprès
facilitat a l’efecte, adjuntant la documentació que s’establisca per resolució de l’Alcaldia.
5. Es podrà requerir a l’interessat perquè esmene la sol·licitud, en els termes previstos en
la Llei 30/92 de RJ-PAC, l’incompliment de la qual donarà lloc al que hi preveu,
mitjançant resolució de l’Alcaldia.

Així mateix l’Alcaldia està facultada per a no admetre totes aquelles sol·licituds
de declaració d’especial interès que no continguen els requisits previstos en aquesta
ordenança per no concórrer cap de les causes previstes en l’apartat 2 d’aquest article.
6. La bonificació de la quota de l’impost serà:
6.1. Per a les obres declarades d’utilitat pública o interès municipal per consistir en obres
de reparació o reforma en immobles afectats per aluminosis:
a) D’un 95% de la quota íntegra per a immobles que tinguen la qualificació definitiva
d’habitatge de protecció oficial o habitatges socials degudament inscrita al registre de la
propietat.
b) D’un 50% de la quota íntegra per a immobles de renda lliure.
6.2. Per a les obres declarades d’utilitat públic o interès municipal per consistir en obres
de reparació o reforma en immobles situats dins del perímetre de les àrees de
rehabilitació subjectes a règims d’ajudes públiques denominades “Ciutat Vella” i “Ciutat
Factoria”.

a) D’un 50% de la quota íntegra.
6.3. Obres d’ornamentació en façanes.

a) D’un 50% de la quota íntegra.
7. Per poder gaudir de la bonificació s’haurà d’adjuntar a l’autoliquidació de l’impost el
document acreditatiu de la declaració d’interès o utilitat municipal.
8. La realització d’obres de rehabilitació que incomplisquen la normativa aplicable a les
obres de rehabilitació bonificades donarà lloc a la pèrdua de la bonificació.
Article 7. Deducció en la quota. Quota líquida o a ingressar.
1. Els subjectes passius podran deduir de la quota bonificada el 20% de l’import de la
taxa per expedició de documents i prestació de serveis urbanístics corresponent a la
construcció, instal·lació o obra declarada d’especial interès per concórrer la
circumstància recollida en l’art. 6 apartat 2A d’aquesta ordenança.
2. A l’efecte, el subjecte passiu a l’hora de presentar la declaració-liquidació adjuntarà el
document acreditatiu del pagament de la taxa.
Article 8. Meritació.
1. L’impost es merita en el moment d’iniciar-se la construcció, instal·lació o obra, encara
que no s’haja obtingut la llicència corresponent.
Article 9. Règim de declaració i ingrés. Autoliquidació i ingrés previ.
1. L’impost s’exigirà en règim d’autoliquidació, d’acord amb el que exposa l’art. 104.1 i
2 de la Llei 39/88, Reguladora de les Hisendes Locals.
2. Els sol·licitants d’una llicència d’obres estaran obligats a presentar junt amb la
sol·licitud de la llicència d’obra còpia de l’autoliquidació de l’impost de construccions,
instal·lacions i obres amb la qual s’acreditarà l’ingrés previ de l’import corresponent.
3. Els serveis tècnics seran responsables de comprovar que consta acreditat el pagament
de l’impost i no es procedirà a la tramitació de la llicència, requerint als interessats
perquè esmenen la sol·licitud.
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4. El pagament de l’autoliquidació tindrà caràcter d’ingrés provisional i serà a compte de
la liquidació definitiva que es practique una vegada acabades les construccions,
instal·lacions i obres, determinant-se en aquella la base imposable en funció del que
estableix l’art. 3 d’aquesta ordenança fiscal.
5. Quan es modifique el projecte de construcció, instal·lació o obra i hi haguera
increment del seu pressupost o base imposable, els subjectes passius hauran de presentar
junt amb la sol·licitud de modificació del projecte, autoliquidació complementària i
ingressar l’import corresponent per la diferència entre el pressupost inicial i el modificat
d’acord amb els terminis i efectes establerts en l’apartat 2 i 3 d’aquest article, al qual
s’adjuntarà el nou pressupost.
Article 10. Comprovació administrativa.

Una vegada acabada la construcció, instal·lació o obra, i tenint en compte el cost
real i efectiu d’aquesta, l’Ajuntament, mitjançant l’oportuna comprovació administrativa,
modificarà, si fa al cas, la base imposable a què es refereix l’apartat anterior practicant la
corresponent liquidació definitiva, i exigint del subjecte passiu o reintegrant-li, si fa al
cas, la quantitat que pertoca sense perjudici de la imposició de sancions que siguen
aplicables d’acord amb el que disposa aquesta ordenança.
Article 11. Inspecció i recaptació.

La inspecció i la recaptació de l’impost es realitzaran d’acord amb el que preveu
la Llei General Tributària i en les altres lleis de l’Estat reguladores de la matèria, com
també en les disposicions dictades per al seu desenvolupament.
Article 12. Infraccions i sancions.

Pel que es refereix a la qualificació de les infraccions tributàries com també a la
determinació de les sancions que per aquestes corresponguen en cada cas, s’aplicarà el
règim regulat en la Llei General Tributària i en les disposicions que la complementen i
desenvolupen.

DISPOSICIÓ DEROGRATÒRIA
Aquesta ordenança fiscal deroga des del dia de la seua entrada en vigor l’anterior

ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre construccions instal·lacions i obres vigent
fins la modificació introduïda per aquesta ordenança fiscal.

DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA
Amb efecte des de l’1 de gener de l’any 2000 serà d’aplicació el que disposa

sobre el règim de bonificacions i deducció en la quota recollida en l’art. 6 i en l’art. 7
d’aquesta ordenança fiscal.

DISPOSICIÓ FINAL
Aquesta ordenança fiscal entrarà en vigor el dia de la seua publicació en el

Butlletí Oficial de la Província i començarà a aplicar-se el dia de la seua entrada en
vigor; continuarà en vigor fins que se’n modifique o derogue expressament.

APROVACIÓ
Aquesta ordenança, que consta de dotze articles, una disposició derogatòria, una

disposició transitòria i una disposició final, va ser aprovada inicialment pel Ple de
l’Ajuntament, en la sessió que tingué lloc el dia , i definitivament el dia ,
entrarà en vigor el dia .

SEGON: Sotmetre el text a informació pública pel termini de trenta dies
mitjançant la inserció del corresponent edicte en el butlletí oficial de la província i un dels
diaris de major circulació d’aquesta.

En el supòsit que en el període d’exposició al públic no es presentaren
reclamacions o suggeriments, l’ordenança inicialment aprovada s’entendrà com a
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definitiva sense necessitat de cap acord plenari, seguint seguidament els tràmits
necessaris per a la seua entrada en vigor.

17 PROPOSICIÓ UV SOBRE TRANSFUGUISME
Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament

d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

Llegida la moció presentada, que diu:
“La Constitució estableix en l’art. 140 que “els regidors seran elegits pels veïns

del municipi mitjançant sufragi universal, igual, lliure, directe i secret, en la forma
establerta per la llei”.

La Llei Orgànica del Règim Electoral General estableix els requisits per presentar
candidatures a les eleccions municipals, mitjançant llistes de candidats presentades per
partits, federacions, coalicions o agrupacions electorals.

Com que els partits són “l’instrument fonamental per a la participació política”, la
seua funció principal en els processos electorals és la de proporcional candidatures.
Tanmateix, la relació associativa entre partits i candidats, com també la submissió
d’aquests a la disciplina partidària, són qüestions en què l’ordenament jurídic n’ha vist
limitada l’entrada. Tot i reconèixer en la pràctica del nostre sistema polític una espècia de
mandat imperatiu dels partits polítics sobre els seus regidors, la jurisprudència del
Tribunal Constitucional ha fonamentat la doctrina de la representació política en el dret
dels ciutadans a què els seus representants no puguen ser cessats per una voluntat
distinta de la del mateix electorat.

Si bé hi ha problemes sense resoldre en la doctrina del Tribunal Constitucional en
la relació amb la titularitat del càrrec quan el regidor abandona voluntàriament el seu
grup, el reconeixement que la representació conferida pel cos electoral als seus elegits no
s’ha de trobar mediatitzada ni supeditada a les vicissituds d’aquests amb els partits
polítics que els han proposat, s’ha fonamentat de manera reiterada i constant en la seua
doctrina.

El fenomen del transfuguisme polític, en la mesura que aquest es produeix en una
mateixa legislatura i té efectes immediats sobre la governabilitat i la marxa del sistema,
constitueix un problema que afecta la nostra corporació local, adquirint unes dimensions
que la nostra experiència configura com a patologia política del nostre sistema.

Les conseqüències d’aquesta pràctica reiterada, que està sent habitual en aquesta
corporació, els efectes dels quals comporten l’alteració de la representació política
durant la mateixa legislatura, canviant l’orientació de la relació de forces sorgida de les
urnes, no sols són perjudicials per a la governabilitat del nostre municipi, sinó que
deterioren els fonaments del sistema polític, cosa que propicia disfuncions i
comportaments que es poden instal·lar de forma endèmica en la nostra vida pública.

Després de les necessàries reflexions sobre el transfuguisme polític i els seus
efectes sobre el govern local, tenint present l’última legislatura i fins i tot l’actual, en les
quals regidors que van ser elegits en una formació política han passat a una altra distinta
durant la mateixa legislatura, debilitant els mecanismes establerts per reforçar l’estabilitat
governamental, hem de coincidir en la valoració negativa de la pràctica d’aquesta
conducta anòmala, per això es fa necessari recollir en un acord el compromís de tots els
partits polític sobre les pautes que permeten eliminar els efectes d’aquest fenomen.

Per tot això Unió Valenciana sotmet a la consideració dels grups polítics presents
en aquest Ajuntament l’adopció dels acords següents:
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1. Els partits polítics que subscriguen els acords es comprometran a rebutjar i no
admetre en el seu grup polític un regidor integrat en la candidatura d’una altra formació,
mentre mantinga el càrrec aconseguit en el seu partit original.

Així mateix es comprometen a impedir la utilització de trànsfugues per constituir,
mantenir o canviar les majories de govern d’aquest Ajuntament, a no donar suport a cap
iniciativa que provinga d’aquests, i a desincentivar el transfuguisme per mitjà de
l’adopció de mesures dissuasives de caràcter econòmic, reglamentari i protocolari.

2. Establir en els nous reglaments que els regidors que abandonen els partits o
agrupacions en les candidatures dels quals resultaren elegits no passen al grup mixt, sinó
que s’organitzen a partir de la figura dels “no inscrits” o del “regidor independent” amb
la creació, si fa al cas, del corresponent grup de “no inscrits” i actuen en la corporació de
forma aïllada, sense que puguen percebre o beneficiar-se dels recursos econòmics i
materials posats a disposició dels grups polítics de la corporació.

3. Els partits que subscriguen aquest acord i que tinguen representació
parlamentària hauran d’“instar” els seus representants en el Congrés dels Diputats perquè
presenten una iniciativa de reforma de la Llei Orgànica de Règim Electoral General, per
regular el supòsit de titularitat del càrrec quan el representant electe abandone el partit
polític pel qual va ser votat en les urnes.

4. Que aquest acord es veja reflectit en el nou Reglament d’Organització i
Funcionament d’aquesta corporació municipal, per tal de comprometre’s a aplicar-lo a
partir de la data en què se signe.”

Obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. MONTESINOS, diu: “Cal
argumentar el transfuguisme i ara vénen els arguments de l’argumentació del
transfuguisme. Prepareu-vos a sentir més del mateix. A València quan hi ha
transfuguisme sobretot d’Unió Valenciana que som els qui més patim aquest tipus de
fenomen, l’argument general és que Unió Valenciana ha perdut el rumb i ens n’anem al
partit que ens dóna de menjar. Eixe és l’argument general, el que més sentim, roda de
premsa, Unió Valenciana ha perdut el rumb per tant ens n’anem que allí ens donaran de
menjar, eixe és l’argument general a nivell de València, a nivell autonòmic. Arguments a
nivell local que patim ací en aquest municipi, ara ve la justificació, la justificació de
transfuguisme és molt difícil de justificar, jo diria que quasi impossible. Per tant, primer
argument que sentim i que estem acostumats, premeu-vos els cinturons que ens enlairem,
que la meua nòvia treballa en el CEA i tu amic, no, primer argument a tota pastilla. Per
cert, encara tinc ací el currículum del teu amic, el duc a totes bandes però no el vaig a fer
públic perquè eixe xaval igual és una molt bona persona. Segon argument, en el moment
en què Unió Valenciana denuncia qualsevol actitud, o fet, o maniobra, o irregularitat, no
sols d’aquest grup sinó de qualsevol grup, incidència, en aquest municipi,
immediatament, desplegament de mitjans, s’agafen tots els mitjans i comença la desfilada,
insults, desqualificacions, amenaces, provocacions, etc., hi ha la premsa, continuen amb
eixe estil, per part meua pot continuar, jo per part meua no ho vaig a fer. Tercer
argument, per justificar aquest tipus d’actituds, perquè sóc el més honrat, el més humil,
el que més ètica té, el més educat, el més treballador, perquè duc molts anys i mai no
m’he beneficiat ni jo ni els meus col·legues, mai, això són arguments que se senten i es
van a sentir ara. Per descomptat que no vaig a enumerar res, perquè tots ens coneixem,
per tant per a què dir més del mateix. Quan un és honrat no s’ho diu un mateix, ja ho dirà
la gent, tantes vegades repeteix un això de la seua honradesa que sembla que li preocupa
molt donar eixa imatge, l’honradesa es demostra practicant-la.
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Diu ací un pensador en un diari, pensament del dia: quan més parlem dels nostres
mèrits menys ens creuen els altres. Aneu prenent nota. Tot seguit, seguint l’argument, el
més gros, que jo estic de regidor gràcies a ells, molt bé, jo estic de regidor gràcies a ells,
jo em preguntaria, en quin partit s’hagueren presentat aquests senyors si no haguera sigut
per Unió Valenciana, en el CIPS de García i Felipe, en el d’Almor? Crec que ja no hi ha
en el mapa polític aquests grups. Jo no sé en quin partit s’hagueren presentat, jo no sé si
seria regidor, però jo no sé en quin partit s’hagueren presentat, perquè ja no els queden
més partits per recórrer, i si s’hagueren presentat, perquè ja no els queden més partits per
recórrer i si s’hagueren presentat en eixos crec que no hagueren eixit. Tot seguit, aquests
són els quatre arguments amb un gran desplegament de mitjans de comunicació de més
del mateix. Des de l’endemà de les eleccions fins avui, això és els quatre arguments que
hi ha. Lògicament l’equip de govern els ha de donar cobertura, els ha de donar cobert
perquè les matemàtiques canten i ací cal eixir cap endavant siga com siga. Assegurar-se
una majoria fictícia, uns pressupostos i no sé quantes coses més. Jo crec, sincerament,
l’equip de govern i vostès m’ho han comentat o enumerat en infinitat d’ocasions, que
dur-se eixa càrrega damunt no és molt recomanable, açò és pa per avui i pa per a demà.
No tinguen por, governen en minoria.

En les passades eleccions autonòmiques se signà un acord a nivell nacional i una
vegada més tots abanderaven la lluita contra el transfuguisme, tots els grups a nivell
nacional i a nivell autonòmic, bo, doncs poseu-ho en marxa, que no passa res, si no ha de
ser alcalde, Silvestre, no passa res, que siguen altres, però carregar amb això el temps ja
passarà factura, a uns o altres. Que demà jo no he d’estar a l’Ajuntament, doncs no estic
a l’Ajuntament, que no passa res, que jo no visc d’açò, gràcies a Déu jo no necessite de
l’Ajuntament per arribar al final de mes, gràcies a Déu, crec que tots no ho poden dir. He
estat molts anys treballant en política, sense percebre una pesseta, si demà me n’he
d’anar me’n vaig, que no passa res. A més pràcticament com ja he dit en un mitjà de
comunicació, el que cobre ho he de dedicar a pagar la campanya, és a dir, que no
necessite d’açò.”

El portaveu del Grup Mixt, Sr. CORTÉS, assenyala: “Anem a parlar seriosament
del transfuguisme. Nosaltres, tant M. Dolors com jo, estem totalment a favor de la
moció, però considerem necessari fer-hi dues matisacions. La primera és sobre a qui
pertany l’acta de regidor i la segona, en el cas que ens ocupa, qui és el trànsfuga. Quant a
la pertinença de l’acta, hem de dir que tal com es diu en la moció, que la principal funció
dels partits siga la de presentar candidatures, en cap cas legitima la propietat de l’acta de
regidor, i no la legitima per diversos motius; primer, perquè el Tribunal Constitucional
considera que l’acta de regidor pertany a la persona, al candidat i no al partit. Segon,
perquè el Tribunal Constitucional considera que els regidors només poden ser cessats per
aquelles persones, ciutadana i ciutadanes que els elegiren. I, tercer, i açò ho dic jo i no el
Tribunal Constitucional, no creuen vostès que ja hi ha prou dictadura en els partits pel
simple fet que les llistes siguen tancades? Si a més de la capacitat que tenen els partits de
posar i llevar candidats de les llistes atenent la cèlebre frase del Sr. Guerra que qui es
mou no ix en la foto. I que posteriorment han fet seua tots els partits, què passaria si a
més d’eixa capacitat que tenen els partits també tingueren la potestat de cessar els
regidors per discrepar de les directrius del partit? I vostès com jo saben, almenys els qui
duem ací tretze anys, que no sempre els interessos del partit són coincidents amb els del
poble, i hi hauria prou recordar diversos exemples il·lustratius: l’espoli i la desaparició de
Caixa Sagunt, la plaça del Sol, l’aparcament subterrani de Sants de la Pedra,
indiscutiblement cap d’aquests temes tenia una relació entre els interessos del partit i el
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d’aquests temes o del poble. On quedaria la llibertat i el respecte a la voluntat dels
votants? Si els regidors tinguérem davant qualsevol discrepància amb el partit l’espasa de
Damocles sobre el cap per ser cessats, jo crec que li estaríem fent un fluix favor a la
democràcia. Amb tot això el que vull dir és que la Sentència del Tribunal Constitucional
entenc i entenem que és el menys dolent que li pot passar a la democràcia, a la llibertat
d’expressió i al funcionament democràtic de les institucions, i el que no hi haja llistes
obertes és perquè els partits no tenen cap voluntat perquè prefereixen mantenir la
dictadura partidista. Supose que el Sr. Montesinos quan presenta aquesta moció és
perquè considera que les actes de regidor, tant de M. Dolors com la meua pertanyen al
partit, i segurament i a pesar del cinisme que té en criticar ara i no en la campanya la
nostra integració com a CDS en Unió Valenciana, el cinisme que té en criticar ara la mala
gestió meua al front del Patronat d’Esports, i no en la campanya electoral, crec que el
desqualifica.

Possiblement tinga raó en el fet que alguna cosa li devem al partit, ja que fruit
d’eixa integració, del CDS en Unió Valenciana, aconseguírem per a tots els ciutadans de
Sagunt i el Port, no va ser per a M. Dolors i per a mi, per a tots els ciutadans de Sagunt i
el Port, l’EPA i la pista d’atletisme. Tanmateix, qui vertaderament es beneficià d’eixa
integració va ser una vegada més el Sr. Montesinos, que a pesar que el que més verd que
ha vist és la gespa dels camps de futbol va ser nomenat assessor del conseller
d’Agricultura. I a pesar que no tingué mai representació municipal en aquest Ajuntament
avui està ací assegut. Per tant és cert que alguna cosa li devem al partit, però també és
cert que les nostres actes de regidors les devem a l’esforç col·lectiu dels seus militants,
dels antics d’Unió Valenciana i dels qui ens integrem del CDS, confiant en la promesa
feta per Héctor Villalba i Fermín Artagoitia, que Unió Valenciana era un partit que
avançava cap al centre, i compliren la seua promesa, en aprovar en el Congrés de
Gandia, davant de més de 2.000 compromissaris, que Unió Valenciana era un partit
nacionalista valencià de centre, integrador i progressista. Sis mesos més tard, i aprofitant-
se dels resultats electorals i culpant Fermín Artagoitia i a Héctor Villalba, personatges
foscos com el Sr. Montesinos, menys de cent compromissaris, aprovaren tornar a Unió
Valenciana als anys més foscos de la seua existència, fent d’Unió Valenciana un partit
reaccionari i excloent. Però sobretot a qui li devem les nostres actes de regidor és a les
més de 3.600 persones que confiaren en nosaltres com a partit integrador, modern,
centrat, nacionalista, i en un servidor com a cap de llista i representació de la resta de
companys. On es va vendre la imatge d’honradesa, de serietat d’unes persones, totes
elles que provenien del CDS amb un eslògan clar, que mai ens havíem oposat a cap
inversió per al nostre poble, i amb l’experiència i el treball ben fet de dotze anys a
l’esquena. Quin treball ben fet duia el Sr. Montesinos a sobre? Què duia el Sr.
Montesinos? Fracàs rere fracàs. Un president incapaç d’obtenir la pròpia acta de regidor,
perquè si no és així m’agradaria que explicara als ciutadans de Sagunt i del Port com és
possible que a pesar que Unió Valenciana passà pels seus millors moments polítics, en
l’etapa del Sr. Vicent Lizondo, ni vostè, ni ningú que es presentà per Unió Valenciana a
Sagunt obtingué en més de quinze anys ni una sola acta de regidor, i ara que Unió
Valenciana ha perdut tota representativitat al Parlament, ara resulta que Unió Valenciana
tragué tres actes de regidor i vam estar molt a prop de la quarta. Hauria d’explicar per
què quan tenien tot el poder no tragueren res, i quan el partit està a punt de desaparèixer
ací en traiem tres regidors.

Quant a qui és el trànsfuga? Perquè un polític es puga qualificar de trànsfuga
segons el diccionari de la Real Academia de la Lengua, han de donar-se dues
circumstàncies, primera, que canvie de partit, i segona que aquest canvi represente un
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benefici personal. Cap d’eixes dues circumstàncies s’han donat, ni en Antoni Cardo,
expresident i fundador d’Unió Valenciana, que abandonà l’Ajuntament, ni en M. Dolors,
ni en un servidor, per això jo demanaria que el qualificatiu trànsfuga es fera servir per a
aquelles persones que sense abandonar el partit generen un transfuguisme ideològic
defraudant la voluntat de les més de 3.600 persones que confiaren en Unió Valenciana.
Perquè qui representa a hores d’ara els interessos i la voluntat d’eixes més de 3.600
persones que confiaren en nosaltres. El Sr. Montesinos que representa el valencianisme
més reaccionari i excloent, o persones com Antoni Cardó, M. Dolors, un servidor, que
representem la voluntat d’aquells més de 3.600 persones que confiaren en Unió
Valenciana com un partit nacionalista, integrador i no excloent, centrat i no reaccionari,
modern i no cavernícola. Un partit on a més del reconeixement dels nostres fets
diferenciadors com a poble: himne, llengua, bandera, a més d’aquests fets, érem un partit
capaç de reconèixer els fets diferenciadors d’altres autonomies, un partit capaç de
respectar aquelles altres persones que senti igualment nacionalistes la seua concepció de
la nostra autonomia és diferent. Avui, gràcies al Sr. Montesinos, i molt pocs més, però
que han sabut aprofitar-se del debacle electoral, han fet d’Unió Valenciana un partit
nacionalista però reaccionari, i excloent. Estic convençut que molts de vostès,
interessadament o no, estan pensant que quan passen aquests fets en els partits el més
honest és anar-se’n a casa, i possiblement en situacions de debat ideològic s’ha de
respectar el que diga la majoria o en cas contrari plegar veles i anar-te’n a ta casa, però i
quan no hi ha debat ideològic? Sinó que uns pocs aprofitant-se de la situació delicada del
partit del seu líder, aprofiten per donar un clop d’estat tornant al partit als seus anys més
foscos, hem d’anar-nos-en o al contrari hem de defensar els interessos d’aquelles
persones que confiaren en nosaltres? I quan els qui es fan amb el poder són quatre que es
representen a si mateixos i poc més, també hem d’anar-nos-en a casa? Doncs, miren, no
ens anem a anar, són molts els anys que duem lluitant pel nostre poble perquè
personatges com el Sr. Montesinos tinguen una clau que no els pertany, eixa clau
almenys mentre depenga de nosaltres ni la van a tenir per ser regidor d’Urbanisme ni per
beneficiar-se vostè o el personal del seu entorn. Els ciutadans i ciutadanes que confiaren
en Unió Valenciana anterior a les eleccions, i en Miquel Àngel Cortés com a cap de llista,
volen i així serà que siguem nosaltres els qui amb la nostra experiència de dotze anys,
nosaltres amb el nostre tarannà moderat integrador, nosaltres que mai votem en contra
de cap inversió per al nostre poble per xicoteta i insignificant que siga, que siguem els qui
tinguem la clau de la governabilitat perquè hem sigut nosaltres els qui més hem apostat
per la governabilitat d’aquest poble, i jo crec que hi ha tretze anys d’història a les nostres
esquenes.

Per tant, Sr. Montesinos, haurà d’esperar a millor ocasió i demostrar presentant-
se en les properes municipals, si gaudeix de la confiança dels ciutadans del Port i de
Sagunt, o si al contrari l’únic que va a obtenir dels ciutadans del Port i de Sagunt és el
menyspreu més absolut. És més, si té el que ha de tenir, vergonya, el repte perquè ens
presentem els dos, això sí, en candidatura diferent, però encapçalant-la cadascú i
aleshores sabrem definitivament de qui és l’escó i qui mereix la confiança dels ciutadans.
Vostè, Sr. Montesinos, i el seu assessor, han convertit Unió Valenciana en un circ, on
per descomptat l’únic que ens falten són els pallassos, i el dia 12 comprovarem a qui
representen vostès, a quina part d’eixos 3.600 ciutadans i ciutadanes representen vostès,
estic convençut que a partir del dia dotze ens veurem obligats a exigir-li que abandone
l’escó que no li pertany. Companys i companyes, si aneu a criticar el transfuguisme, el
transfuguisme tradicional, també amb la mateixa intensitat denunciareu el transfuguisme
ideològic i de l’ètica i moral de determinats personatges.
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Per acabar, Sr. Alcalde, i abusant de la seua benvolença, m’agradaria realitzar
unes preguntes perquè jo crec que donen idea del que ha sigut el treball de M. Dolors i el
meu al llarg de tretze anys en aquest Ajuntament, perquè la resta són paraules. Sr. Emili
Olmos, vostè i jo duem ací al voltant de dotze o tretze anys, alguna vegada hem fet
alguna proposta M. Dolors o jo que haja estat al límit de la il·legalitat, o hem fet res que
ens hàgem aprofitat nosaltres, o amics, o familiars? Li consta a vostè que hàgem utilitzat
la nostra situació per aprofitar-nos? Tu, com a tècnic d’Activitats, alguna vegada t’hem
pressionat? Sr. Alcalde, anem a presentar una esmena i aquesta és l’última vegada que
públicament anem a defensar la nostra honestedat política i personal. Quan es qüestiona
l’honor de les persones amb mentides i falsedats, l’única via que queda és la judicial, per
tant, repetisc, Sr. Alcalde, que tot el que havíem de dir ja ho hem dit, té un escrit
presentat per nosaltres que diu que el punt quart de la part dispositiva, diria el següent:
seran, tret dels tres punts anteriors, en aquells casos en què l’abandonament del partit
estiga motivat per: a) profunds canvis ideològics realitzats pel partit posteriorment a les
eleccions, b) quan dirigents d’aquest, fent servir el partit en benefici propi i no en el
d’interès general, posen en perill el prestigi i l’honorabilitat dels companys sense que el
partit sent coneixedor dels fets decidisca adoptar cap mesura per eradicar aquestes
actuacions impròpies de l’ètica i de l’honestedat política, i per últim que aquest acord es
veja reflectit en el nou Reglament d’Organització i Funcionament d’aquesta corporació
municipal, comprometent-se al compliment de la seua aplicació a partir de la data en què
se signe.

A partir d’aquest moment la nostra defensa de la nostra honestedat i la nostra
ètica no es farà en aquest Ple, es farà en el lloc que pertoque.”

El Sr. CIVERA, portaveu del Bloc, manifesta: “El títol de la moció o el seu
sentit, no hi ha dubte, el transfuguisme, clar, que és un assumpte fonamental, en la
mesura que intenta incidir en les regles del joc, o que incideix directament en les regles
del joc de la democràcia espanyola. El Bloc pensa que és un debat necessari que s’hauria
de tractar en el fòrum que pertoca, i que evidentment nosaltres pensem que no és aquest.
No obstant això, com hem fet precisions en aquest sentit altres vegades, volem deixar
ben clar que el Bloc ha defensat sempre les llistes electorals a tots els nivells obertes,
perquè estem convençuts que la representativitat personal, per descomptat, adscrita a
grups polítics, reforçaria la credibilitat democràtica i respecte, i concretament centrant-
nos en el punt que ens ocupa ara, assumptes com el que ens ocupa tindríem una millor
comprensió i resolució. D’altra banda, volem aprofitar l’ocasió per fer constar que el
Bloc des de les nostres declaracions de principis en el programa electoral, vol esforçar-se
per practicar un estil de política que no es base és la desqualificació personal, ni en
l’enfrontament, jo diria estèril, que no fa més que crear tensions innecessàries que no
resolen problemes a la ciutadania. Sincerament creiem, Sr. Montesinos, que vostès no
estan encertats i no és avui la primera vegada, a dur aquest tema reiteradament al Ple
municipal on hem dit que la nostra finalitat i el nostre paper creiem que hauria de ser un
altre, no estan vostès encertats, sobretot tenint en compte que com ja s’ha dit, i com és
evident, realment és difícil posar sobre un paper fórmules màgiques que solucionen els
problemes d’identificació ideològica i de l’actitud personal, és molt difícil, vostès
mateixos tenen l’experiència. Els regidors que els motiven a vostès a fer açò, van ser
aprofitats per vostès mateixos en la legislatura anterior quan estaven militant en el CDS,
ara que els regidors responen a criteris personals, vostès envesteixen una vegada i una
altra, que nosaltres creiem que no és bona per a l’Ajuntament, ni per a la democràcia en
general, ni creiem que siga bona per a vostès. Per tot açò, el Bloc no vol entrar en
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aquesta polèmica, perquè creiem que no correspon a aquest fòrum i en els nostres
principis, almenys, mentre que no ho discutisca el reglament intern de l’Ajuntament, si fa
falta precisar en aquest sentit, farem per evitar-ho.”

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de SP, indica: “Nosaltres anem a ser molt breus,
el que sí que és cert és que independentment que puntualment i ara algun company del
consistori diga que no entra, que no està disposat a valorar. Evidentment el fenomen del
transfuguisme és un fenomen que no és puntual, que no és local i que s’ha produït arreu
de tota la geografia de l’Estat variant la voluntat dels electors, i evidentment el Tribunal
Constitucional també diu que l’acta de regidor és regidor. Ací en aquesta proposició no
veig en cap cas algun plantejament, perquè a més seria inviable, de dir que el regidor
trànsfuga deixe de ser regidor, però si hi ha un codi de conducta ètic que nosaltres sí que
anem a recolzar, i sí que hem de lamentar que per circumstàncies i per concreció i peruqè
açò s’ha donat ací, el tema del transfuguisme, que és un tema seriós i que afecta les
institucions públiques de la representació dels ciutadans i dels seus mandataris haja hagut
novament de centrar-se en temes personals i temes d’atac, això crec que es podia haver
evitat i haver assumit. En definitiva vostè el que planteja en la moció és que quan
s’elabore el reglament orgànic és que els trànsfugues dels grups municipals que
continuen sent regidors perquè no gaudeixen del tractament legal que la llei atribueix als
grups municipals, als regidors; aleshores eixe és un sentit, que no es faça un pacte de
govern amb aquells regidors que han abandonat el seu grup i mantenen el càrrec i en eixe
sentit nosaltres això si que ho anem a recolzar. Pensem que l’ètica política no és un valor
en alça, per desgràcia és un valor prou en desús i per tant no es pot recolzar actituds,
siga qui les prenga, avui o el dia de demà, actituds i afavorir majories o minories en
funció del transfuguisme. Si algú no està d’acord amb una formació política que es
presenta, el màxim a què pot aspirar és a quedar-se com a regidor, però la resta de grups
polítics no pot donar suport a aquest tipus de pactes o de prevendes. De prevendes
sempre n’hi ha perquè si estiguérem aplicant el pacte del transfuguisme la Sra. Contreras
no estaria alliberada, i no tinc res contra vostè, no estaria alliberada ni exerciria
delegacions, senzillament, en el seu cas, en el meu o en el de qualsevol altre. El
transfuguisme o l’abandonament dels grups municipals sempre du necessàriament
conseqüències i ací sempre hi ha un subjecte actiu en una banda i un altre en l’altra
banda, és a dir, si el grup de govern no acceptara i no es prestara a alliberar, a prestar el
mateix suport amb un grup municipal i a donar càrrecs i delegacions, evidentment el
transfuguisme s’hauria eliminat d’aquesta corporació i de la resta de l’Estat. Perquè hi
haja trànsfugues ha d’haver un codi immoral i aètic entre la resta o els equips de govern
en els àmbits diferents, estatal, autonòmic i local, si els altres no jugaren a captar
trànsfugues, els trànsfugues haurien desaparegut. En eixe sentit nosaltres recolzem
evidentment que en el reglament orgànic aquell que abandone el seu grup municipal si
vol que es quede de regidor, però que no tinga el mateix tractament legal. Evidentment,
ja veurem, Sr. Alcalde, vostè o el seu successor o qui siga, quan aquests aspectes d’ètica
política pública s’acaben recollint en un reglament.”

El Sr. ALCALDE contesta: “Només per dir-li que el Reglament ja vaig acabar
d’elaborar-lo. Vostè coneix molt bé la Sentència del Tribunal Suprem, que l’acta pertoca
al regidor, i mentre que no canvien les lleis, no s’hi pot fer res.”

El portaveu del Grup Socialista Progressistes, Sr. CRISPÍN, indica: “Sr. Alcalde,
d’això es tracta i crec que això no s’ha posat en qüestió encara, de tota manera el seu
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partit com ara veurem opina d’una altra manera. Jo volia començar dient que en aquest
Ple he passat situacions de vergonya, no en aquesta legislatura, no d’un nivell molt elevat
però sí d’alguna estoneta, però alguna legislatura anterior en què he tingut l’oportunitat i
l’honor de representar una part dels ciutadans de Sagunt he passat moments de molta
vergonya. Crec, Sr. Alcalde, que com vostè no s’aplique una miqueta més a dirigir el Ple,
que dirigir el Ple no és actuar com si fóra un mestre d’escola, vostè calla i se sent, sinó
que és una altra cosa, és tenir respecte primer a aquest hemicicle i evitar que els regidors
en un moment d’acalorament, en calent li perden el respecte a aquest hemicicle, però si
vostè no s’aplica en eixa tasca fonamental de l’alcalde, que per a això s’asseu ací i
presideix, jo crec que anem a acabar ací com el rosari de l’aurora. Crec que vostè
s’aplica més en el contrari, a protegir d’una manera absolutament injustificada
determinats comportaments de regidors sempre que vagen, en el que vostè entén que és
el seu interès partidari, supose, o de l’equip de govern, i crec que en aquest cas s’està
equivocant com en altres molts. A mi em sembla que quan vostè s’esgargamella quan vol
tallar-li la paraula a determinats regidors, sempre de l’oposició en segons torns dient que
no són més de cinc minuts, em sembla absolutament impropi i impresentable que en
segons torns permeta intervencions de quinze, vint o vint-i-cinc minuts, perquè un al final
no sap on està. Em sembla poc ètic i poc edificant per a aquest Ple que es permeten
insults directes d’un regidor a altre en les intervencions, em sembla absolutament impropi
i no va a dur a aquest hemicicle a cap lloc bo.

El Sr. ALCALDE diu: “Ací l’únic insult que hi ha hagut l’ha rebut aquest alcalde,
i les paraules que ha tingut molta cura, n’ha tingut molta cura el Sr. Cortés, ha dit
simplement: en un circ en què falten els pallassos. No s’ha referit a res més, ha tingut
molta cura del que ha dit.”

Continua dient el Sr. CRISPÍN: “Jo crec que vostè necessita un sonotone per
entendre el que ha dit el Sr. Cortés i que lògicament no sols la paraula sinó la intenció ha
sigut ofensiva, perquè avui és per a Montesinos i demà serà per a ell i la meua
intervenció en aquesta. Jo crec que ja està bé haver de compartir la vergonya en els
mitjans de comunicació al que ens està duent l’enfrontament intern de la candidatura
d’Unió Valenciana en què lògicament ningú que no ha viscut que ha passat ací dins és
capaç d’aventurar un judici personal perquè segurament necessitem moltes dades. Al
final ja no sé qui és el responsable del que passa ara en Unió Valenciana, si és el Sr.
Cortés, si és el Sr. Montesinos o si és M. Dolors Contreras, no ho sé, la veritat és que no
ho sé i no m’importa molt, m’importa més el que la seua baralla en el fang ens estiga
esguitant als altres. Jo no tinc per què sentir ací, jo no sé si a algú li preocupa el sou que
es puga dur a sa casa, jo no tinc per què sentir que si jo no estic ací per diners, altres sí
que ho estan, etc., jo no tinc per què sentir-ho ni ací ni en la premsa, almenys jo, i supose
que tots els regidors estem ací per vocació i possiblement ens agrada açò de rebre aquest
tipus d’injúries vetlades.

Sr. Alcalde, vaig a demanar que siga una mica més diligent, i al Sr. Cortés dir-li
dues coses, i li ho dic sense cap tipus d’acritud, que vostè no es trobe amb arguments
com lògicament cap dels qui estem ací asseguts que haguérem anat sota les sigles d’un
partit polític tindríem cap argument per dir que l’abandonem abans de començar ací,
segurament ningú. Jo respecte i en això estic d’acord amb vostè, l’acta és seua, jo crec
que ningú dels qui hi ha ací tindríem cap argument per sostenir la seua posició, jo la
respecte; però per justificar la seua posició no ens faça passar als partits polítics com que
som una espècie d’ens estranys a la democràcia, això és el que vostè pensarà dels partits
polítics perquè em sembla que du tres, pense-ho vostè i potser per això acaba on està,
però no fique vostè el Sr. Guerra, al qual vostè com a mínim li deu molt més de respecte
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del qual ha demostrat ací quan es refereix a ell, ni de bon tros als partits polítics, que
recollint les seues paraules caldria acabar amb ells. Sembla, si em permeten l’acudit per
l’hora, com la mare que va a veure la desfilada de la jura de bandera del seu fill i veu que
el fill va amb el pas canviat i diu, mira que mal que desfilen tots, el meu fill és l’únic que
desfila bé. Respecte a la seua posició personal, que no política.

Per acabar, Sr. Alcalde, crec que una mica per respecte a l’auditori i també als
meus companys regidors, dic el respecte de si no fa falta no llegir-lo però sí que vulguera
que constara en l’acta d’aquest Ple, si perquè s’incloga he de llegir-ho, ho llig, només
resumiré dient que és un acord anomenat acord sobre el transfuguisme, signat per tots els
partits polítics de l’arc parlamentari espanyol, du data de 7 de juliol de 1998, que
d’alguna manera estableix onze mesures per evitar que passen aquestes coses, que passe
que regidors i diputats perquè així ho diu, que accedeixen a les institucions sota unes
determinades sigles, puguen modificar o puguen canviar els equilibris de govern o
configurar majories que en principi no hagueren emanat de la voluntat de l’electorat.
Aquest acord com he dit se signà el 7 de juliol de 1998, pel ministre d’Administracions
Públiques i els representants del Partit Popular, dic el ministre d’Administracions
Públiques aleshores crec que era el Sr. Rajoy, crec que encara aleshores era del Partit
Popular i avui en dia també, el que no és avui en dia és ministre d’Administracions
Públiques, és que potser no és ministre d’Administracions Públiques per poder no
complir aquest acord. Jo crec que tampoc no es desvia de la tònica general del Partit
Popular prometre unes coses quan estem prop de les eleccions i després no complir-les.
El Sr. Rajoy, com a bon ministre representant de la màxima institució de l’Estat, fa el que
fan vostès habitualment, no complir el que diuen; després, això sí, ho repeteixen moltes
vegades en la premsa i en els mitjans informatius i com el recullen, doncs després ens
oblidem del cas i ja està. Dic que està signat pel Sr. Rajoy, ministre d’Administracions
Públiques i representants del Partit Popular, del Partit Socialista Obrer Espanyol,
d’Esquerra Unida, de Convergència Democràtica de Catalunya, d’Unió Democràtica de
Catalunya, del Bloque Nacionalista Galego, d’Esquerra Republicana de Catalunya,
d’Esusko Alkartasuna, d’Unió Valenciana i del Partit Aragonés, tots aquests partits
polítics que representen com he dit abans l’arc parlamentari espanyol arribaren a un
acord per impedir, Sr. Alcalde, que aquest tipus de coses succeeixen. L’acord diu. “La
constitució estableix en l’art. 140 que els regidors seran elegits pels veïns del municipi
mitjançant sufragi universal, igual, lliure, directe i secret, en la forma que estableix la llei.

La Llei Orgànica del Règim Electoral General estableix els requisits per presentar
candidatura a les eleccions municipals, mitjançant llistes de candidats presentades per
parts, federacions, coalicions o agrupacions d’electors.

Sent els partits l’“instrument fonamental per a la participació política, la seua
funció principal en els processos electorals és la de proporcionar candidatures.
Tanmateix, la relació associativa entre partits i candidats, com també el sotmetiment
d’aquests a la disciplina partidària, són qüestions en què l’ordenament jurídic ha vist
limitada la seua entrada. Tot i reconèixer en la pràctica del nostre sistema polític una
espècie de manament imperatiu dels partits polítics sobre els seus parlamentaris o
regidors, la jurisprudència del Tribunal Constitucional ha fonamentat la doctrina de la
representació política en el dret dels ciutadans al fet que els seus representants no puguen
ser cessats per una voluntat distinta de la del mateix electorat.

Si bé hi ha problemes sense resoldre en la doctrina del Tribunal Constitucional en
relació amb la titularitat del càrrec quan el regidor abandona voluntàriament el seu grup,
el reconeixement que la representació conferida pel cos electoral als seus elegits no s’ha
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de trobar mediatitzada ni supeditada a les vicissituds d’aquests amb els partits polítics
que els han proposat, s’ha fonamentat de manera reiterada i constant en la seua doctrina.

El fenomen del transfuguisme polític, en la mesura que aquest es produeix en una
mateixa legislatura i té efectes immediats sobre la governabilitat i la marxa del sistema,
constitueix un problema que afecta les corporacions locals, qualsevol que siga la
grandària dels municipis, adquirint unes dimensions que l’experiència configura com a
patologia política del nostre sistema.

Les conseqüències d’aquesta pràctica reiterada, quan els seus efectes suposen
l’alteració de la representació política durant la mateixa legislatura, canviant l’orientació
de la relació de forces sorgida de les urnes, no sols són perjudicials per a la governabilitat
dels municipis sinó que deterioren els fonaments del sistema polític, propiciant
disfuncions i comportaments que es poden instal·lar de forma endèmica en la nostra vida
pública.

Després de la necessària reflexió sobre el transfuguisme polític i els seus efectes
sobre el govern local, tenint present l’elevat nombre de situacions en què regidors que
van ser elegit en una formació política han passat a una altra distinta durant la mateixa
legislatura, debilitant els mecanismes establerts per reforçar l’estabilitat governamental,
hem de coincidir en la valoració negativa de la pràctica d’aquesta conducta anòmala, per
això es fa necessari recollir en un acord el compromís dels partits polítics sobre les
pautes que permeten superar els efectes d’aquest fenomen.

Aquesta necessitat d’acord entre les forces polítiques es requereix com a factor
imprescindible per buscar solucions mitjançant compromisos de comportament polític,
amb els quals superar les situacions d’inestabilitat de govern provocades per conductes
particulars de transfuguisme, a les quals el dret no pot ni ha de donar resposta.

Per això, els partits polítics signants d’aquests acords, com a instruments que
articulen la voluntat dels ciutadans, coincidint que les decisions per donar solució a
aquest problema requereixen un alt grau de compromís i acceptació entre les parts,
acorden el següent Codi de conducta política, manifestant la voluntat d’eliminar els
efectes perversos d’aquesta pràctica i adoptant les regles que tot seguit s’indiquen:

1. L’aplicació d’aquest codi i el desenvolupament de les pautes que l’integren
s’han d’abordar mitjançant l’adopció d’un comportament polític coherent amb les
principis polítics que sustenten el règim democràtic. Aquest comportament es reforçarà
mitjançant l’adopció d’un conjunt de criteris que donen origen a procediments reglats
que dificulten i descoratgen la consecució d’objectius que falsegen la representació
política per transvasament de regidors a altres partits distints del seu originari.

2. Els partits polítics que subscriuen els acords es comprometen a rebutjar i no
admetre en el seu grup polític un regidor integrat en la candidatura d’una altra formació,
mentre mantinga el càrrec aconseguit en el seu partit original.

Així mateix es comprometen a impedir la utilització de trànsfugues per constituir,
mantenir o canviar les majories de govern de les institucions públiques, a no donar suport
a cap iniciativa que provinga d’aquests, i a desincentivar el transfuguisme polític a través
de l’adopció de mesures dissuasives de caràcter econòmic, reglamentari i protocolari.

3. Quant als criteris per establir procediments reglats que dificulten el
transfuguisme, els partits signants propiciaran les reformes reglamentàries en les
corporacions locals on tinguen representació, amb la finalitat d’aïllar als regidors
trànsfugues.

Els nous reglaments establiran que els regidors que abandonen els partits o
agrupacions en les candidatures dels quals resultaren elegits no passen el Grup Mixt sinó
que s’organitzen a partir de la creació de la figura dels “No inscrits” o del “Regidor
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independent”, amb la creació, si fa al cas, del corresponent grup de “no inscrits”, i actuen
en la corporació de forma aïllada, sense que puguen percebre o beneficiar-se dels
recursos econòmics i materials posats a disposició dels grups polítics de la corporació.

4. Els partits polítics signants es comprometen a estudiar i, si fa al cas, presentar,
abans d’acabar el proper període de sessions, una iniciativa legislativa de reforma de la
Llei Orgànica del Règim Electoral General, per regular el supòsit de titularitat de càrrec
quan el representant electe abandone voluntàriament el partit polític.

5. Subscrits els compromisos d’aquest acord, els supòsits d’incompliment o
desobediència per alguns dels grups locals integrants dels partits signants, hauran de ser
explícitament rebutjats. Per a això els partits polítics que subscriuen els acords es
comprometen a, mitjançant l’aplicació dels seus propis estatuts, expulsar de
l’organització el regidor trànsfuga. Si les normes estatutàries no preveieren aquest
supòsit, els partits polítics signants es comprometen, així mateix, a modificar aquestes
normes en un termini no superior a sis mesos a partir de la signatura d’aquest acord o
quan duguen a terme un procés de reforma dels seus estatuts o reglaments disciplinaris.

6. Els partits polítics signants es comprometen a estudiar i, si fa al cas, presentar,
abans d’acabar el proper període de sessions, una iniciativa de reforma de la Llei
Orgànica del Règim Electoral General que limite els efectes del transfuguisme que puga
provocar la presentació de mocions de censura. En aquest sentit es considerarà la
possibilitat que la regulació incloga:

- La impossibilitat de presentar mocions de censura abans de transcorregut un any
des de la presa de possessió de la presidència de la corporació o durant el darrer any de
manament.

- Que serà requisit previ per als regidors que abandonen el seu grup d’origen, la
permanència, almenys durant un any, en un altre grup polític, perquè puguen subscriure
durant el seu mandat una moció de censura.

7. Es constitueix una comissió de seguiment de l’acord, integrada per un
representant de cada partit signant i del Ministeri d’Administracions Públiques, a l’efecte
del compliment del que disposen els punts 4 i 6 d’aquest acord.

8. El que preveu aquest acord per als regidors s’estendrà als membres electes de
les altres corporacions locals, sense perjudici de les peculiaritats que se’n deriven dels
règims especials.

9. Els partits polítics signants que es presenten en les eleccions municipals
únicament en l’àmbit territorial d’una comunitat autònoma, es comprometen a impulsar i
aprofundir, en el marc de les competències en matèria de règim local de cada comunitat
autònoma, mesures coherents amb el contingut d’aquest acord. Així mateix, crearen en
aquest àmbit instruments per al seguiment de l’acord que impulsen.

10. Aquest acord serà d’aplicació a partir de la data en què se signe.
11. Es podran adherir a aquest acord, comprometent-se al compliment de la seua

aplicació, aquelles formacions polítiques que així ho subscriguen després de la celebració
de les properes eleccions locals.”

El Sr. ALCALDE diu: “Vostè sap que ja consta en acta perquè ho vaig fer jo en
el passat i ara li ho recordarà el portaveu del PP, quan vostè va ser nomenat ja candidat
del Grup Popular, perdó, del Grup Socialista, ja duem moltes hores ací. És fàcil, alcalde
als atacs, i si entre a defensar-me o a donar suport al grup aleshores ja no sóc l’alcalde de
tots i tracte d’afavorir amb el vot els altres i això, és una situació una mica difícil, jo no
he intervingut en aquesta polèmica d’Unió Valenciana, ho vaig dir en el passat, en el
darrer Ple que se suscità la situació i li demaní personalment al Sr. Montesinos i al Sr.
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Cortés que ja n’hi havia prou i s’oblidaren de l’assumpte. Malauradament al dia d’avui ha
vingut novament. Jo entenc que els 25 regidors hem de treballar pel municipi, fins al dia
d’avui la Sra. Contreras i el Sr. Cortés no han constituït equip de govern, no són
membres de la Comissió de Govern, per això no entenc que novament es pretén reobrir
una polèmica que semblava que ja estava tancada. Com he dit, i ho ha dit molt bé la Sra.
Contreras, hi ha la Sentència del Tribunal Suprem i García Enterria tots sabem que és
molt llarg en aquesta sèrie de coses resulta que la llei diu que l’acta clarament pertany al
regidor; no ho dic per vostès, que igual que ho han dit vostès ho dic jo i ho reafirme jo, i
compartisc l’esmena que ha presentat el Sr. Cortés, de ser eixos els fets, però no vull
intervenir en polèmiques ni res d’això. Que conste en acta l’acord de la Federació, tant
l’acord a què arribaren els partits polítics signants com el que vaig dir aleshores,
celebrada per l’assemblea de la Federació Valenciana de Municipis i Províncies a Castelló
que es reafirmaren els cinc partits. I això no té res a veure amb la situació actual.”

El portaveu del Partit Popular, Sr. CASTELLÓ, diu: “Començant pel final diré,
per la referència feta al ministre Rajoy, tot i haver canviat de cartera, que el compliment
de l’acord sobre un codi de conducta que també tenim ací, no queda exclusivament a la
voluntat del ministre competent sinó que en diversos punts es ressalta el fet que seran els
partits polítics signants d’aquest acord els que presentaran les proposicions de llei, hi ha
quantitat de llocs on ho posa, els que es comprometen a estudiar i si fa al cas presentar
una iniciativa legislativa, són els partits polítics els que es comprometen i no va ser una
promesa del ministre Rajoy sinó que va ser un compromís de tots els partits polítics. La
veritat és que independentment del meu nivell de confiança en el sistema de partits
polítics i sense llevar-li per descomptat raó al Sr. Crispín, allò cert és que sembla que una
vegada més el tema del transfuguisme continua sense abordar-se per mitjà d’una
iniciativa legal que és com realment se solucionaria aquest punt i ens deixaríem
d’històries d’aquest tipus, simplement canviant la llei.

Pel que fa al fet que conste l’acord dels partits polítics, l’acord del codi de
conducta política en l’acta crec que no cal perquè si no m’equivoque la moció d’Unió
Valenciana és una transcripció pràcticament literal d’aquest acord i hi consta tot el
preàmbul, però, vaja, per part meua no hi ha inconvenient ni puc tenir cap inconvenient.

Vaig a dir del que no vaig a parlar, no vaig a parlar de si en el teu partit hi ha més
o menys trànsfugues, de per què hi ha més trànsfugues en un partit que altre, d’històries
del passat, de si tu també has sigut trànsfuga i tu també, de si tu t’has aprofitat dels
trànsfugues i jo també, etc., no vaig a entrar en eixe tipus de rotllos, sinó que vaig a anar
més directament a situar la qüestió.

Ha dit una cosa Maribel abans que em sembla que està vista des d’un punt, al
meu parer, parcial, i és que hem de fer una reflexió sobre la no integració en el govern de
cap regidor que deixe el grup municipal pel qual es presentà a les eleccions, perquè, clar,
si tenim clar que ara per ara la legislació és així, i quan es canvie supose que no serà
retroactiva, el fet que un regidor deixe el grup pel qual es presentà, i passe a formar el
Grup Mixt o els no inscrits, o com vulga anomenar-se, això significa que en no
desaparèixer eixe regidor, la qüestió no és que entre o no entre en un equip de govern, la
qüestió és que eixe regidor vota, i que amb el seu vot es pot alinear amb el que està dient
l’equip de govern o amb el que diu l’oposició, per tant ací quan es duga qualsevol tipus
d’assumpte al Ple, lògicament avui en dia els dos regidors que estan en el Grup Mixt
hauran de dir si voten sí, si voten no o si s’abstenen, amb la qual cosa s’estaran alineant
amb l’equip de govern, amb l’oposició o amb els dos alhora, el que no anem a fer és dir-
los vosaltres fora d’ací perquè sí. Per tant en la reflexió de no integració en l’equip de
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govern, va implícit i vull que reflexionem sobre aquest tema, que si els del Grup Mixt no
s’integren en l’equip de govern vol dir que estan ficats en l’oposició; per tant caldria filar
una miqueta més eixe tema perquè el veig una mica estrany, de fet hi ha antecedents que
els trànsfugues no anaren a l’equip de govern sinó que anaren a l’oposició i es perdé la
majoria, i en això ningú no tingué inconvenient a acceptar eixes situacions, que no dic
que no s’hagen hagut de donar ací sinó que s’han pogut donar en altres llocs. Estic dient
que hi ha exemples en els quals un regidor que ha entrat per un grup polític i es passa al
Grup Mixt està afavorint l’oposició, i l’oposició diu: aquest que no govern perquè és un
trànsfuga i mentrestant està en l’oposició. És a dir, eixe llenguatge és un poc equívoc i
volia fer eixa xicoteta reflexió quant a la impossibilitat de complir-ho perquè quan vota o
està amb l’oposició o està amb l’equip de govern, i ningú no va a dir: jo no et vull, que
ets un trànsfuga. Quan hi ha una decisió que s’ha de prendre.

A part de la barbaritat que opina el Sr. Crispín, que és el que estic dient, opine
que sobre aquest tema hi ha un assumpte fonamental i és el canvi de la llei actual, a la
qual cosa els grups polítics signants d’aquest acord de conducta es comprometen i que
ara per ara no estiga fet. Fins al moment en què això no es canvie, com ja s’ha dit
repetides vegades, l’estatus de regidor és estrictament personal i no del partit, a pesar
d’haver-se presentat en unes llistes tancades. Amb la qual cosa fins que això no ho
resolguem hi tenim l’enredada. Hi ha una part que no acabe d’entendre d’aquest acord
fins que no es prenga la mesura legal corresponent, i és que s’anomene o no inscrits, o
s’anomenen regidors independents, perquè tal com està el ROF actualment, s’anomenen
no inscrits, independents, grup mixt, s’anomenen com deia en aquell informe famós el
secretari: grup residual, que pot sonar una mica lleig però és el que és, on no estan és el
grup residual, s’anomenen com s’anomenen, tots els regidors de l’Ajuntament tret que es
canvie la legislació tenen dret a participar en comissions informatives, i a les comissions
informatives s’entra en atenció al nombre de regidors que tinguen els grups polítics, per
tant cal reconèixer-los la particularitat que han d’estar en grup polític, i estem ficat en
eixe embolic, entre el que ens sembla lògic, el que ens sembla ètic, entre les llistes
tancades, entre que açò és del regidor, que si el grup s’anomena així, que si és no inscrit
a pesar de ser no inscrit pot participar en les deliberacions i en les comissions
informatives, i en els plens, etc. És a dir, ací hi ha un embolic entre el que es pensa pels
partits i se signa en un acord, i entre la realitat legal i la realitat del ROF que no du més
que a un altre lloc que ara per ara els regidors no inscrits, els regidors independents, els
regidors del grup mixt, els regidors del grup residual, com vulguen anomenar-los, tenen
el dret segons la llei d’intervenir i formar part de les comissions informatives, d’acord
que amb la qualitat en què estan en un grup polític s’anomena com s’anomene.

Ara una qüestió sistemàtica, em sembla que és la primera vegada entre les
mocions del Pla passat, o les proposicions del Ple passat i les proposicions d’aquest Ple,
perdona que t’ho diga, Salva, que no es diu que aquesta és una proposta demagògica per
part teua, has parlat d’oportunisme, d’electoralisme i de demagògia en totes les
proposicions anteriors i ho vas dir en totes les del Ple anterior, i constarà en acta. Per
tant, hem de ser una mica més coherents en el sentit d’entendre que la política local i més
en aquest poble, és així i punt. Perquè després en veiem en la situació que som nosaltres
els qui proposem una qüestió perquè a nosaltres realment ens pot semblar que no és
d’oportunitat política sinó que és una qüestió molt més essencial, però caus en la passada
que algú et puga dir el que jo t’estic comentant ara. Parlava que sistemàticament em
sembla i per això ve la proposta que vaig a realitzar tot seguit, que tractant-se de
qüestions que com recull la mateixa moció i recull el mateix acord, s’han de reflectir en el
reglament d’organització i funcionament, faig la proposta que aquest punt es retire de
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l’ordre del dia perquè en el moment en què s’està debatent, tramitant, discutint pels
grups polítics el reglament d’organització i funcionament sistemàticament em sembla més
adient que es veja açò dins d’eixe marc que es veja la legalitat que hi haja en el moment
en què s’estiga debatent eixe reglament i que precisament en eixe moment per sistemàtica
prenguem la resolució adient. Perquè fer un reglament d’organització i funcionament en
base a afegitons, en base a mocions, em pareix que sistemàticament no és en absolut
adient i per tant propose que se’n retire, de l’ordre del dia.”

El Sr. MONTESINOS, ponent de la proposta, assenyala: “Afortunadament cada
vegada estic més tranquil en les meues intervencions amb aquest tema, és un tema una
mica greu, i ara estic més relaxat i més tranquil perquè com més parla aquest regiodr,
més em tranquil·litza, menys he de dir, una argumentació, una justificació com ha dit el
Sr. Paco Crispín, del PSOE, a base d’adjectius desqualificatius, pràcticament no faria
falta ni que intervinguera, ja ho diu tot ell, no fa falta, que cadascú pense el que vulga,
uns arguments i altres adjectius desqualificatius, per tant em tranquil·litza, els arguments
que utilitza, tela marinera; que si el programa era d’ell i no era d’Unió Valenciana, que si
les inversions eren d’ell i no d’Unió Valenciana, mare meua el que s’ha de sentir, que
l’experiència l’avala més que a ningú; clar que t’avala, tots els partits en què heu estat us
els heu carregat, tots els partits pels quals heu passat van a la deriva. I torna a la mateixa,
que jo estic ací per ell, però en quin partit s’haguera presentat vostè? I després torna, que
jo em bata en duel amb tu en unes eleccions, una altra vegada, jo amb Unió Valenciana; a
mi tant em fa si perd, perd que jo no visc d’açò, una altra vegada ho he de dir, però vostè
per quin partit es presentarà? A qui representa? Parla de la meua ideologia, a hores d’ara
va a parlar de la meua ideologia, vostè va a posar en dubte la meua ideologia? La
quantitat d’adjectius desqualificatius que ens ha tocat escoltar. A mi tant em fa estar
representant l’Ajuntament que no estar, jo tinc la meua ideologia, la meua defensa per
allò valencià, pels interessos de Sagunt, potser ho faré millor o pitjor, els agradarà o no
els agradarà, ho compartiran o no, però tant em fa, si he d’estar en casa hi estaré, no
passa res.

Continua l’exposició i amb tots els meus respectes al món faller, perquè jo he
sigut faller moltíssims anys, açò em recorda el que passa en les falles, hi ha una falla, un
col·lectiu, associacionisme, tenen una falla, l’endemà m’enfade amb els de la falla i
l’endemà a la cantonada del costat munte una falla, munte una pareta i munta el meu
quiosc, açò no és el mateix, senyors, ací no es pot dir ara m’enfade i me’n vaig, i munte
la falla al costat. Que cadascú pense el que vulga, però cadascú ho està interpretant com
els dic, fins on hem arribat i a pesar de tot ho pinten com ho pinten són uns trànsfugues,
ho pot pintar com li vinga en gana.

Tot seguit, començant per darrere, contestant al regidor del Partit Popular, que
diu que faig demagògia amb aquesta moció, aleshores jo li diria que si aquesta moció és
demagoga o jo sóc un demagog, Sr. Alfred Castelló, senyors del PP, senyors de l’equip
de govern, desgraciadament el treball brut m’està tocant a mi, quan tots estem d’acord
amb el que passa en aquest Ajuntament, tots opinen el mateix, i m’està tocant a mi
perquè ho he patit en el meu partit, denunciar aquestes irregularitat. No em diga que sóc
demagog perquè m’està tocant a mi fer el treball brut d’aquest Ajuntament,
desgraciadament, i vostès ho saben perfectament. Per tant crec que la moció recull molt
clarament si podrien participar en les comissions o no, crec que la moció ho recull
perfectament, una altra cosa és que no s’aprove, si no s’aprova per descomptat que
podran continuar participant en les mocions, però la proposta ho diu claríssim, que no
podran intervenir, no podran tenir participació, etc., per descomptat que podran votar i
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podran definir un lloc o altre, però seran independents d’independents, el que són. Tot
seguit dir-los al grup del Bloc que en les propostes de campanya que estan fent públiques
en la campanya a les generals, el seu representant, Joan Francesc Mira, entre un seguit de
propostes, açò és d’un mitjà de comunicació, açò no m’ho invente tampoc, entre les
seues propostes hi ha un seguit de punts i de reivindicacions, que per descomptat que no
les vaig a llegir totes perquè ja s’encarregaran ells de fer públic quines són les seues
propostes, però crida l’atenció que una d’elles diu: lluita contra el transfuguisme i la
corrupció, i això ho estan venent en la campanya, ho diu el Bloc, en els mitjans de
comunicació, no sé a què esperen per posar-ho en marxa. Practiqueu-ho, poseu-ho en
marxa, ara teniu un motiu i una causa per poder posar en marxa tot el que esteu venent.
Feu el que vulgueu, però una cosa és el que es diu i una altra és el que es fa.

Jo crec que és una ocasió d’or que teniu, és una oportunitat històrica que em toca
a mi com he dit abans fer la feina bruta de l’Ajuntament, que l’he presentat ací, ací està,
la podeu agafar, la podeu deixar, però, repetisc, és una oportunitat històrica. Crec que és
una barbaritat i un abús, cadascú amb la seua consciència que faça el que vulga, jo tinc la
consciència molt tranquil·la, jo represente un partit, millor o pitjor, però represente un
partit.”

Acabades les intervencions i atès que el Sr. Castelló ha sol·licitat en el curs del
debat retirar l’expedient de l’ordre del dia, se sotmet a votació i el Ple de l’Ajuntament,
per 13 vots a favor del PP, Grup Mixt i Bloc-Els Verds, ACORDA:

Retirar de l’ordre del dia la proposta anteriorment transcrita.

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de SP, diu: “Es pot plantejar una esmena a una
moció? Estimar i desestimar, el grup polític que ho considere necessari abstenir-se, però
qui té la potestat, la competència, qui vostè vulga, és el proposant. És una moció que
s’ha declarat la urgència, en funció d’eixe debat es vota a favor, en contra o abstenció.”

El Sr. ALCALDE diu: “A part que li conteste jo i li conteste el secretari, ara per
ara no hi ha reglament d’organització propi del municipi i hem d’acollir-nos al ROF, per
tant havent d’acollir-nos al ROF, l’ordre del dia és competència d’aquest alcalde, les
proposicions i això; no obstant això, i és preceptiu en les votacions i així ho hem dit
abans, que quede sobre la taula o la retirada de l’expedient, posteriorment l’esmena en
cas que no prospere, i tot seguit el dictamen que se sotmet a votació.”

El Sr. SECRETARI indica: “Estem en presència d’una proposició que segons
l’art. 97.2 del ROF és la proposta que se sotmet al Ple relatiu a un assumpte inclòs dins
de l’ordre del dia, que acompanya la convocatòria en virtut del que estableix l’art. 82.3,
que contenia una part expositiva i una proposta d’acord, que una vegada ratificada la
inclusió en l’ordre del dia passa a ser un punt més de l’ordre del dia, i que a partir d’eixe
moment entra en joc els arts. 91 i següents del ROF, en l’art. 92 si vostè recorda diu:
qualsevol regidor podrà demanar durant el debat la retirada d’algun expedient inclòs en
l’ordre del dia, la proposició una vegada aprovada forma part de l’ordre del dia, a
l’efecte que s’incorporen a aquest documents i informes i també que l’expedient quede
sobre la taula, ajornant-ne la discussió fins la següent sessió; en els dos casos la petició
serà votada després d’acabar el debat i abans de procedir a la votació sobre el fons de
l’assumpte, si per majoria simple es votara a favor de la petició no tindrà lloc a votar la
proposta d’acord.”
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El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Socialista Progressistes, assenyala: “Un
aclariment, Sr. Secretari, que també diu el Reglament que els temes que queden sobre la
taula han de dur-se el següent Ple.”

El Sr. ALCALDE li diu al Sr. Crispín que no confonga les coses, que açò és una
retirada, no deixar l’expedient sobre la taula.

El SECRETARI indica: “El tema és distint, el mateix art. 92 regula tant el
procediment per a la retirada com el de quedar sobre la taula, el sistema de votació; si
l’assumpte queda sobre la taula obligatòriament ha d’incloure’s en el següent ordre del
dia, si l’assumpte es retira de l’ordre del dia, no preceptivament ha d’incloure’s en el
següent ordre del dia.”

18 PROPOSICIÓ UV SOBRE MILLORA SERVEI URGÈNCIES NUCLI
HISTÒRIC

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

A les 15 hores, l’alcalde abandona momentàniament la sessió i és substituït en la
presidència pel primer tinent d’alcalde, Sr. Castelló, fins a les 15 hores i 6 minuts, en què
l’alcalde es reintegra en la presidència de la sessió (abans de la votació del punt).

Es fa constar que, durant el debat, els regidors integrants dels grups polítics
PSOE, SP i UV abandonen definitivament la sessió.

Llegida la proposta presentada per Unió Valenciana, que diu:
“Els serveis d’urgències dels centres de salut del nucli antic només disposen d’un

equip compost per un metge MIR, un ATS i un zelador o administratiu per atendre una
població de 22 mil habitants i el Centre de Salut del Port per atendre una població de 32
mil habitants disposa de dos metges, 2 ATS i un zelador.

En reiterades ocasions els veïns s’han dirigit a aquests centres d’urgència per
sol·licitar l’assistència a domicili per la gravetat del malalt i li ha sigut denegada per no
poder abandonar el centre, tot i que els ofereixen la possibilitat d’atendre’ls al centre si
desplacen el malalt.

Lamentablement no tots els veïns disposen de vehicle propi i a altes hores de la
matinada no és el més correcte localitzar el cotxe d’un veí o el d’un familiar, per això la
desesperació és la nota dominant d’aquestes situacions desagradables i es dirigeixen a la
ciutat sanitària on s’omplin els serveis d’espera.

Així mateix a aquesta situació lamentable cal afegir-li que als dos nuclis només hi
ha una farmàcia de guàrdia, insuficient evidentment per donar cobertura a una ciutat com
la nostra.

Per tot això el nostre grup sotmet a la consideració del Ple la gravetat d’aquesta
situació i proposa la següent:

PROPOSTA D’ACORD:
Instar a la Conselleria de Sanitat perquè d’immediat pose solució a aquesta

demanda ciutadana de millora dels serveis d’atenció als nostres veïns”.
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Obert el torn d’intervencions, el Sr. GÓMEZ, representant del Partit Popular,
indica: “Després de l’actuació que hem tingut, la gent ja està una mica afectada, la veritat
és que preferiria que estigueren els regidors i regidores en l’hemicicle perquè així podria
explicar-los el tema que ens du i a part explicar-los també que avui em sent content
especialment. Estic content pel gir a l’esquerra que han fet algú dels companys de
l’hemicicle i fins i tot els mateixos companys de partit. Em referisca al gir a l’esquerra del
faristol, perquè la veritat és que vostès guanyen molt més de perfil que no d’esquena, que
automàticament sóc jo qui els veig d’esquena, ja estava molt acostumat i la veritat és que
eixe gir a l’esquerra m’ha vingut fenomenal. Avui estic especialment a gust perquè de
veritat que guanyen molt vostès de perfil. Una mica dir açò per relaxar la situació ja que
açò està avui una mica tens. Dit açò, vaig a passar a explicar la moció a Unió Valenciana
en la meua doble condició, en aquest cas, de director d’Atenció Primària i responsable
directe dels serveis d’“urgència”, no sols de Sagunt, del Port de Sagunt, sinó de l’àrea i
que tinc coneixement directe perquè jo el que faig és treballar tots aquests dies sobre
aquest assumpte. Sí que m’agradaria fer una explicació i donar una informació perquè
després tots vostès tinguen l’oportunitat i la informació suficient per poder opinar sobre
aquest assumpte.

Jo vaig a ser molt objectiu, perquè en tema de gestió i gestió sanitària jo em
dedique a açò, sóc un professional en principi, i intente ser molt objectiu i sobretot fer
servir mitjans d’evidència, d’evidència científica sobre aquesta moció, sobretot. A mi
m’agradaria explicar-ho ràpidament, però jo els explicaria que abans de gener de 1998,
que és quan es posà en marxa l’atenció primària, aquest servei cobria tota la població
dels dos nuclis, i la veritat és que el servei era realment roí, a partir de gener del 98 es
posà en marxa el servei d’atenció continuada, i es basa en aquests serveis, m’agradaria
tenir una pissarra per poder explicar-ho. Els centres d’atenció primària de Sagunt i el
Port, les dades per descomptat són equivocades, jo ho comprenc perfectament, no és ni
de bon tros una reprimenda, és normal que jo els sàpiga més en directe perquè els treballs
tots els dies i vostès és normal que no siga així. La població de Sagunt des del punt de
vista de zona sanitària, no són 22.000 habitants, no arriba a 21.000, 20.795, perquè hi
està inclòs el tema de Petrés, i Petrés per decisió pròpia passà a dependre de les
urgències d’Estivella que era un sistema més rural i per tant tenia més sentit que
estiguera allí que ací a Sagunt. El Port en lloc de tenir 32.000 habitants, en són 40.000,
per què? Perquè la població del Port de Sagunt té 38.000 habitants, més 2.000 de Canet,
en són 40.000 els qui cobreixen. El Port de Sagunt té en aquest moment dos metges de
plantilla (estic parlant de l’horari d’atenció continuada o urgències que vostès diuen), i
un o dos metges MIR, els metges MIR són metges interns residents que estan fent
l’especialitat de medicina familiar i comunitària, per tant hi ha dies que hi ha fins a quatre
metges a la zona número 5, que és la zona del Port de Sagunt-Canet, un ATS i un
zelador, a Sagunt la llei diu que no pot haver més d’un metge d’urgències per més de
25.000 habitants, però a Sagunt, al Centre de Salut de Cecilia Martí de Sagunt, a partir
de les 5 de la vesprada hi ha dos metges de guàrdia, des de les 5 de la vesprada fins a les
10 de la nit està el metge de guàrdia i el de reforç, i a partir de les 10 de la nit s’hi queda
un metge, per què? Perquè s’ha fet un estudi en el qual es veu quant és l’interval de
temps que més pressió assistencial hi ha, en gestió, en qualsevol tipus de gestió, en gestió
sanitària el que es pretén és ajustar el més possible les despeses, per tant hi ha dos
metges fins a les 10 de la nit, i un des de les 10 de la nit fins a les 8 del matí de l’endemà.
Els festius hi ha dos metges des de les 9 del matí fins a les 9 de la nit, i a partir de les 9 de
la nit hi ha un metge fins a les 8 del matí de l’endemà. Per descomptat hi ha un ATS i un
zelador, però a més hi ha un metge 24 hores, que és el SAMU, el SAMU està situat ací a



96

Sagunt, i cobreix tant el Port com Sagunt com la comarca, i és un metge més del servei
d’urgències que atén, el SAMU és un servei que el que fa és atendre les emergències
vitals, realment la urgència vital, i representa un metge més, un ATS i un conductor. Per
tant a Sagunt tots els dies hi ha tres metges en el servei d’urgències, i dos ATS, un
conductor i un equip que és el SAMU perfectament preparat. A més jo els puc dir que la
mitjana diària d’urgències de Sagunt, anem a passar a Sagunt perquè ací és on està la
moció, suposa en els pics més alts de demanda, 50 persones; 50 persones dividides en 15
hores que dura la guàrdia. Si fóra un metge eixiria a 20 minuts per pacient, però com que
són 2 fins a les 10 de la nit, per descomptat que ixen a menys.

Hi ha dades que són clarificants, en gestió sanitària el que tenim molt en compte
són les reclamacions dels usuaris, això és fonamental per a nosaltres, no sé si en altres
administracions serà fonamental però per a aquesta és vital, i més per a aquesta Direcció
de l’Àrea 3. I els puc dir que respecte a les reclamacions de l’Àrea 3 estem més baixos
que la mitjana de la Comunitat Valenciana, i els vaig a dir que al Port de Sagunt hi hagué
a l’any 98, 32 reclamacions, de les quals la reclamació d’atenció continuada va ser només
1, a Sagunt hi hagué 13 reclamacions en tot l’any 98 i no hi hagué cap reclamació del
servei d’urgències, cap. A l’any 99 hi hagué 22 reclamacions al Port de Sagunt i cap era
del servei d’urgències, a Sagunt hi hagué 8 reclamacions en tot l’any 99 i només 2
reclamacions d’atenció continuada o d’urgències que vostès diuen. Per tant, les dades les
tinc molt clares, passem de tenir en aquesta població dos metges a l’any 97, dos metges
que cobrien la urgència de tota la població, a set metges, dos ATS, dos zeladors, i un
equip superespecialitzat que és el SAMU, que és el que cobreix les emergències vitals. El
que vostès plantegen jo ho entenc perfectament, ho qualificaria d’una proposta de
reclamació puntual que és el que vaig demanar jo, perquè jo haguera esbrinat quin
professional estava eixe dia o eixos dies que vostès han tingut eixe problema, que jo
comprenc perfectament, perquè seria subsidiària d’obrir un expedient disciplinari a eixe
professional, però no és un problema de l’organització del sistema, és un problema d’un
professional. Cap professional ha de dir-li a cap usuari, a cap: mire, jo no el puc atendre
perquè jo no puc deixar el lloc. Això és negligència, això és abandó del treball. Pot
passar que quan vostès plantejaren la situació fóra en un pic de demanda, quan per
exemple la grip, i és probable que el metge el que volguera plantejar, si va ser el metge
qui ho va dir, és que persones adultes amb una febre determinada podrien acudir al
centre i fer desplaçar el metge perquè hauria de fer aleshores molts desplaçaments. És
possible.

Jo crec que les urgències a Sagunt estan més complides que el que diu la llei, la
llei diu que només un metge per cada 25.000 habitants, i en tenim parcialment dos, i a mi
m’agradaria saber quin dia i a quina hora succeïren aquestes coses per poder prendre les
opcions suficients amb aquests professionals i aclarir la situació. Ja dic, no crec que siga
un tema que es puga millorar molt més del que està, almenys legalment no es pot millorar
més del que està perquè està per damunt del que toca. Jo crec que açò podria haver sigut
una reclamació a la Direcció, simplement, i ho podríem haver solucionat i no dur una
moció al Ple, que no té molt de sentit des del punt de vista científic i de l’evidència
científica i de gestió.”

Tanca el debat el Sr. CASTELLÓ: “Sent no poder donar-li la paraula perquè les
intervencions del públic com s’ha dit en innombrables ocasions es realitzen anteriorment
al començament del debat del punt de l’ordre del dia; en qualsevol cas si vostè vol
comentar posteriorment cap assumpte amb el regidor que acaba de parlar per aclarir
algun aspecte del que ha dit, perfectament ho pot fer.”
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Sotmès a votació, la proposició és rebutjada per 13 vots en contra del PP, Grup
Mixt i Bloc-Els Verds, i 11 abstencions del PSOE, SP i UV en virtut del que dispose
l’art. 100.1 del ROF.

20 MOCIÓ PRESENTADA PER LA REGIDORA DELEGADA DE LA
DONA I PRESIDENTA DEL CONSELL MUNICIPAL DE LA DONA EN
COMPLIMENT DE L’ACORD ADOPTAT PEL CONSELL MUNICIPAL DE LA
DONA DE 2 DE FEBRER DE 2000 SOBRE DEFENSA DRETS DONES
AFGANESES

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

En aquests moments la Sra. Martínez s’incorpora momentàniament a la sessió.

La ponent, Sra. MURCIANO, diu: “M’estic sentint una mica malament, i li ho dic
a tot el Ple, als companys regidors que estan fora, perquè sent aquesta una moció que és
del Consell de la Dona, en el qual estem representades totes les dones del municipi de
Sagunt, els partits polítics, els sindicats, les associacions, doncs sí que seria per a mi un
orgull i un plaer a hores d’ara com a presidenta del Consell poder dur aquest acord amb
una majoria.”

Vista la proposició presentada, que diu:
“El govern d’Afganistan ha declarat una guerra contra les dones.
La situació està empitjorant per moments, tant que una persona d’una editorial

del Times comparà el tracte de les dones allí amb els tracte dels jueus a Polònia a l’època
del preholocaust. Des que els talibans aconseguiren el poder al 1996, les dones han hagut
de dur burqua i han sigut colpejades en públic per no dur la vestimenta adient, fins i tot
només per dur la reixa cobrint-les els ulls.

No es permet treballar a les dones i ni tan sols eixir en públic sense un familiar
baró, dones professionals com ara catedràtiques, traductores, metgesses, advocades,
artistes, escriptores…, han sigut tretes dels seus treballs i ficades a casa, cosa que fa que
la depressió estiga sent tan comuna que estiga assolint límits d’urgència. En aquesta
societat islàmica tan extremista, no hi ha manera de conèixer amb certesa quin és l’índex
de suïcidis, però voluntaris consideren que s’ha incrementat entre les dones
significativament, ja que no poden trobar l’adequada medicació per tractar tan severes
depressions i prefereixen acabar amb les seues vides que viure en aquestes condicions.

Quasi no hi ha ajudes mèdiques per a dones i la majoria dels voluntaris, en
protesta, han abandonat el país, portant medicines, psicòlegs i altres coses necessàries
per tractar les depressions tan profundes que pateixen les dones. En un dels pocs
hospitals per a dones, un reporter trobà cossos quasi sense vida als llits, embolicades en
les burqua, sense ganes de parlar ni de menjar, simplement deixant passar la vida
lentament.

Els homes tenen poder absolut sobre la vida i la mort dels seus familiars de sexe
femení, sobretot de les seues mullers. Grups d’homes enutjats tenen dret a apedregar o
colpejar una dona, sovint fins la mort, per exposar un centímetre de la seua carn o per
ofendre’ls mínimament.
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Les dones gaudiren d’una llibertat relativa de vestir com vulgueren, conduir i
aparèixer soles en públic fins a 1996, la rapidesa d’eixa transició és la principal raó de la
depressió i suïcidi; dones que abans eren educadores o metgesses, o senzillament estaven
acostumades a llibertats bàsiques, estan sent severament restringides i tractades
inhumanament en nom del fonamentalisme islàmic.

No forma part de la seua cultura o tradició, sinó que és aliè a elles, fins i tot es
considera extrem per a aquelles cultures on regeix el fonamentalisme.

Tothom té dret a una existència humana tolerable, fins i tot si són dones d’un país
musulmà amb una cultura que no comprenem. Si s’ha pogut amenaçar les forces militars
de Kosovo en nom dels drets humans en suport dels albanesos, l’ONU certament podrà
expressar la seua ira pacífica per l’opressió, assassinat i injustícia comesa pels talibans
contra les dones.

Per tot això, elevem al Ple de l’Ajuntament de Sagunt per a la seua aprovació, la
següent PROPOSTA DE RESOLUCIÓ:

Reafirmar la vigència i importància dels drets de la dona en qualsevol lloc del
món per reivindicar la seua plena efectivitat.

Condemnar els tractes vexatoris i inhumans realitzats a Afganistan a les dones;
s’ha de potenciar la igualtat i la dignitat personal d’aquestes com un dret fonamental
d’àmbit universal.

Donar suport a qualsevol tipus de mesures i actuacions tendents a posar en
evidència i denunciar la tortura de les dones a Afganistan o qualsevol altre país, i a
millorar les seues condicions de vida.”

Obert el torn d’intervencions, la representant del Bloc, Sra. ALEGRE, assenyala:
“Des del Bloc naturalment que donem suport a aquesta moció perquè està en contra de
tot tipus de discriminació, i el cas d’Afganistan és encara més dramàtic que altres que
tots els dies apareixen en els mitjans de comunicació. És un tema que a mi personalment
m’interessa molt, i j des d’amnistia internacional, ja duem des de fa molt de temps
reclamant que s’intente solucionar aquesta injustícia per mitjà de cartes i d’accions
reiterades a les autoritats afganeses perquè tinguen en compte que és una situació
intolerable i injusta.”

Acabada aquesta intervenció, tant la Sra. Murciano com la Sra. Alegre
abandonen momentàniament la sessió.

Sotmesa a votació, el Ple de l’Ajuntament, per 11 vots a favor del PP, Grup Mixt
i Bloc-Els Verds, i 3 abstencions de la Sra. Martínez (que es nega a votar estant present
a la sala) i Sra. Murciano i Sra. Alegre (en virtut del que disposa l’art. 100.1 del ROF),
ACORDA:

Aprovar la proposició amunt transcrita i que ací es té per reproduïda a tots els
efectes.

La Sra. MARTÍNEZ assenyala alguna de les raons per les quals el seu grup, el
Grup Socialista i el Grup d’Unió Valenciana han abandonat definitivament la sessió,
abandonament que de forma breu atribueix a l’actitud de l’alcalde de no deixar votar la
moció sobre el transfuguisme presentada per Unió Valenciana fent una interpretació
esbiaixada i partidista del ROF (la transcripció literal de la seua intervenció no és possible
recollir-la en aquesta acta per haver-se realitzat des del seu lloc a l’hemicicle i no haver-
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se recollit pels mitjans de reproducció que es fan servir per a la gravació de les
intervencions dels regidors).

El Sr. ALCALDE contesta: “La Sra. Martínez ha plantejat una qüestió d’ordre i
ja ho he dit, no dóna lloc a debat, ara li vaig a contestar. El Reial Decret 2568/1986 de
28 de novembre pel qual s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim
Jurídic de les Entitats Locals, arran de l’aprovació de la Llei 7 de 1985 de 2 d’abril,
aprovada pel govern socialista, amb l’art. 92 clarament abans la Sra. Martínez ja s’ha
equivocat en la interpretació de l’art. 97 ací en la taula, que li ha dit a aquest alcalde que
s’equivocava i ha rebut un insult a canvi; doncs en la interpretació de l’art. 92 novament
es tornen a equivocar, i és un reglament que com he dit està aprovat en l’etapa del
govern socialista. L’art. 92 l’ha deixat molt clar el secretari general, però jo vaig a llegir-
lo i reafirmar-lo més perquè literalment no s’hi pot fer un altre tipus d’interpretació.
L’art. 92 diu així: 92.1. Qualsevol regidor podrà demanar durant el debat la retirada
d’algun expedient inclòs en l’ordre del dia, a l’efecte que s’hi incorporen documents o
informes i també pot demanar el regidor que l’expedient quede sobre la taula, ajornant-
se’n per tant la discussió per a la següent sessió, en el cas que quede sobre la taula, si és
la retirada és fins que el president de la corporació decidisca novament incloure’l en
l’ordre del dia, i per una petició molt clara d’un dels portaveus de la reunió d’aquest Ple,
com ha sigut la del Sr. Castelló que açò es debata en junta de portaveus quan es tracte el
reglament de funcionament d’aquesta corporació, que l’esborrany l’ha lliurat ja el
secretari general a aquest alcalde, per tant entenc que breument estarà a disposició de
tots els portaveus. Lògicament estem en plenes dates d’eleccions generals, i podem
entendre clarament açò com un numeret. La llei ho diu molt clarament, i a més diu més.
En els dos casos la petició serà votada, l’alcalde-president no pot eludir aquest punt des
que hi ha hagut una petició de retirada, després d’acabar el debat i abans de procedir a la
votació sobre el fons de l’assumpte, si la majoria simple votara a favor de la petició no
donarà lloc a la proposta d’acord. Jo he de complir el reglament íntegre. Punt 2 de l’art.
92, en el cas que es tracte d’assumptes no inclosos en l’ordre del dia –i aquest està inclòs
en l’ordre del dia-, una altra cosa són les mocions, per això reben quan s’inclouen en
l’ordre del dia el tractament de proposicions, perquè les proposicions sobre ser una
moció, figuren en l’ordre del dia, les mocions no figuren en l’ordre dia, quan arribem a
eixe assumpte veuran vostès que llegiré algunes que hi ha per si el Ple considera que són
urgents i tractar-les i això. En el supòsit, diu l’art. 92.2 que es tracta d’assumptes no
inclosos en l’ordre del dia que requerisquen informe preceptiu de la Secretaria o de la
Intervenció, si no pogueren emetre’l en l’acte, hauran de sol·licitar del president que
s’ajorne el seu estudi quedant sobre la taula fins la propera sessió. Quan aquesta petició
no fóra atesa, el secretari ho farà constar expressament en l’acta.

Com han vist hem sigut escrupolosos totalment amb aquest Decret Llei, art. 92,
tant en el punt 1 com en el 2, per tant no entenem l’enuig, no entenem l’abandó
d’aquesta sessió plenària, només es pot entendre per un interès polític perquè hi ha unes
eleccions convocades i del que es tracta és de dir una vegada més que l’alcalde no
presideix bé les sessions del Ple, etc., jo més aviat diria des que tenim el Sr. Crispín que
va ser nomenat candidat i posteriorment l’únic que busca, el mateixa que la Sr. Isabel
Martínez, per més que li hem dit s’equivoca vostès d’article, no és això el que diu,
continuen tretze són tretze. A mi, que m’ho demostren i per a això està, per interpretar el
Reglament com a màxim jurista d’aquesta casa i a més un dels grans entesos,
afortunadament que el tenim al nostre Ajuntament, el secretari general, i crec que ho ha
deixat molt clar, i jo novament ho he deixat molt clar.”
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En aquests moments la Sra. Martínez abandona definitivament la sessió.

21 PROPOSICIÓ PP SOBRE REALITZACIÓ RECINTE FIRAL PER A
FESTES DE SAGUNT

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

El ponent, Sr. CASTELLÓ, diu: “Em sembla que tot el que ha dit vostè és molt
encertat, Sr. Alcalde, però s’ha deixat una cosa. La primera és que açò no afecta la
participació ciutadana en absolut, que vulguen mesclar eixe tema em sembla continuar
fent política. I l’altra és que en qualsevol cas els qui tenen falta de tarannà democràtic
són aquells que no accepten el resultat de les votacions democràtiques en aquest Ple.”

Vista la proposició presentada, que diu:
“Des de fa diversos anys, la celebració d’actes festius per part de les penyes, dins

del programa de festeigs de la localitat al nucli de Sagunt ha vingut rodejada en una
llarga polèmica amb motiu de la seua ubicació, havent partidaris i detractors que,
concretament, els festeigs taurins se celebraren a la plaça Major. Sense entrar en
valoracions a aquest respecte i atesa l’adjudicació de les obres en aquesta plaça i al carrer
del Castell, entenem que ha arribat el moment de trobar una alternativa definitiva i de
qualitat perquè l’esmentada ubicació deixe de ser un problema, per començar a ser motiu
de tranquil·litat i de trobada per a tots els ciutadans.

Les mancances de Sagunt ciutat per a la instal·lació de firants, espectacles, fires
comercials, turístiques, etc., avui en dia és evident i conseqüència, almenys, indirecta de
la manca d’oferta de sòl urbà per circumstàncies conegudes de sobres.

La mancança de sòl urbà a Sagunt ciutat ha propiciat que distints projecte de tota
índole no es pogueren dur a terme, no obstant això amb la posada en marxa del Sector 3
del SUNP 1 s’ha iniciat una nova etapa, tot i que ara per ara, insuficient per albergar els
continguts d’aquesta proposta. Atès doncs la necessitat d’ampliar el sòl urbà al nord del
Palància des de la unitat en execució cap a la muntanya de Sant Cristòfol, aquest seria el
moment adient per acordar que en aquest sector s’haurien d’intentar pal·liar els dos
dèficits esmentats en els paràgrafs anterior, és a dir, la inclusió en el planejament
municipal d’aquest sector d’un recinte firal, la ubicació i característiques del qual hauria
de ser consensuat amb els col·lectius implicats en aquestes matèries.

A part d’això, a ningú no se li escapa que en matèria de celebració de festeigs
taurins caldrà trobar un lloc provisional on se celebren, per tal com l’esmentat recinte
firal puga estar en funcionament, per la qual cosa s’entén per part de l’Ajuntament que hi
ha dos llocs adequats a l’efecte, la plaça del final de Doctor Palos, on se celebraren fa un
parell d’anys o també l’avinguda dels Sants Patrons a l’altura de Mercadona cap al Port,
si bé l’elecció del lloc concret ha de quedar subordinada a la valoració de les
característiques d’un o altre lloc i un ulterior acord amb els penyistes.

Per part d’aquesta delegació, en aquest aspecte se sotmet al Ple de l’Ajuntament
de Sagunt aquesta proposta d’acord:

1. Que en el sector que cal desenvolupar a l’oest de l’actual SUNP-1 i ateses les
circumstàncies esmentades, es faça un recinte firal per acollir els actes esmentats
anteriorment i altres que s’estimen convenients per a la ciutat, de manera que la seua
ubicació i extensió siga consensuada amb els col·lectius implicats.
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2. Que mentre aquest recinte firal siga una realitat, la celebració dels festeigs
taurins es faça a la plaça del final de Doctor Palos, on se celebraren fa un parell d’anys o,
també, l’avinguda dels Sants Patrons a l’altura de Mercadona cap al Port, si bé l’elecció
del lloc concret ha de quedar subordinada a la valoració de les característiques d’un o
altre lloc i un ulterior acord amb els penyistes.

Obert el torn d’intervencions, el Sr. CASTELLÓ assenyala: “El que s’intentava,
que sembla que açò també s’ha intentat boicotejar en algun sentit, és arribar a un acord
amb el major consens possible per part de tots els grups municipals de cara a donar una
alternativa provisional a la festa taurina i a aquest recinte firal, que podria tenir en
consideració algunes circumstàncies de les quals té algun dèficit la ciutat de Sagunt, com
ara la instal·lació d’un circ, fira, etc., i d’altra banda a part d’eixe caràcter definitiu
buscar-li una solució provisional quant al lloc on s’han de realitzar els actes taurins
enguany i fins que eixe recinte firal estiga en condicions.”

Sotmesa a votació, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:
Aprovar la proposició transcrita amunt i que ací es té per reproduïda a tots els

efectes.

22 PROPOSICIÓ BLOC-EV SOBRE ORDENACIÓ SECTORS AGRÍCOLES
Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament

d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

El ponent, Sr. ARIÑO, explica: “És una moció sobre la citricultura, és evident
que el sector agrari valencià no passa per un dels millors moments, tots sabem que la
citricultura és amb diferència el sector predominant en les nostres explotacions agràries, i
per això des del Bloc-Els Verds entenem que fa falta regular el tema. Des que estem en
el Mercat Comú, la política agrària comuna va en la línia de potenciar un tipus
d’agricultura, agricultura continental, entenem que en aquell moment no es va fer justícia
a les necessitats del camp valencià i una mica conseqüència d’allò és el que ara estem
pagant. Ara estem recollint una mica els fruits que en aquella època vam fer. Simplement
per fer una mica d’argumentació a favor de com es troba de malament el camp valencià,
caldria dir que la caiguda de preus enguany ha sigut extraordinàriament alarmant,
pràcticament els preus de les taronges quan s’han recollit, han sigut a meitat de preu,
varietats com la clementina, dels preus que es pagaven l’any passat. En moltes ocasions
es queda molta taronja per collir, i fins i tot en algunes no s’arriben ni a collir. De què és
conseqüència açò? Doncs a part que en condicions es pactà la integració agrícola en el
mercat comú, també és producte una mica de la infrastructura o de l’estructura agrària
que tenim al País Valencià. Tots sabem que ací el que predomina és el minifundisme,
conseqüència directa d’açò és que ací les produccions agràries resulten el doble de cares
que les explotacions agràries de les mateixes varietats de taronja en altres zones de
l’Estat com pot ser Múrcia o Andalusia. Simplement per posar exemples, el 75% de les
explotacions valencianes tenen una superfície menor que una hectàrea, 12 fanecades, i la
mitjana d’una explotació agrària és de 4,8 fanecades, què és el que demanem? Que el
sector es planifique, i per planificar-lo faria falta que l’administració valenciana, en aquest
cas, s’implicara en el tema, per tant totes les propostes són d’instar al govern valencià
bàsicament que intervinga en el sector, que el regularitze, i després sobre una proposta
de llei que està a punt d’aprovar-se, com és això del minifundisme que és la paraula que
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se li ha donat, on hi haurà un seguit d’ajudes que potencien les concentracions agràries,
es tinga en compte les OPAS, perquè si no estem condemnats a fracassar. L’agricultura
valenciana, si no es canvia, si no s’actua, si no s’intervé sobre ella possiblement d’ací a
15 o 20 anys desaparega com a citricultura. Millores com les que s’han fet ara, com la
denominació d’origen, la IGP on es diu la marca de cítrics valencians, ajuden en eixe
sentit, però entenem que no és suficient i per això demanem el que la proposició recull.”

Vista la proposició presentada, que diu:
“La nostra agricultura passa per un dels moments més difícils i problemàtics dels

darrers anys, la cada vegada més generalitzada globalització amb una obertura dels
mercats internacionals, com també l’aplicació de la Política Agrària Comuna (PAC) en el
context europeu, està actuant de forma negativa per a la pràctica totalitat de productes
agraris valencians, i més concretament per als productors hortofrutícoles valencians.

Un dels productes per excel·lència del camp valencià, la taronja, pateix no sols
aquestes consideracions mundials, sinó que a més pateix la manca d’una estructura i
modernització de la producció, però també de la comercialització. Aquesta temporada,
que en bona part del nostre territori ja ha acabat, ha sigut considerada com de les pitjors
en molts anys. La sobreproducció de les varietats primerenques, la pinyolà en les
varietats híbrides, com també les exportacions de cítrics per part de països tercers a la
Unió Europea, han sigut algunes de les causes que han motivat els baixos preus per als
llauradors en els millors dels casos, i en altres a tenir un rebuig de la producció que mai
no havien patit els citricultors valencians.

Davant aquests fets, els nacionalistes valencians del Bloc volem aportar per al seu
debat i per participar en l’activació de la nostra citricultura els següents raonaments:

El camp valencià i amb ell totes les produccions agràries necessiten d’un profund
anàlisi que ens porte a una recerca global i de futur. El camp, el món rural reclama
l’adequació, l’oferta i la demanda, en el control de la producció, i en la introducció de
noves varietats amb una conscient experiència i control de la seua producció i de les
seues repercussions en el futur.

Alhora, cal una ordenació del territori agrari, per conreus i varietats, i posar fi a
les contínues transformacions que ens aporten, i en canvi distorsionen el mercat.

Davant de tot això, el Grup Municipal Bloc-Els Verds de l’Ajuntament de Sagunt
presenta a la consideració del Ple municipal la següent moció per a la seua aprovació:

ACORDS:
1. Instar al Govern Valencià per tal que amb el termini menor possible elabore i

presente un pla d’ordenació dels sectors agrícoles, que contemple la distribució territorial
per conreus i varietats en tot el territori valencià.

2. Instar al Govern Valencià per demanar-li una fermesa en la prohibició de noves
transformacions citrícoles que lluny de beneficiar el llaurador està conduint a una
sobreproducció en l’oferta i a un descontrol en els preus.

3. Instar al Govern Valencià a mostrar més fermesa davant els darrers acords amb
el Marroc i amb possibles nous acords que posen en perill la nostra producció agrària.

4. Instar al Govern Valencià per tal de consensuar l’anunciada Llei contra el
minifundisme amb les organitzacions professionals agràries, per tal d’adaptar-la a les
necessitats i realitats del camp valencià.

Obert el torn d’intervencions, el Sr. CASTELLÓ, portaveu del Partit Popular,
diu: “Sincerament en una economia de mercat, com la valenciana o l’espanyola, on els
preus es fixen en funció d’oferta i demanda els pans d’ordenació dels conreus agrícoles
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no poden ser una regla fixa, sinó que es tracta o tenen un caràcter merament indicatiu,
potenciant-se aquells conreus la producció dels quals interessa que augmente mitjançant
incentius, ajudes o subvencions de la Unió Europea o de l’administració. La decisió de
què produir i en quina quantitat la decideixen lliurement els agricultors i les associacions
agrícoles en funció del mercat. En conseqüència és el mateix sector el que lliurement
determina els conreus i el seu nivell de producció dins del marc d’actuacions a seguir que
suggereix o indica l’administració, però no obliga, tant siga la Conselleria o el Ministeri
de forma anual acompanyat dels corresponents incentius que ja hem esmentat si fa al cas.
Estem, doncs, molt lluny, pense jo, d’un control rígid més propi d’una economia
planificada que d’una economia lliure i competitiva com és la corresponent al món
occidental al qual estem integrats, per tant no hi ha ni ordenació ni quantificació rígida de
les produccions agràries sinó només un pla merament indicatiu de les línies que convé
seguir en el sector agrícola a curt, mitjà o llarg termini. No estem davant d’obligacions o
prohibicions de conreus d’açò o d’allò, sinó davant d’un marc de llibertat de producció
que estableix determinats incentius o ajudes per a cultivar determinats productes fent
especial incidència en aquells que es volen potenciar pensant sempre en el que s’estima
més convenient per a la producció del mateix país o la mateixa comunitat en conjunt.

Tant l’administració central com l’autonòmica han defensat i continuen defensant
tots els sectors de l’economia regional o nacional sense que el preu d’obtenir guanys en
algun d’ells haja sigut en perjudici o detriment del sector agrari valencià o nacional, com
a no fonamentada injustament s’al·lega de forma més o menys vetlada en la moció que
se’ns ha presentat. El govern valencià, ha de quedar clar, ha tingut sempre per norma i
actuació el diàleg i el consens previ amb les organitzacions agràries a les quals poguera
afectar qualsevol llei o reglamentació sobre el sector que haguera d’adoptar la
Conselleria corresponent. El pla d’ordenació del sector agrícola referit en la distribució
de conreus i varietats per tot el territori de la Comunitat Valenciana, no deixa de ser un
projecte d’acció intervencionista i com a això pensem que està destinat al fracàs.
Sobretot llibertat, llibertat per poder elegir el conreu que l’agricultor desitge, igual que
l’industrial elegeix el tipus d’empreses que desitge crear, l’acció del govern no passa per
decidir el conreu, quin conreu és i on s’ha d’ubicar, si no per facilitar els mitjans perquè
els agricultors es decidisquen per aquells que pensen que li garantisquen una rendibilitat
adient. Aquesta és la política que des del govern valencià i més concretament des de la
Conselleria d’Agricultura es desenvolupa per mitjà de diversos programes a fi
d’incrementar en qualsevol cas la renda agrària. És cert que la producció està
determinada per lleis del mercat i que aquells productors que no s’adeqüen a aquestes
corren el perill de no cobrir despeses en determinats moments, això és absolutament cert,
però el fet de suplir la iniciativa de l’agricultor de gran importància històrica en
l’agricultura valenciana, canviar-lo com dic per l’agricultura dirigida, només pot donar un
sector mancat del dinamisme propi que actualment té el poble valencià. Les accions que
el govern desenvolupa, es fonamenten a potenciar les iniciatives del mateix sector a
través de la potenciació de l’associacionisme agrari, ajuda a la constitució de
cooperatives, investigació, realització de cursos de formació, reconversió de conreus,
promoció de la qualitat i moltes altres. Ja hi ha cooperatives que adeqüen la seua
producció a les necessitats del mercat i amb gran èxit, per cert. Per això apostem perquè
siga el mateix sector el que s’autoregule quant a la seua producció, superfície i altres
factors, en el cas dels cítrics, el fòrum adient és la Interprofessional Citrícola, per
descomptat no aquest Ple, que disposa dels mitjans necessaris per poder regular el sector
des del mateix sector. El govern valencià, insistisc, sempre ha defensat els interessos dels
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ciutadans valencians, en qualsevol fòrum, siga agrari o no, com deia abans que
vetladament o menys vetladament es diu en la moció.

En el cas particular de l’agricultura, els agricultors valencians estan representats
indubtablement i de forma tallant pel govern de la Generalitat, precisament el govern que
ha eixit de les urnes en les darreres eleccions. De cap manera és possible instar el govern
valencià perquè realitze una defensa esporàdicament si no que es realitza dia a dia en
cada moment, en cada acció de l’equip de govern. Els interessos dels agricultors
valencians a més d’estar defensats pel govern valencià ho estan pel govern de la nació, ja
que en les negociacions que realitzen en la Unió Europea hi ha una clara representativitat
que tinga el Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació. Finalment cal dir que la
potestat legislativa la tenen els òrgans competents, tant autonòmics com nacionals, i en
els temes agraris, la iniciativa d’eixa acció de govern, com abans recordàvem als
companys de l’oposició, parteix precisament de la Conselleria d’Agricultura. En
qualsevol cas sempre s’ha tingut en compte que hi haja iniciatives en què directament
podrien aportar idees i suggeriments per elaborar diversos projectes de qualsevol índole.
Sol·licitar per tant a hores d’ara la participació de les organitzacions agràries indica, si
m’ho permeten, un desconeixement de la política de consens mostrada dins de les seues
actuacions per la Conselleria d’Agricultura, per això ens anem a veure en l’obligació de
votar en contra de la moció.”

El ponent, Sr. ARIÑO, indica: “És evident que el Sr. Castelló no domina aquest
tema, i per això l’ha llegit, perquè l’orador brillant improvisa, i s’ha cenyit a un argument
que no és el d’aquesta política, perquè ha fet ací un desglossament del que és el
liberalisme econòmic, i jo entenc que en matèria agrària si alguna cosa lliura és el
proteccionisme. Lamentablement, i ho he dit abans, l’agricultura mediterrània no és que
està controlada sinó que està superregulada on hi ha penalitzacions per sobreprotecció.
Després també m’ha fet gràcia el fet que diga que aquest no és el fòrum per parlar dels
cítrics valencians, en un ajuntament valencià rodejat de tarongers, no és el fòrum i en
canvi si és el fòrum per parlar de la dona afganesa, açò és difícil d’entendre, difícil
d’entendre que ací puguem parlar de la dona afganesa i no puguem parlar de les taronges
valencianes. Però jo aniria una mica més, jo el reptaria, tot i que ha dit, que també estic
una mica d’acord amb el que ha dit sobre que no cal regular, controlar massa, jo llevaria,
no tinc cap inconvenient, li faig una proposta com a portaveu del grup a retirar el primer
punt dels acords on diu: regular, més o menys el sector agrícola. Però jo no he vist en la
seua argumentació res en contra del punt 2, 3 i 4. Perquè quan deia això de participar en
les organitzacions professionals agràries, és evident que les consultes, les mira i comenta,
però si li estem comentant sobre una llei en concret que tingué una gran transcendència
històrica en el camp agrari. Per tant jo li diria que demane fermesa davant de les grans
transformacions citrícoles; jo entenc que açò no és el que vostè ha argumentat per tant
entenc que siga assumible. Que demane fermesa davant els acords del Marroc, que estan
fent una competència “il·lícita” sobre el tema de les taronges, o que simplement la
Conselleria tinga a bé parlar amb les organitzacions agràries sobre el tema de la nova Llei
del Minifundisme. Entenc que puguen ser perfectament assumides i en el seu esperit
argumental no hi havia res en contra del que jo he llegit.”

El Sr. CASTELLÓ, representant del Partit Popular, manifesta: “Posats a
consensuar la moció, si li pareix, Sr. Ariño, vostè manifesta que retira el punt 1, i en el
punt 2 podríem posar: instar el govern valencià per demanar-li una fermesa per regular
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les transformacions agrícoles. En el tercer punt, instar al govern valencià perquè continue
demostrant fermesa davant els darrers acords.”

En el debat, el proponent retira la primera part dispositiva, mentre el Sr. Castelló
presenta una esmena d’addició que consisteix a:

- Modificar el segon punt de la part dispositiva que començaria: “Instar al Govern
Valencià per demanar-li una fermesa per regular les grans transformacions agrícoles…”

- Modificar el tercer punt de la part dispositiva, en el sentit que comence de la
manera següent: “Instar al Govern Valencià perquè continue demostrant fermesa …”

Esmena que se sotmet a votació i és aprovada per unanimitat.

Per tot això, incorporada a la proposta la rectificació del proponent i l’esmena
aprovada i sotmès a votació el fons de l’assumpte, el Ple de l’Ajuntament, per
unanimitat, ACORDA: Aprovar la proposició amunt transcrita, degudament esmenada,
la part dispositiva de la qual queda de la manera següent:

PRIMER: Instar al Govern Valencià per demanar-li una fermesa per regular les
grans transformacions agrícoles que lluny de beneficiar el llaurador està conduint a una
sobreproducció en l’oferta i a un descontrol en els preus.

SEGON: Instar al Govern Valencià perquè continue demostrant fermesa en la
prohibició de noves transformacions citrícoles que lluny de beneficiar el llaurador està
conduint a una sobreproducció en l’oferta i a un descontrol en els preus.

TERCER: Instar al Govern Valencià per tal de consensuar l’anunciada Llei
contra el minifundisme amb les organitzacions professionals agràries, per tal d’adaptar-la
a les necessitats i realitats del camp valencià.

23 PROPOSICIÓ PSOE RISCOS LABORALS I SEGURETAT EN LA
CONSTRUCCIÓ

Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

Vista la proposició presentada, que diu.
“En els darrers anys s’està produint al nostre país un creixement important de

l’activitat econòmica. Aquest creixement econòmic resulta especialment intens en el
sector de la construcció, com, d’altra banda, sol ser habitual de tots els cicles expansius.
Aquest augment de l’activitat en el sector de la construcció està tenint uns clars i únics
beneficiaris que són els empresaris. Al contrari, els treballadors, en lloc de veure’s
beneficiats pel desenvolupament i l’expansió del sector, estan suportant-ne les
conseqüències. Els treballadors estan vivint i patint una degradació constant de les
condicions de treball, que entre altres coses condueix a un constant augment dels
accidents de treball.

La sinistralitat laboral de la construcció s’està convertint, en els darrers anys, en
el problema de major magnitud o importància que té el sector. A més aquesta lacra en
lloc de reduir-se s’agreuja i augmenta dia a dia. Per indicar algunes dades ens trobem que
a l’any 93 s’accidentaren un 12% dels assalariats. Per contra, a l’any 99 s’han accidentat
més d’un 18% dels treballadors del sector.

Les causes que motiven aquests accidents s’estan denunciant contínuament per
les centrals sindicals: l’incompliment de la normativa de prevenció de riscos laborals, la
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manca de formació dels treballadors, l’absoluta despreocupació de les administracions
públiques, la ineficàcia de la Inspecció de Treball, etc.

Però darrere d’aquestes causes es troba la primera i principal de totes, que és la
precarietat en l’ocupació i la desregulació de les condicions laborals. Més del 70% dels
treballadors del sector tenen un contracte eventual, situació que es veu agreujada pel
fenomen de la subcontractació en cadena, que ha convertit en una autèntica jungla el
sector, on els treballadors es veuen sotmesos a l’actuació dels “pistolers” i prestamistes
que pul·lulen pels centres de treball.

L’incompliment sistemàtic de les lleis i convenis, la signatura de documents en
blanc, les prolongacions de jornades, els ritmes de treball, els estalls i l’innombrable
nombre d’hores extraordinàries fan que els treballadors es troben indefensos i no puguen
exigir i fer complir els seus drets. Tot això implica gravíssims riscos en la salut, i
seguretat dels treballadors, no resultant estrany, per tant, la data que el 95% dels
accidents greus i mortals es produïsquen en les subcontractes.

Davant d’aquesta degradant situació de les condicions de treball i per aquest
desmesurat increment de la sinistralitat laboral, el Grup Socialista-Progressista de
l’Ajuntament de Sagunt, es fa ressò del sentiment dels sindicats més representatius del
sector, MCA-UGT i Fecoma-CCOO, i fem una crida a tots els treballadors del sector per
manifestar la nostra més absoluta repulsa davant d’aquesta situació i perquè els
responsables d’aquesta -les administracions públiques i els empresaris- establisquen les
mesures necessàries que conduïsquen a una dràstica disminució dels accidents, a la
regulació de les condicions laborals i la consecució de l’ocupació estable en el sector.

És per això que convidem els altres grups municipals de l’Ajuntament a recolzar
la següent

PROPOSTA D’ACORD
El Ple de l’Ajuntament de Sagunt, acorda elevar a la Generalitat Valenciana, com

també al Govern de l’Estat resultant de les eleccions que tindran lloc el 12 de març: 
- L’aprovació pel Parlament de la proposició de llei reguladora de la

subcontractació.
- Creació de delegats territorials de prevenció.
- Compliment estricte per part dels empresaris de les lleis i els convenis.
- Reducció de l’edat de jubilació per als treballadors del sector.
- Exigència a l’administració de major eficàcia i coordinació en l’actuació

inspectora i sancionadora”.

El Sr. CASTELLÓ, portaveu del Partit Popular, diu: “A pesar de la manca de
tarannà que crec que acaben de demostrar els companys que han abandonat el Ple, crec
que per part nostra no seria tan sols educat entrar a debatre aquestes mocions i votar-les
sense tenir-los ací presents. I per tant demanaria que les que han presentat els grups de
l’oposició i encara no s’han debatut i consten com a proposicions en el Ple es quedaren
sobre la taula perquè en el proper Ple s’hi puguen debatre amb plena igualtat i amb
principi d’audiència.”

El portaveu del Bloc-Els Verds assenyala: “Per part del nostre grup estem
d’acord que si no estan els ponents lògicament es queden sobre la taula, ens sembla molt
més correcte que el que acaben de fer. Deixar constància que la nostra actuació com a
grup era per evitar que fomentara eixe estil de fer política, de l’enfrontament per
l’enfrontament perquè estem elegits per altres qüestions. Crec que hem fet el que està
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legalment legislat respecte d’això i per tant no entenem ni justifiquem de cap manera
l’actitud dels grups que han abandonat la sessió plenària.”

El Sr. ALCALDE suspèn momentàniament la sessió i concedeix la paraula
d’acord amb la Carta de Participació Ciutadana al Sr. Fernández, ciutadà del públic
assistent a la sessió plenària: “Jo he demanat la paraula una mica per manifestar també el
greuge després de sis hores ací, esperant poder donar suport a aquesta moció on
realment obeeix a un fet molt concret de dia rere dia i peticions dels treballadors del
malestar en el sector de la construcció, lamentem molt que no s’haja pogut debatre; no
obstant això haurem d’estar d’acord una vegada més perquè es puga debatre i traure
aquesta resolució. No obstant això, no sé fins a quin punt no procediria, per descomptat
si s’estudiara tot i que no és molt ètic, però quan un contingut social pesa, com ha sigut
la contestació de la vaga els dies 24 i 25 amb una gran participació, haguera estat
recollida unànimement per descomptat, perquè caldria estudiar poc el motiu d’aquesta
moció, partint que s’està fent un reclam a ja hi ha prou amb la precarietat, ja hi ha prou a
les quantitats de sinistrabilitat que s’estan donant. I com que m’imagine que el tindran
tots els portaveus, no sé si no haguera valgut per no estar ací altres quatre o cinc hores,
perquè de veritat que és dur estar ací amb les tasques que tenim, però per descomptat si
així s’ha aprovat nosaltres ho respectem i esperem que en el proper Ple es puga votar
unànimement.”

El Sr. Castelló proposa deixar l’expedient sobre la taula. Sotmès a votació, el Ple
de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

Deixar sobre la taula la proposta de referència.

24 PROPOSICIÓ PSOE SUCCESSOS EL EJIDO
Se sotmet a votació i, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament

d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per unanimitat es
ratifica incloure’l en l’ordre del dia.

Llegida la proposició presentada pel Grup Municipal PSOE-Progressistes de
Sagunt, que diu:

“Davant la gravetat dels successos esdevinguts al municipi d’El Ejido des que el
dia 5 de febrer es desencadenà una forta onada de violència el denominador comú de la
qual ha sigut el racisme i la xenofòbia.

Tant els assassinats com les posteriors actuacions de la ciutadania, amb el seu
racisme i violència indiscriminats, i de la policia en acció passiva, és a dir, sense practicar
detencions, ni controlar els descontrolats en els moments de major conflictivitat, són
producte d’una nefasta política d’immigració mancada de mecanismes d’integració social
per part de l’alcalde l’El Ejido.

Atesa la situació d’explotació laboral de què són objecte els immigrants en aquest
municipi; explotació que ha propiciat nivells de benefici superiors a 300.000 milions de
pessetes anuals per a aquesta població i l’ha convertit en la segona d’Europa per nivells
de renda, mentre els empresaris del plàstic sense reconèixer la importància que eixa força
de treball té en l’enriquiment del territori, els condemna en complicitat amb Juan Enciso,
l’alcalde, a unes formes de vida marginals; amb acords verbals de treball discriminadors
en les seues condicions laborals, sense habitatges, sense infrastructures d’higiene, sense
admissió social.
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Atès el suport incondicional que el PP dóna a l’alcalde d’El Ejido per boca del
seu secretari general Javier Arenas, encoratjant d’aquesta manera el racisme institucional
o propiciant arteroses valoracions sobre les preteses conseqüències derivades d’una
recent aprovada Llei d’Estrangeria que no acomoda la ideologia i política immigratòria
del PP.

Ateses les agressions patides per les ONG i associacions relacionades amb el
suport als immigrants a mans de la població violenta, ONG en què l’alcalde d’El Ejido fa
descansar, cínicament i desvergonyidament, la responsabilitat de la gestió dels habitatges
per a immigrants.

I, per últim, ateses les posteriors solucions caciquils i marginadores d’instal·lació
dels immigrants junt amb els hivernacles, fora de la població, per sol·licitud dels
propietaris.

Proposa la següent resolució d’acord:
Condemnar totes les manifestacions de violència racista i xenòfoba produïdes a El

Ejido com també les que es produïsquen en qualsevol punt de la geografia.
Reclamar del Govern estatal mesures contra polítiques institucionals i actituds

personals com les de l’alcalde d’El Ejido, d’abandonament institucional primer de la
població immigrant i de manifesta marginació i rebuig després.

Exigir que s’aplique la Llei d’Estrangeria amb garanties als drets laborals
ciutadans i humans dels immigrants.

Reclamar enèrgicament als poders públics mitjans que permeten garantir la
integritat física i la dignitat de totes les persones, immigrants o no, legals o il·legals.”

El Sr. Castelló proposa deixar l’expedient sobre la taula; se sotmet a votació i el
Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

Deixar la proposta de referència sobre la taula.

El Sr. ALCALDE diu: “L’oposició ha enviat un comunicat que diu així:
“L’oposició abandona en bloc el Ple municipal ordinari celebrat a Sagunt. Els partits que
componen l’oposició municipal a Sagunt, els grups del PSOE, SP i UV, han abandonat la
sessió plenària que s’està celebrant en aquest moment a Sagunt i han emès el següent
comunicat. Ens sembla lamentable el capritxós i feixistoide estil amb què l’alcalde del
Partit Popular dirigeix les sessions plenàries. Avui ha sigut massa, ja que després de dues
hores de debat i una vegada admesa la urgència de la  moció sobre el transfuguisme
presentada per Unió Valenciana, després de discutir-la l’han retirat amb els vots del PP,
Bloc i GM. L’oposició com a mesura de protesta ha abandonat el Ple en el punt 17
després del debat d’aquesta moció, perquè considera aquesta actuació de l’alcalde, del
PP, del Bloc i GM com una burla al sistema democràtic i a la resta de partits que
componen la corporació de Sagunt. El dòberman ha aparegut en el Ple de Sagunt.”

El Sr. ALCALDE continua dient: “Novament es tornen a equivocar, i no
interpreten i no coneixen bé el ROF, perquè diuen: i una vegada admesa la urgència de la
moció. No, senyors, el que s’ha sotmès a votació ha sigut la urgència de la inclusió o
ratificació en l’ordre del dia, de les proposicions, la urgència de les mocions les anem a
votar ara, com és preceptiu per la Llei. Fins en això s’equivoquen; per a això és
necessària la majoria absoluta per a la declaració d’urgències. Senyor secretari general, si
té coneixement d’elles, perquè jo m’he perdut sobre quantes n’hi ha. Ha servit per
criticar una vegada més l’alcalde sense raó, sense fonament.”



109

A les 16 hores s’ordena un recés; la sessió es reprèn a les 16 hores i 10 minuts;
s’hi incorporen la Sra. Murciano i la Sra. Alegre, que havien estat absents en els darrers
punts.

26 MOCIÓ MODIFICACIÓ ACORD PLENARI SOBRE PERIODICITAT
SESSIONS, EN RELACIÓ A CANVI DIA CELEBRACIÓ PLE ORDINARI

El portaveu del PP, Sr. CASTELLÓ, diu: “Per la mateixa raó que hem parlat
anteriorment, em sembla que seria allò lògic que no ratificàrem cap de les urgències, ja
que furtaríem el debat i el principi de contradicció.”

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 91.4 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim de les Corporacions Locals, per unanimitat dels
presents es rebutja la urgència de l’assumpte.

27 MOCIÓ DE SP SOBRE PETICIÓ POSADA EN FUNCIONAMENT
CAMBRA HIPERBÀRICA

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 91.4 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim de les Entitats Locals, per unanimitat, es declara
la urgència de l’assumpte i procedir-ne al debat.

Llegida la moció, que diu:
“Tal com es recull en l’informe que s’adjunta, és de públic coneixement

l’existència d’una cambra hiperbàrica a la residència sanitària de Sagunt que
lamentablement no s’ha posat en funcionament.

L’accident succeït el passat dia 6 de febrer no ha sigut l’únic, ja que hi ha altres
antecedents. I una vegada més ha posat de manifest l’absurditat d’una inversió finançada
per tots els ciutadans com és aquesta cambra, deixant abandonat més de 4.000
bussejadors federats que practiquen aquest esport a la nostra Comunitat per no estar en
funcionament, a més dels professionals que pertanyen a col·lectius de la guàrdia civil,
bombers, protecció civil, etc.

Si això és incomprensible i greu, allò absurd de la situació augmenta si tenim en
compte que és l’única cambra existent a la Comunitat, i no és tolerable argumentar que
aquests accidents són aïllats al llarg de l’any ja que els usos terapèutics d’aquest servei
són molt més amplis que els tractaments de descomprensió, que lamentablement han fet
saltar a l’opinió pública la nul·la gestió sanitària d’aquestes instal·lacions.

Per tot això, els qui subscriuen, en la condició de presidents dels clubs de busseig,
sol·liciten al Ple que, mitjançant l’acord corresponent, adopten les mesures següents:

1. Que se sol·licite a la direcció de la residència sanitària tota la informació
relativa a tràmits, plantilles, pressupostos, etc., necessaris per a la posada en
funcionament del servei de cambra hiperbàrica.

2. Que obtinguda aquesta informació i sense perjudici de sol·licitar audiència al
conseller de Sanitat a fi que reba la corporació junt amb les entitats esportives signants,
es demane a la Conselleria que al més prompte possible s’adopten les mesures
proposades per la direcció de la residència sanitària per a la seua posada en
funcionament.”

Obert el torn d’intervencions, el portaveu del PP, Sr. CASTELLÓ, diu:
“Respecte a aquesta moció, que ja n’hem tingut coneixement per converses amb els
proponents, l’altre dia arribàrem a l’acord en el sentit que retiraren el punt primer perquè
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era sol·licitar de la direcció la informació relativa a tràmits, plantilla, pressupostos, etc.,
entre altres coses l’alcalde ja té un informe respecte d’això, i que allò fonamental era el
punt segon en el sentit d’instar a la Conselleria perquè pose en funcionament el servei a
més prompte possible.”

El Sr. CORTÉS, portaveu del Grup Mixt, assenyala: “La veritat és que és un
tema important, que jo com a regidor d’Esports en el seu moment, ja visquérem
situacions que vertaderament són impensables que tenint una cambra hiperbàrica ací a
Sagunt no es puga utilitzar en determinats moments en els quals s’està jugant la vida una
persona. Per tant en eixe aspecte, imagine que com la resta de companys ens sumem a la
vostra petició i lògicament el que sí que demanem a Joan Baptista, que és una persona
vinculada, i a l’alcalde, que facen tots els esforços perquè eixa cambra estiga en
funcionament el més prompte.”

Se sotmet a votació i el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:
Aprovar la moció amunt transcrita que ací es té per reproduïda a tots els efectes.

28 MOCIÓ PRESENTADA PER SP SOBRE CONNEXIÓ A XARXA
INFORMÀTICA GRUPS MUNICIPALS

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 91.4 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim de les Corporacions Locals, per unanimitat dels
presents es rebutja la urgència de l’assumpte.

29 MOCIÓ PRESENTADA PER SP SOBRE CREACIÓ COMISSIÓ
ESPECIAL CIUTAT DE LES ARTS ESCÈNIQUES

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 91.4 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim de les Corporacions Locals, per unanimitat dels
presents es rebutja la urgència de l’assumpte.

30 MOCIÓ PRESENTADA PER SP PETICIÓ REALITZACIÓ RECINTE
FIRAL NUCLI DEL PORT

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 91.4 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim de les Corporacions Locals, per unanimitat dels
presents es rebutja la urgència de l’assumpte.

A proposta de l’alcalde s’interromp el Ple a les 16 hores i 20 minuts per alterar
l’ordre del dia, a fi de tractar en primer lloc les intervencions del públic:

ANNEX A L’ACTA: INTERVENCIONS DEL PÚBLIC
El Sr. Alberola diu: “El passat dijous dia 24 se’ls va lliurar un escrit recolzat per

diverses signatures com també fotografies que avui li he lliurat a l’alcalde perquè les
arxive, perquè vostès les visualitzen. Això era perquè tingueren coneixement exacte de la
situació lamentable en què es troba un solar ubicat al carrer Maestrat, Reina M. Cristina.
Es demana una solució immediata, Sr. Alcalde, per corregir aquesta lamentable situació.
En l’escrit es fan suggeriments de neteja, una actuació urgent tot i que siga provisional,
la neteja de l’esmentat solar i actuació al carrer Reina M. Cristina com s’indica en
l’esmentat escrit. Gràcies per escoltar aquestes paraules amb l’esperança que per mitjà de
les seues actuacions es resolga aquesta situació per considerar-la justa. Abans m’ha
informat vostè, Sr. Alcalde, que està grafiada com a unitat d’actuació; doncs, mire, fa ja
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quatre o cinc anys estava aprovada per l’Ajuntament com a zona urbanitzable, des de
llavors allò va a més, isqué com dic en aquest escrit, criticant la situació amb el títol de
Pic dels Corbs 2, crec que aquest ja està també ple, actuen i per favor no ens obliguen a
eixir al carrer i posar i llevar la pols a una trista pancarta amb l’assumpte de Petrolev, si
vol la llegenda li la repetisc: Sr. Alcalde, aquest no és el seu poble.”

El Sr. ARIÑO diu: “Simplement perquè ho sàpiguen, ell ja ho sap perquè li vaig
contestar personalment per escrit, ell em va fer arribar la petició que fa, i ho vaig posar
en coneixement dels serveis urbanístics d’aquest Ajuntament, i en certa manera la
maquinària administrativa de l’Ajuntament s’està posant en marxa en els dos sentits, tant
en el del local que està en males condicions com a ratificar la propietat i veure si el
propietari ha de reparar-lo o ha de tirar, i d’altra banda això de netejar, això del Pic dels
Corbs 2, que diu vostè, el problema ja li ho vaig dir és saber exactament qui és el
culpable dels abocaments en eixe tema, per tant qualsevol col·laboració que vostè o els
veïns de la zona hi puguen aportar, benvinguda siga, i acceleraria molt més el tràmit per
netejar-lo.”

El regidor d’Urbanisme, Sr. CASTELLÓ, assenyala: “Pel que fa al que porte, cal
dir-li que el projecte d’urbanització de la UA 12 que és la zona de què estem parlant, està
presentada a l’Ajuntament, té tots els informes favorables, falta simplement el
d’enllumenat públic, només estiga fet el d’enllumenat públic es durà a aprovació del Ple i
és immediat que s’execute eixa unitat, perquè entre altres coses té fàcil execució perquè
les dotacions les té cedides, perquè és el col·legi que hi ha, i per tant no hi ha d’haver
major problema perquè això comence a tota paleta a fer-se. Amb la qual cosa el
problema de la 11 quedarà solucionat, l’assumpte de la 12 i la 13 em consta que els
propietaris volen fer una associació de propietaris per tirar-lo endavant, però fins al
moment encara no s’ha presentat el projecte, però també hi ha una voluntat per part dels
propietaris de moure-ho, la resta de mogudes no corresponen a la meua àrea però crec
que s’està damunt per part dels delegats corresponents perquè allò tinga, si no el millor
aspecte possible, no tinga tan mal aspecte.”

El Sr. ALCALDE manifesta: “De neteja, n’anem a fer, hi enviarem la inspecció i
tot seguit igual que hem desbrossat a 3 d’Abril i s’està fent ara a Sant Francesc de Borja,
anem a intentar allí fer el mateix. Com ve en una de les unitats d’actuació, en un o dos
mesos s’està fent.”

Finalment, a les 16 hores i 25 minuts es reprèn la sessió i s’entra en l’apartat de:

PRECS I PREGUNTES
El Sr. ADÁN assenyala: “El que ha passat avui en el Ple ha sigut prou greu, i el

meu prec va a aquells ciutadans que d’alguna manera se senten representats per les
forces polítiques que som ací a l’hemicicle. Jo els demane, per favor, que no caiguen en
la provocació dels grups polítics que ací estan fent campanya electoral, es diga PSOE, i
no entenc SP, es diga UV, que estan en plena campanya electoral; que no caiguen perquè
el que ha passat ací ha sigut un insult a la ciutadania, que els senyors regidors de
l’oposició abandonen el Ple és un insult a la ciutadania, que ens anomenen feixistoides o
una altra cosa semblant, és habitual, per part del PSOE ja sabem com fan les campanyes
electorals, no tenen arguments, han d’anar insultant, que és el que fan habitualment,
però, insistisc, l’insult que s’ha produït ací anant-se’n de l’hemicicle i privant els
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ciutadans que són ací presents en el Ple, després d’un muntó d’hores, de no poder
atendre les seues peticions o les mocions que representen col·lectius que han quedat
sobre la taula, això és el que és un insult a la ciutadania, i no podem passar sense
denunciar-ho i acabar el Ple amb aquesta denúncia que hem d’elevar tots.”

I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la presidència clou la sessió a les 16
hores i 30 minuts, de tot això, com a secretari, done fe.

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE


